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Uvodnik

Jurij Paljk

Dialog vodi k resnici

" O 1V I

b soočenju z našo zgodovino, ob ideo
loški, socialni in  kulturni razdvojenosti 
ne samo našega naroda, temveč splošno 

celotne človeške družbe, je dialog najpom em b
nejša nuja današnjega časa za obvladovanje in 
reševanje problemov in sporov v svetu", je bil pro
dorno jasen rektor duhovnega središča v Tinjah 
na Koroškem dr. Jože Kopeinig minulo nedeljo na 
romanju treh Slovenij na s soncem in jasnim ne
bom obsijanih, nebeško lepih Svetih Višarjah, ko 
je nagovoril izjemno število slovenskih vernikov, 
ki so se zbrali ob Materi Božji na 22. Romanju treh 
Slovenij. Prišli so iz zdomstva, iz našega in avstrij
skega prostora ter seveda iz domovine Slovenije, 
prišli so tudi od daleč, z drugih celin.
Letošnje predavanje dr. Kopeiniga je pom enilo 
nov premik višarskih srečanj, saj se je koroški du
hovnik izjemno lepo dotaknil vseh težav, ki jih 
vsak ploden dialog prinaša s seboj, a je pri tem 
ostal trezen, velikodušen in krščanski, česar na Sv. 
Višarjah nismo bili vedno vajeni. Kajti, tako dr. 
Kopeinig, če hočeš sočloveka nagovarjati, se z 
njim pogovarjati, moraš biti najprej prijazen, m o
raš ga najprej poslušati! Prijazen torej, krščanski 
torej! "A ne samo v velikem svetu in v m ednarod
n ih  odnosih je dialog še kako nujen. Tudi v oseb
nem  življenju je dialog-pogovor najpomembnejši 
način ustvarjanja zaupanja drug do drugega", je 
povedal dr. Kopeinig, ki je kot duhovnik izrekel tu
di besede: "Dialog zahteva ponižno spoznanje, da 
nihče nima monopola nad resnico - noben učitelj, 
noben duhovnik, noben državnik, tudi noben pa
pež"! Vsi smo torej na poti k resnici, kajti le Kri
stus je lahko o sebi rekel, da je Resnica.
Z veseljem sem opazoval stotine prisotnih na Sve
tih Višarjah, ki so zbrano prisluhnili koroškemu 
duhovniku, ko jih je nagovarjal k strpnosti, po
slušanju, dialogu, iskanju osebne in skupne resni
ce, ki je edina lahko podlaga za resnično spravo. 
In kako smo bili veseli njegovih besed, ko je še 
enkrat poudaril, kar sicer od nekdaj uči evangelij, 
da pri dialogu ne more biti ne zmagovalcev ne 
poražencev, da ne more biti zmagoslavja, ampak 
le sreča ob skupnem iskanju resnice.
Naravnost preroško je dr. Kopeinig sklenil svoje le
po predavanje, ko je citiral blaženega papeža Jane
za XXIII., ki je dobesedno spremenil obraz vesolj
ni Cerkvi z II. Vatikanskim koncilom in je v svoj 
dnevnik zapisal te besede: "Človek je največji, ka
dar kleči; najlepši, kadar moli; najmočnejši, ka
dar odpušča; Bogu najbolj podoben, ko ljubi"! 
Zares dober požirek hladne studenčnice v vro
čem avgustovskem dnevu je bil to, za cerkvijo 
Matere Božje na Višarjah, v kateri je Tone Kralj 
upodobil svoje videnje evangelija, ki vsakogar 
nagovarja, če le dovoli samem u sebi razmislek o 
končnih stvareh!
Biti prijazen, zavzemati se za dialog, ki vodi k re
snici in Resnici, kajti "človek ni tako dober, kot so 
njegova vidna dobra dela, in tudi ne tako slab, kot 
so njegovi grehi"!
Upanje torej je, za vsakega posameznika in za ves 
slovenski narod, ki se mora otresti spon pretekle 
zgodovine, katero mora pisati s svinčnikom in ne 
s črnilom, s svinčnikom zato, da lahko vedno zno
va dodaja nova vedenja in nova spoznanja iz pre
teklosti, ki vodijo k skupni in edini resnici. 
Kakšen program!
Ko smo letos veseli prisostvovali skupni spravni 
slovesnosti ljubljanskega nadškofa dr. Antona Stre
sa in slovenskega premierja Boruta Pahorja, ki sta 
skupaj šla h kraju neznanskega trpljenja, kar Hu
da jama je, smo zaznali v slovenski družbi neki 
premik na bolje; dejanje pom eni več, veliko več, 
kot se na prvi pogled zdi, saj ne gre samo še za 
eno spravno gesto, ampak za uvajanje norm alne
ga odnosa do mrtvih, naših prednikov, do vseh 
nas, za skupno iskanje resnice, za dialog, ki je te
melj vsake sprave!
Na Sv. Višarjah smo dobili samo potrditev, da je 
naša osebna in narodna prihodnost v prijaznosti, 
iskanju dialoga in  skupne resnice!

Ob vse številnejših “družinskih tragedijah”

Ko življenje ni več dominantna 
vrednota...

V te m  p o le tju  sm o  p riče  n e v e rje tn o  p o 
gostim  p r im e ro m  tega, kar m n o g i im e 
nu je jo  "d ru ž in sk e  trag ed ije” . V n a s lo 

v ih  b erem o: z n o že m  b ru ta ln o  u m o ril ženo..., 
p o  d e jan ju  si je sod il sam ..., streljal n a  sina, 
n a to  p a  se je obesil..., m a ti zadušila  la stnega  
o troka..., m ož  p o k o n ča l že n o  s k lad ivom ..., z 
d vo ro g im i v ilicam i zadavil m ater..., 60 -le tn i 
k m e t za rad i d ed išč in e  u s tre lil m a te r  in  b ra 
ta ..., z lo p a to  u b il o če ta ..., 3 0 -le tn ik  u m o ril 
16-letno  dekle, ki ga je zavrn ila ..., zarad i lju 
b o su m ja  u m o ril m a te r  in  sestro  n ek d an jeg a  
dek le ta ..., žena  zak la la m oža  in  poskusila  n a 
red iti sam o m o r..., p a  vse do  zadn jega srh ljive
ga p rim era , m atere , ki je v  Franciji zakopala 
(vsaj) o sem  novoro jenčkov .
Kot se za take in  p o d o b n e  p rim e re  spodob i, si 
č a sn ik a rji (in  z a lo ž n ik i!)  m a n e jo  roke. In  
skušajo  raz laga ti po jav  te r  nava ja ti n a jraz lič 
nejše  razloge za m o rilčev o  dejan je : n a p a čn a  
vzgoja, izkušn ja  nasilja  v  o tro šk ih  le tih , n o ro 
st, d ep resija , p s ih ič n e  m o tn je , n e z m o ž n o s t 
p ren a ša ti fru strac ijo  oz. s ram o to , narc iz izem  
itd . V sekakor gre za sk ra jno  dejan je , ki za v ed 
n o  za zn a m u je  d ru ž in o ; za eksp lozijo  u b ija l
ske n o ro s ti ,  ra p tu s , ki iz b riše  n e d o lž n o  
ž iv ljen je . K dor u m o r i  b liž n je g a , p rav ijo  
s tro k o v n ja k i, n a  n e k i n a č in  že li iz b risa ti

ž iv ljenje, d e l svoje p re tek lo sti, p o sre d n o  sa
m ega  sebe. Tudi zarad i tega se krvavi p o h o d i 
n e m a lo k ra t k o n ča jo  s "k la s ič n im  k o n c e m ”, 
sa m o m o ro m . In  krog  je sk len jen ...
D ru ž in e  so  šibke, n e s p o so b n e  p o s re d o v a ti 
v red n o te , m e d  k a te rim i - v  p rv i v rsti - sp o što 
v an je  in  lju b ezen  d o  življenja. V v ed n o  bolj 
s trp n i in  p e rm is iv n i d ru žb i se je razvodenel, 
če že n e  izgubil, o b ču tek  za d o b ro  in  slabo. 
Z lasti k rhkejše o se b n o sti več n e  zn a jo  u v id e 
ti m eje  m e d  e n im  in  d ru g im . N ačelo  "p rep o 
v ed a ti p rep o v ed i"!, ki n e o v ira n o  k ralju je  že 
več desetletij, je p rived lo  do  izgube o b ču tk a  za 
o d g o v o rn o st, ki p a  le sili človeka k tem u , da 
p reso d i svoja dejan ja .
Vsak p r im e r  je seveda svet zase. Prav je, d a  se 
ko t tak  tu d i ob ravnava. Prav pa je tu d i, d a  se 
k o t č la n i te  d ru ž b e  - in  č le n i te  v erig e  - 
sp rašu jem o  o tem , saj b i se g renko  m o tili, ko 
b i m is lili, d a  so "n a jš ib k e jš i č le n i"  sam o  
p s ih ič n i b o ln ik i. V Italiji je n am re č  le tn o  več 
ž rte v  "d ru ž in sk ih  tra g e d ij” k o t p a  m afije . 
S p loh  se vsak če tr ti u m o r  d o g o d i v d ru ž in 
skem  k ro g u . Leta 2 0 0 0  je b ilo  u m o r je n ih  
rek o rd n o  štev ilo  226  oseb. V z a d n jih  se d m ih  
le tih  1500, kar p o m e n i: e n  u m o r  vsak d ru g i 
d an . Ker te  številke postav lja jo  A pen insk i p o 
lo to k  v sam  v rh  ev ro p sk ih  k r im in a ln ih  stati-

T ržaška  p e v k a  
M a rtin a  Feri 
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ra z k r ila  svojo 

l ju b ez en  
d o  raz ličn ih  

p ev sk ih  zvrsti

stik, je več ko t p r im e rn o , d a  se vp rašam o , ali 
sm o  vsi n o ri. Če to  n e  drži, je e d in i m o ž n i o d 
govor ta, da m orilske  zgodbe n iso  n u jn o  veza
n e  n a  d u šev n e  pato log ije , tem več prej n a  d ru 
ge razloge, ko t np r. n a  izgubo  o sn o v n ih  e tič 
n ih  v re d n o t. G re za spo što v an je , za sp o š to 
v an je  do  d rugega , do  živ ljenja, d o  čustev, do  
te lesa  b ližn jega, p red v sem  žensk  in  o tro k , ki 
so - ko t v ed n o  - na jpogoste jše  in  n a jn ed o lž - 
nejše  žrtve.
Ž ivljenje o č itn o  n i več d o m in a n tn a  v red n o ta . 
Spoštovanje d o  d ru g eg a  p a  tu d i ne. Ko b i tako  
b ilo , b i b ili o m e n je n i u m o r i nerazum ljiv i. Žal 
p a  so še kako razložljivi, če p o m is lim o , d a  je 
v re d n o to  spoštovan ja  zam en ja la  posest, last. 
"Ker te  n e  m o re m  im eti, te  n e  bo  im e l n ih če . 
In  ž iv ljen je  v z a m e m  še seb i, ta k o  n e  b o s te  
im e li n iti  m e n e ” ... P osedovati d rugega , n je 
govo življenje, n jegova čustva, njegovo telo: to  
n i b ledež , tem več lo g ičn a  p o sled ica  razvp ite 
ga življenjskega sloga tis tih , ki danes veljajo za 
u sp ešn e  d ru ž b e n e  m ite . S redstva d ru žb e n eg a  
obveščan ja nas obsipavajo  z vzorci, ki u č in k o 
v ito  p o g o ju je jo  n aše  v ed e n je . E d in i u sp e h  
p red s ta v lja jo  p re d m e ti, k i jih  p o se d u jem o : 
o b lačila , m o b iln ik i, avti, ženske...
P oskusim o  razm isliti, s k ak šn im i v re d n o ta m i 
g ra d im o  n aše  d ru ž in e ; s k a k šn im i v zo ri 
m o šk eg a  in  ženske  o d rašč a jo  n aš i o tro c i; s 
kakšno  m ero  m e rim o  v re d n o s t sočloveka kot 
e n k ra tn e  in  nep o n o v ljiv e  osebe; če sam o  s ce
n o , ki jo vsilju je  tržišče , a li pa z o b z iro m , s 
spoštljivostjo , s - sicer n a p o rn im  - iskan jem  
u resn ičev an ja  sebe in  d ru g ih . N aši o tro c i za
služijo  kaj več ko t sam o  zb irko  p redm etov ...

D anijel D evetak

Obvestilo uredništva
Cenjene bralke in bralce, sodelavke in 
sodela vce ob veščamo, da bo prihodnja  
številka, ki bo izšla 12. t.m., zadnja pred  
poletnim i počitnicami. Redakcijo p a  
bomo zaključili v torek, 10. t.m., ob 12. 
uri. Sodelavke in sodelavce prosim o, 
da  nam svo je  z a p is e  p o š lje jo  naj
kasneje do ponedeljka, 9. t.m. zjutraj.

Intervju_ _ _ _ _ _ _ _
Tržaški predsednik 
Zveze neposrednih 

pridelovalcev 
Dimitrij Žbogar 
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Po zagotovilih ministra Žekša

Digitalizacija ne bo ugasnila 
slovenskih oddaj

Mnenje mednarodnega sodišča v Haagu

Razglasitev neodvisnosti 
Kosova je zakonita

M in ister za Slovence v 
zam ejstvu in  po  svetu 
Boštjan Žekš je v to 
rek, 27. julija, za STA zagotovil, 

da s p rehodom  na digitalni si
stem  oddajanja televizijske od 
daje italijanske državne rad io
televizije Rai v slovenskem  je
ziku n e  b o d o  ugasnile. Kot je 
zatrdil, bo d o  zam ejci v Italiji 
slovenske oddaje lahko  
sprem ljali po  tretji m reži Rai. 
M inister je opravil več pogovo
rov v zvezi s to  problem atiko, 
n a  katero je opozoril tud i Pri
m orski dnevnik , češ da naj bi 
oddaje v slovenskem  jeziku na 
Rai lahko ugasnile, saj m ed ka
nali, ki jih nam erava družba Rai 
obdržati v  FJK, n i tistega, preko 
katerega se tre n u tn o  oddajajo 
program i v slovenščini. Žekš se 
je v zvezi s problem atiko pogo
varjal s pristo jn im i n a  RTV Slo

venija in  na Rai, po  dosedanjih  
zagotovilih bo  po p rehodu  n a  
d ig ita ln i sistem  vidljivost slo
venskih program ov m ožna n a  
tretji m reži Rai. Pri tem  so z m i
n istrovega u rada  nag lasili še 
pričakovanje, da bo italijanska 
stran  zagotovila n em o ten o  
sprem ljanje televizijsk ih  p ro 
gram ov Rai v slovenskem  je
ziku. Na to  bo  Žekš opozoril tu 
di m ed načrtovanim  obiskom  v 
Rim u jeseni, sicer pa n a  
vprašanje v idljivosti televizij
skih p rog ram ov  v zam ejstvu, 
predvsem  v Videm ski pokraji
ni, kjer to  n i m ogoče, m inister 
vseskozi opozarja  p ri vseh 
stikih z italijanskim i predstav
niki. O ddaje v slovenskem  je
ziku so nam reč  v idne  le n a  
Tržaškem  in  G oriškem , ne pa 
n a  Videm skem . Dne 10. junija 
so se v Trstu sestali predstavniki

družbe RaiWay, ki je pristojna 
za p reh o d  n a  d ig italno  televi
zijo, in  krajevni inštalaterji te
levizijskih an ten . Pri tem  je od 
govorni družbe RaiWay za FJK 
dejal, da bo družba v FJK zase 
obdržala tri kanale, preko kate
rih  naj bi b ilo  m ogoče doseči 
osem najst Rai-jevih programov. 
Pri tem  so inštalaterji ugotovili, 
da m ed  kanali n i t. i. kanala  
Rai3 Bis, preko katerega se n a  
podlag i konvencije m ed  ita 
lijansko vlado in  družbo Rai od 
leta 1995 oddajajo  televizijski 
program i v  slovenskem  jeziku. 
Na vprašanje, kaj nam eravajo  
storiti v zvezi s kan a lo m  Rai3 
Bis, so p redstavn ik i d ružbe 
RaiWay odgovorili, da o tem  
nič ne vedo in  da čakajo n a  uka
ze iz Rima. D okončni p rehod  iz 
analogne v d igitalno tehniko  je 
v FJK načrtovan  za novem ber.

Zadovoljstvo deželnega svetnika SSk Igorja Gabrovca

Zelena luč pravilniku, ki bo urejal 
seznam slovenskih organizacij

Kom isija za ku ltu ro  dežel
nega sveta je p red  
k ra tk im  sog lasno  o d o 

b rila  p rav iln ik , ki b o  u reja l 
up rav ljan je  d eže lnega  sezn a
m a organizacij slovenske 
m a n jš in e  n a  o snov i 5. č lena  
d eže lnega  zašč itnega zakona 
26/2007. "G re za do lgo  
pričakovani d o k u m en t, ki po  
treh  le tih  (kljub te m u  da je bil 
v zakonu  do ločen  šestm esečni 
te rm in !)  od  sprejetja k o n čn o  
zaključuje fazo popo lnega  za
g o n a  d eže lnega  zaščitnega 
zakona", je v posegu  v kom i
siji, ki ji predseduje Piero Cam-

ber, dejal deželn i svetn ik  SSk 
Igor Gabrovec. V nadaljevanju  
je Gabrovec poudaril, da gre za 
d ober prav iln ik , ki ga je pred  
tem  že pozitivno  o cen ila  slo
venska posvetovalna komisija. 
P rav iln ik  do loča p o sto p ek  za 
vključitev v seznam  organiza
cij slovenske m an jš in e  in  je 
razdeljen n a  šest sekcij oz. sklo
pov, ki opredeljujejo v logo in  
pod ročje  delovanja p osam ez
n ih  organizacij in  ustanov . 
Vpis v seznam  bo  obvezen za 
vse organizacije , ki n a m e ra 
vajo  sodelovati z D eželo ali 
vsekakor zaprosijo za fin an čn i

prispevek n a  osnov i zaščitne
ga zakona.
V seznam  se bodo  lahko vp isa
la društva, ki im ajo za sabo vsaj 
dve leti delovanja, so k n jigo 
vodsko in  u p ravno  sam ostojna 
in  im ajo  sedeže n a  o b m o č ju  
tržaške, goriške ali v idem ske 
pokrajine. V seznam  n e  sodijo 
p o litičn e  stranke in  cerkvene 
ustanove ter javnopravne u sta
nove. D eželna uprava bo  sez
n am  organizacij obnavljala in  
p reg ledovala  vsaki dve leti. 
P rav iln ik  bo  stop il v veljavo 
d an  p o  objav i v deže ln em  
u rad n em  listu.

Poseg deželnega svetnika SSk Igorja Gabrovca

Do vozniškega dovoljenja v FJk
- I • I VV» • • f  I v  v* •tudi v slovenščini in furlanscmi

S prvim  januarjem  2011 bo 
v Italiji stopil v veljavo nov 
p ro m etn i zakonik. Med 

novostm i je tudi jezikovno poe
notenje vprašalnikov za izpit za 
vozniško dovoljenje, ki so bili

doslej na razpolago v različnih 
evropskih in  svetovnih jezikih. 
S prihodnjim  letom  bodo  kvizi 
načelno  sam o v italijanščini, 
predvideni pa sta izključno dve 
izjemi: D olina Aoste, kjer bodo

Na dnu...

Potem  ko so propadla po
gajanja odposlanstva OZN 
in  nato  še posredovanje 

trojice (ZDA, EU, Rusija), je raz
glasitev neodvisnosti Kosova po
stalo neizogibno, četudi pod nad
zorom  m ednarodne skupnosti, 
ker bi odlašanje poslabšalo varno
st zahodnega Balkana. Evropska 
unija se je v tem  prim eru jasno 
zavzela za ustrez
no rešitev kosov
skega vprašanja v 
danih  razmerah.
Predhodno se je 
nam reč obvezala 
Kosovu pomagati, 
da se postavi na la
stne noge. V ta na
m en je sklenila tja 
poslati (kar se je 
potem  tudi zgodi
lo) 1800 usposo
bljenih funkcio
narjev za zagotovi
tev delovanja po
trebnega upravne
ga aparata ter za zagotavljanje re
da in  varnosti v pokrajini. 
Posebni pogajalec OZN za Koso
vo, finski diplom at Marti Achti- 
saari je izdelal načrt za rešitev 
vprašanja statusa Kosova, po kate
rem  to območje dobi "nadzoro
vano neodvisnost", ker m edna
rodnopravno se ne odcepi od Sr
bije.
Na tej podlagi je kosovska 
skupščina 17. januarja 2008 lahko 
razglasila neodvisnost Kosova. 
Oktobra istega leta je generalna 
skupščina OZN na zahtevo Srbije 
zaprosila M ednarodno oz. m ed
državno sodišče za mnenje o sk
ladnosti kosovske neodvisnosti z 
m ednarodnim  pravom. Med tem  
časom je do letošnjega maja Ko
sovo priznalo 69 držav, med njimi 
22 od 27 članic Evropske unije, 
med temi tudi Slovenija in  Italija. 
Značilno dejstvo je, da doslej ko
sovske državnosti niso priznale 
Velika Britanija, Španija in  Fran
cija, ki imajo odklonilen odnos 
do avtonomističnih teženj doma. 
Meddržavno sodišče v Haagu je, 
kot znano, minulega 21. julija od
govorilo na om enjeno postavlje
no vprašanje z objavo večinskega

mnenja, da razglasitev neodvi
snosti Kosova ni predstavljala 
kršitve m ednaordnega prava. Po 
m nenju večine članov sodnega 
odbora Haaškega sodišča načela 
m ednarodnega prava ne vse
bujejo nobene uredbe, ki bi 
omejevala deklaracije o neodvi
snosti. Vendar je treba tudi pove
dati, da m nenje Meddržavnega

sodišča pravno ni zavezujoče, ima 
pa, razumljivo, velik političen po
men, ker na zgovoren način po
trjuje dejansko stanje na Kosovu. 
Zato so v Prištini navdušeno 
sprejeli m nenje omenjenega so
dišča, najvišji državni predstav
niki Srbije pa ponavljajo svoje 
znano stališče, da Srbija nikoli ne 
bo priznala kosovske neodvisno
sti. Po drugi strani pa so stvarno 
sprejeli v vednost, da je sedaj naj
pomembnejše ohraniti stabilnost 
na celotnem  ozemlju Kosova. V 
tem  smislu je Beograd tudi napo
vedal, da bo izključno s politični
mi sredstvi nadaljeval boj za oze
meljsko celovitost srbske države. 
Visoka predstavnica Evropske 
unije za zunanje zadeve Catheri- 
ne Ashton je opozorila, da je tre
ba sedaj pozornost usm eriti v 
prihodnost. Poudarila je tudi, da 
sta tako prihodnost Srbije kot Ko
sova v vključitvi v Evropsko unijo, 
ki je pripravljena pom agati pri 
dialogu m ed Prištino in  Beogra
dom.
Za mnenje, ki ga je o razglasitvi 
neodvisnosti Kosova izreklo Med
narodno sodišče s sedežem v ho
landskem mestu Haag in  ki deluje

Povejmo na glas

v okviru OZN, je v m ednarodni 
javnosti vladalo svojevrstno zani
manje, ker je šlo za odgovor na 
eno najdelikatnejših vprašanj tu 
di sedanjega časa, kdaj so narodi 
oz. ljudstva na določenem  
ozemlju priznane države upra
vičeni ne samo zahtevati, ampak 
tudi razglasiti in  uveljaviti politič
no neodvisnost. V obdobju 

zadnjih dvajse
tih  let je v svetu 
nastalo kakih tri
deset novih 
državnih tvorb 
iz različnih vz
rokov in  pravnih 
utemeljitev, med 
tem i šest držav 
na ozemeljskem 
obm očju nek
danje Jugoslavije 
in  kakih deset 
na obm očju
nekdanje Sovjet
ske zveze. Pose
ben prim er

predstavlja Kosovo z različno po
litično in pravno ureditvijo v sk
lopu jugoslovanske države od nje
ne ustanovitve po prvi svetovni 
vojni naprej. V prvem obdobju je 
Kosovo bilo navadna srbska pok
rajina, pod Titovo vladavino je 
pridobilo položaj Avtonomne re
publike, ki jo je odpravil Miloše
vič in  začel v pokrajini uveljavlja
ti genocidno politiko proti alban
skemu prebivalstvu in  proti nje
m u tudi vojaško nastopati. Prišlo 
je do vojaškega posega Nata, m ed
narodna skupnost pa je ob tem  
priznala upravičenost Kosova ozi
roma njegovega albanskega pre
bivalstva do stvarne avtonomije". 
Skratka, M eddržavno sodišče v 
Haagu je v bistvu potrdilo zakoni
tost postopka za razglasitev neod
visnosti Kosova, vendar ni dalo 
napotkov, ker ni za to pristojno, 
za nadaljevanje postopka do pol
ne državne neodvisnosti.
Na ozemlju današnjega Kosova ži
vi 1,8 milijona prebivalcev, od ka
terih je 88% albanske narodnosti 
in  muslimanske vere. Prebivalst
va srbske narodnosti in pravoslav
ne vere je 5%.

Alojz Tul

vozniški kvizi tudi v francošči
ni, in  G ornje Poadižje, kjer bo 
zajam čena uporaba nem ščine. 
Kaj pa slovenščina, nem ščina in  
furlanščina v FJk?
Podatek je prišel na dan na po 
svetu, ki ga je v začetku julija v 
Benetkah priredilo M inistrstvo 
za prevoze. Deželni svetnik SSk 
Igor Gabrovec je zato na pred
sednika deželne uprave FJk Ren- 
za Tonda naslovil n u jn o  svet
niško vprašanje, s katerim  ga 
seznanja z nevarnostjo, da bi se 
v naši deželi p o n o v n o  znašli 
pred  prim erom  diskrim inacije 
p riznan ih  jezikov, in  sicer slo
venščine, nem ščine in  fur- 
lanščine.
"Kar velja za Francoze v Aosti in  
za N em ce v Bocnu, naj velja tu 
di za pripadnike p rizn an ih  je
zikovnih m an jšin  v FJk, ki jih  
tako kot ostale priznavajo in  šči
tijo državni in  deželni zakoni", 
je v svojem dokum entu  zapisal 
deželni svetnik Gabrovec, ki 
predsednika Tonda poziva, naj 
nem u d o m a poseže pri pristoj
n ih  rim skih oblasteh, zato da se 
uveljavi načelo enakopravnosti 
in  enakega dostojanstva za ita
lijanščini načelno enakovredne 
jezike v Furlaniji Julijski krajini.

Porogljiva moč dana
K o n e  bi bilo res, bi se vse skupaj zdelo  

sm ešno in  povsem  neverjetno. Neverjet
no  namreč, kaj vse se dandanes dogaja, 
in  to v  razvitem  svetu, v  katerem  sm o  p onosn i 

na svoje vrednote. Zgodba je  znana, saj gre za 
katastrofalni iz liv  na fte v  M ehiškem  zalivu, ki 
traja vse od  20. aprila. Tako ali drugače sta do
godek zakrivili angleška naftna korporacija Bri- 
tish Petroleum (BP) oziroma njena uprava, k i se 
vse te m esece trudi, kako bi se izvlekla iz  te ko- 
losalne p o lom ije  s čim  m an j škode. Toda poka
zalo se je , da v  n jenem  vodstvu n e  m ore ostati 
tako, k o t  da se n i n ič  zgodilo, zato bo predsed
n ik  uprave TonyH ayw ard odstopil ter opravljal 
posle le še do meseca oktobra. Najlepše pa sle
di sedaj, ko  je  bilo objavljeno, kakšna bo uso
da tega Tonyja, k i je  p o  položaju prvi odgovo
ren za grozljivo ekološko katastrofo. D obil bo 
odpravnino v  znesku  več k o t  1 m ilijon  evrov, 
čez dve leti pa bo 55 le t star šel v  p o k o j s
600.000 evri le tn e  p o ko jn in e . Tudi sicer si 
družba BP s stroški v  M ehiškem  zalivu n e  beli 
glave, čeprav bodo ti znašali vsaj 15 m ilijard  
am eriških dolarjev, ker poslu je z  dobičkom  in  
se očitno  poigrava z  m ilijardam i k o t m i z  n  ekaj 
sto  evri. Zgodba s T onyjem  H ayw ardom  
vsekakor bode v  oči, ker n ism o  že docela o to
peli in  se po top ili v  resignacijo, kar se tiče do- 
stojnejše družbe. Lahko da z  nekaj m an jšim i 
zaslužki, toda vrhunski m enedžerji ali bančniki 
so na delu že povsod. In tako od časa do časa 
pricurlja na dan kakšen poda tek  o n jihovem  
velikanskem  bogastvu ter o dejstvu, da nas bo

gati sloj, k i zajema prib ližno  10% prebivalstva, 
v  celoti obvladuje, m ed tem  ko  je enak odstotek  
ljudi z  en im  korakom  že stopil čez prag revšči
n e  ali vsaj bolečega pom anjkanja. Za vse, k i so  
v  razvitem svetu v  stiski, velja, da njihova dm ži- 
na n e  p rem ore 1000 evrov  m esečnega  
dohodka, potrebovala pa bi vsaj še enkrat to
liko, da bi živela dosto jno življenje. Če sedaj še 
enkrat prik ličem o v  spom in  našega Tonyja, ki 
bo prejem al 50.000 evrov m esečne pokojn ine, 
p o tem  se nam  upravičeno zavrti v  glavi. Res, da 
sm o  vzeli v  pretres dvo je skrajnosti, am pak  
k lju b  tem u, kako  je  m ogoče, da prihaja v  
našem  razvitem  svetu do tako velikanskih so
cialnih razlik, k i se n en e h n o  in  ves čas še p o 
večujejo? M edtem  ko  toliko govorim o o pravič
nosti, za katero je  b istven  p ra v  eko n o m sk i 
dejavnik, m irno  dopuščam o nepravičnost brez 
prim ere. Seveda n i najstrašnejše, da je  vse več  
revnih in  obubožanih  ter istočasno vse več bo
gatih, k i se zdi, k o t bi se norčevali iz  vseh, k i n i
so bogati. Strašno, osupljivo  in  e tično  n e 
sprejem ljivo  je, da je  vse skupaj p o p o ln o m a  
zakonito, saj naša zakonodaja in  naš sistem  vse 
to dovoljujeta, omogočata in  podpirata: nebrz
dano bogatenje na en i in  sram otno  revščino  
na drugi strani. V  izhodišču sm o torej nepravič
na družba, k i svojo nepravičnost še stopnjuje, 
zato nam  n e  preostane drugega, k o t  da Tonyja 
in  n je m u  p o d o b n e  le  ogorčeno  opazujem o, 
kako plavajo v  denarju in  se javno vsem  v  obraz 
sam ozadovoljno smehljajo.

Janez Povše

PRESNETO POLETJE, 
TUDI VLADNA VEČINA 

RAZPADA!

CE NE PAZIŠ,
Tl V TEJ VROČINI 
VSE SKVARI!
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Made in ltaly?
tih pa se mora isti proizvod kosa
ti s podobnim i proizvodi, katerih 
proizvajalci zaradi konkurenčno
sti že itak nižajo cene. Prideloval
ci osnovnih surovin so zato pri
siljeni kupovati n izko kakovost
ne snovi npr. iz  Kitajske, n e  pa 
npr. v  Furlaniji, kjer stanejo več. 
Ker naš tržni sistem sloni na 
konkurenci, sm o pridelovalci pri
siljeni določati naše cene po  'zgle
du ' Kitajske... To nikakor n e  gre 
tudi zato, ker so finančne krize 
zadnjih le t prizadele zlasti km e
tijski sektor, ki v  bistvu ne preje
ma več državne podpore. Kmetje 
v zadnjih desetih letih  delamo  
izključno zato, da krijemo stroške 
naše dejavnosti, to pa nam  prik
rajša m ožnost vsakršne razvojne 
strategije. Ti problem i so prisotni 
na vseh km etijskih področjih.

Kaj pa Evropa?
Ubrala je  p o t uvozno -  izvozne  
strategije, pri čemer je nadzor nad  
uvozom živil izredno nizek, dru
god p o  svetu pa ga sploh ni. Re
snici na ljubo je kontrola v  Italiji 
večja ko t drugod p o  Evropi. Ita
lijansko živilsko tržišče je m ed  
najbolj dobičkonosnim i na 5ve- 
tu, saj je Italija poznana po  t. i. 
dobri prehrani. Ta je  njen razpoz
navni znak, k i pa ga nekateri izra
bljajo za lastne nečiste in  nejasne 
posle.

Kaj to pomeni?
Zlasti to, da neitalijansko hrano

pridelujejo v  Italiji in  jo  pro 
dajajo, ko t da bi bila italijanska.

Se pravi?
Velike evropske in tuje m ultina
cionalke so lastnice tovarn za 
proizvodnjo živil. Pri proizvodnji 
nikakor n e  uporabljajo italijan
skih surovin, tem več cenene su
rovine iz tujine. V končni fazi pa 
predstavijo svoj proizvod za m a
de in Italy, ker ta naziv daje njiho
vem u produktu  neko  dodano  
vrednost, ki bi je drugače ne imel.

Ta naziv sam na sebi znatno p o 
viša ceno proizvoda, ki bi ga sicer 
zgolj po  kakovostni presoji nika
kor ne imel.

Na primer testenine znamke 
Barilla...

Po vsej verjetnosti je v  njej bore 
malo italijanske moke. Morda so 
v  zadnjih letih, po  vročih 
polemikah, končno posta
li bolj pozorni na ta vidik.
Kot prim er bi lahko nave
del tudi konzerve paradiž
nikove omake. To omako  
sestavlja pretežno paradiž
n ik o v  koncentrat, k i ga 
pridelujejo v  Španiji ali na 
Kitajskem. Z  uporabo sk
rom ne količine italijan
skih paradižnikov -  prav
zaprav zgolj njihove lupi
ne, n ikakor n e  jedra -  si 
podjetn ik i perejo vest in  
svoj proizvod op lem eni
tijo z  določenim kakovo
stnim  'dostojanstvom' in  
prestižno'geografsko pri
padnostjo'.

Zveza neposrednih ob
delovalcev pa zahteva, 
da...

...da lahko k m e t domači 
pridelek trži tudi m im o  
oziroma v  alternativni ve
liki distribuciji. Zveza obe
nem  pričakuje, da bi na 
podlagi Agrarnega k o n 
zorcija postal k m e t akter 

svojega gospodarjenja 
bodisi v  neposredni 
prodaji svojih pridel
ko v  k o t tudi v  odnosu  
do velikega trga. Želi
m o  torej enkrat za vselej m e
njati pravila igre. Kmet ne spra
šuje o denarju, temveč o m ož
nosti, da si lahko sam pomaga. 
Politika nam  načelno stoji ob 
strani, sprti sm o le z  industrij
skim  in tržiščnim sistemom. 
Kako so se predstavniki velike 
distribucije odzvali na vaš pro
test?
Dejansko z  m o lkom , ker bi 
morali drugače enostavno p o 
trditi naše teze.
Kako je strukturirana velika di
stribucija?
Ustroj temelji na holdingih, se 

pravi velikih delniških družbah, v  
katerih mora poverjeni upravitelj 
svojim  delničarjem zagotoviti 
izključno dobiček. Več ko t po lo
vica velike distribucije v  Italiji je 
v  rokah tujih družb (Billa, Despar, 
Carrefour itd.), k i dejansko do
ločajo ceno, p o  kateri bo npr. 
konzorcij parmezana prodajal 
svoj vrhunski sir.
Zveza neposrednih obdelovalcev 
si prizadeva bolj tesno navezo  
m ed  pridelovalci, potrošniki in

n im i proizvodi in našim i do
mačimi.

V tem vidiku lahko omenimo 
zadevo o gensko spremenje
nih organizmih.

Problem je  v bistvu isti. 
Združenje neposrednih obdelo
valcev že vrsto let nasprotuje tej 

varianti. Naša pre
soja temelji izključ
no  na gospodarskih 
razlogih. Gensko  
sprem enjene orga
n izm e  so pred leti 
razglašali za sredst
vo, k i bo enkrat za 
vselej odpravilo  
revščino. Gensko  
sprem enjeni orga
nizm i so sad razisko
vanja velikih m u lti
nacionalk. Ob pro
daji teh sredstev, ki 
so običajno do šestk
rat dražja od navad
nega semena, mora 
dobavitelj podpisati 
s holdingom  pogod
bo, s katero se ob
veže, da bo n jem u  
prodal delež pridelka 
po  ceni, ki jo bo hol
d ing sam določil. 
Taka semena bi 
tržišču prinesla naj
več 10% več za
služka, kar je navse
zadnje m alenkost. 
M ultinacionalke pa 
imajo tako m onopol 
nad prodajo žitaric. 
Na svetu je p e t m u l
tinacionalk, k i do

ločajo ceno žitaric s špekulativno  
politiko. V letih je postalo jasno, 
da km e t z  uporabo takih organiz
m o v  ne bo obogatel, kvečjemu  
bo polnil žepe holdingov; gensko  
spremenjeni organizmi obenem  
lakote niso odpravili, saj je m ani
pulacija v  laboratoriju v  bistvu  
sterilizirala seme. Znanstvene ra
ziskave so tudi potrdile, da se taka 
sterilnost v  času lahko prenese na 
človeka. Vemo pa, da obstaja kup  
drugih m ožnosti (npr. z  m ehan
skim križanjem), da bi seme ople
m enitili in izboljšali, ne da bi m u  
odvzeli duše. V ZDA se uporaba 
teh semen zmanjšuje, v  Evropi pa 
žal ne, saj so za tem še veliki in te
resi. Ne sm em o se torej čuditi dej
stvu, da so oblasti našemu Zdru
ženju nasprotovale, ko  sm o  
sprožili akcijo v  pordenonski 
pokrajini zoper pridelovalca 
Giorgia Fidenata, ki naj bi gojil 
pridelke z  gensko spremenjenimi 
sredstvi. Manifestacijo sm o prire
dili zato, da bi oblast storila svojo 
dolžnost.

Igor Gregoii

teritorijem, na katerem oba pre
bivata: naša bitka sloni na eno
stavnem  vprašanju: zakaj mora  
tržaški potrošnik kupovati para
dižnike iz  Španije, ali pa kebab  
oziroma brazilsko meso, ki je za
radi nizkega zdravstvenega nad
zora prišlo v  Evropo preko Lat

vije? Komu koristi ta sistem, če ne 
zgolj velikim koncernom?

Med akcijami Zveze je bil 
dokaj odmeven nedaven pro
test na mejnem prehodu pri 
Brennerju.

S privoljenjem pristojnega m in i
strstva in pom očjo  finančne  
straže sm o na tamkajšnjem m ej
nem  prehodu preverili kakovost
no  stopnjo tujih surovin, ki so jih  
tovornjaki prevažali v  italijanske 
tovarne. Našli smo, kar sm o žal 
pričakovali... Dokazali sm o pro
tislovje, na katerem sloni naš si
stem, ki nas sili v  nakupovanje 
surovin v  tujini, s svojimi pa ne  
vem o kam. Industrijski obrati v  
Italiji n izko kakovostne surovine 
predelajo in jih prodajajo po  ita
lijanski tržni vrednosti k o t ita
lijanski produkt. To je nepošteno, 
saj italijanski potrošnik mora ve
deti, kaj sploh kupuje, s čim se 
sploh hrani. Naše Združenje 
nikakor noče m onopolizirati 
tržišča: želim o zgolj to, da lahko 
ima italijanski kupec možnost, da 
v  trgovini izbere m ed  prej opisa

Mesec julij je bil za vse
državno Zvezo nepo
srednih obdelovalcev 
(Coldiretti) dokaj vroč. V začetku 

meseca so se njeni člani srečali v 
Rimu, kjer so tudi pred vladnimi 
predstavniki še enkrat potrdili na
mero, da bi ustvarili alternativno 
prehram beno prodajno verigo, ki 
naj bi se postavila proti veliki di
stribuciji in  njenem u zakore
ninjenem u sistemu, ki dejansko 
sili družbo v nakupovanje nizko 
kakovostnih živilskih proizvodov. 
Gre za načrtno gospodarsko po
tezo velikih koncernov, ki iščejo 
zaslužek za vsako ceno zlasti na 
račun potrošnikov in  dom ačih 
pridelovalcev. O tem je trdno pre
pričan Dimitrij Žbogar, tržaški 
pokrajinski predsednik Zveze.

kaj skromen, saj zadostuje zgolj 
za preživetje. V Evropi pa sm o še 
v  obdobju gradnje ogrom nih  
centrov. Ne sm em o se vprašati, 
koliko časa se bo ta proces nada
ljeval, vprašati se moramo, kdo  
bo vse to plačal: v  bistvu bosta to 
potrošnik in privatnik, k i ima v  
tovrstnih središčih trgovino. Na
jem nine so izredno visoke, trgo
vec zato ne m ore shajati.

Kako deluje velika distribucija? 
Ta si iz leta v leto zagotavlja večji 
zaslužek v  prehrambeni verigi, in 
to na račun prehrambene indu
strije: da bi prehram beni sektor 
lahko dejansko shajal, mora niža
ti svoje stroške, kar počne tako, da 
izkorišča dobavitelje, se pravi 
začetni del verige, kmete: ti so za
to prisiljeni nižati kakovost svoje

ga pridelka 
oz. proizvo
da, da bi lah
ko sploh pre
živeli. Kme
tje so v  zad
n jih  desetih 
letih izgubili 
8% zaslužka, 
prehrambe-

Koncerni velike distribucije 
širijo svoje interese na raz
na področja in na tak način 
širijo svoj monopol: to poč
nejo tudi z  gradbenimi špe
kulacijami. Trgovska sredi
šča se m nožijo  ko t gobe po  
dežju, ne da bi bilo jasno, 
kako bodo zaradi nasičeno
sti tržišča sploh shajala. Od
govor je dokaj enostaven: 
koncerni odkupijo zem lji
šča p o  n izk i ceni z  denar
jem, ki je itak sad njihove  
m onopolizacije tržišča, in  
na n jem  zgradijo nakupovalno  
središče, da bi n jihovem u začara
nem u krogu ne bilo konca. 

Koliko časa se bo to nadalje
valo?

Kdor se spozna na ameriško stvar
nost, trdi, da se gradnja velikih  
nakupovalnih središč upočasnju
je, ker so male trgovine pridobile 
novega zagona. Res je, da so ti 
manjši obrati v  lasti indijskih pri
seljencev in  priseljencev iz arab
skih držav: n jihov delokrog je do

na industrija ravno toliko: velika 
distribucija pa je povečala svoj za
služek v  višini seštevka prejšnjih 
odstotkov. To je storila neupra
vičeno, saj je kakovost proizvoda 
-  že na začetku samega prideloval
nega postopka - vedno manjša. 

Kakšni so stranski učinki take 
politike?

Velika distribucija iz leta v  leto  
predlaga svojim dobaviteljem za
radi tržne politike znižanje cene 
proizvoda v  višini 1 %: v  marke

katerem  bloger podrobno 
opiše, kaj jo je navdihnilo , 
kako so oblačila narejena, 
om eni njihovo ceno in  m od
nega oblikovalca. Bloger red
no vstavlja nove komentarje, s 
katerimi osvešča svoje bralce 
o najnovejših "m ust have" 
(oblačila, čevlji in  torbice, ki 
naj bi jih vsaka oseba, ki sledi 
m odi, m orala im eti), o 
zadnjih  m odn ih  tren d ih  in  
novostih.
Če blogu sledi veliko ljudi, 
lahko postane avtor izredno 
vplivna osebnost, pravi družbeni 
pojav, ki s svojimi izbirami izo
blikuje njihovo mišljenje. Zaradi

tega so zadnje čase blogerji zelo 
zanimivi za proizvajalce, ki bi že
leli večjo vidljivost in  prepoznav
nost za svoje izdelke.

V m odnem  sektorju 
veliko vrhunskih  
oblikovalcev vabi 
blogerje na lastne 
defileje in predstavit
ve. Rezervirana so 
jim mesta v prvi vrsti 
in  večkrat dobijo v 
dar oblačila z nam e
nom, da jih pokažejo 
na spletu. Govori se 
celo, da bi "fashion" 
bloger lahko s časom 
postal prava delovna 
figura.
Podobno se dogaja 
npr. v kozmetični in 
dustriji, kjer kljub

Blogi in vprašanje prikritega oglaševanja

Ko osebni dnevnik postane 
vir zaslužka

po. Na spletu 
objavljajo lastne 
slike z različnimi 
oblačili, slike 
drugih, navad-

Se je nekaj ljudi, ki si vsak 
dan vzamejo čas, da razmi
slijo o tem , kaj se jim  je 

zgodilo, kaj so videli, koga so 
srečali, in  si te občutke in  misli 
zapisujejo v dnevnik. Dnevnik je 
zanje nekaj zelo osebnega, česar 
ne delijo z drugimi, je sredstvo, 
ki jim  pom aga pri sam oodkri- 
vanju in  lajša tegobe njihovih 
src.
Vedno več je takih oseb, ki rade 
delijo svoj vsakdan z drugimi, s 
čim večjim številom ljudi. Za to 
izberejo virtualno skupnost, ki je 
brez prostorskih omejitev in  te
melji na spletnih komunikacijah 
m ed posamezniki. Tako nastane 
spletnik ali blog (angleška ok
rajšava besede vveblog), ki pom e
ni spletni dnevnik oz. e-dnevnik; 
to  je spletna stran, ki periodično 
prikazuje besedila, slike, m nenja 
in  povezave na druge zanimive 
članke. Avtor bloga svoj dnevnik 
redno nadgrajuje z novim i vse
binam i. Svojo ustvarjalnost iz
raža ne le s tematiko, temveč tu 

di z obliko in  načinom  p i
sanja ter z grafično podo
bo. Zanimivo je, da blog ni 
enostransko podajanje 
inform acij, obiskovalci 
nam reč lahko pustijo ko
m entar, si izm enjujejo 
inform acije, tvorijo t. i. 
blogosfero.
Blogi so vsebinsko zelo 
raznoliki, a po navadi so 
nam enjeni določeni temi, 
npr. um etnosti, fotografiji, 
športu, glasbi, m odi. Te
meljijo torej na om režju posa
meznikov, ki jih povezuje skupni 
interes.
Bloger (pisec bloga) lahko deluje 
tudi kot neke vrste referenčna 
osebnost. To velja zadnje čase še 
posebno za tiste, ki obravnavajo 
tem atike, najbolj sorodne žen
skemu svetu: modo, ličila, zdra
vo prehrano, kuharske recepte... 
Kar se tiče m ode, so blogerji 
večkrat m lada dekleta, štu
dentke, ki ljubijo fotografijo, 
estetiko in  imajo občutek za le

n ih  ljudi, ki jih lahko 
vidim o na m estni uli
ci (street style), iz raz
n ih  revij in  reklam, ki 
jih na katerikoli način 
nagovarjajo. Slike so 
navadno skrbno izde
lane s profesionalni
m i aparati: poseben 
poudarek gre ambien- 
taciji (mesto, narava, 
zaprt prostor...), pozi 
telesa, luči. Fotografiji 
navadno sledi zapis, v

gospodarki krizi gredo izdelki še 
vedno odlično v prodajo. Ta in 
dustrija vlaga veliko denarja v 
nova ličila, nove barve, te h n o 
loško izpopolnjevanje izdelkov 
in  oglaševanje. Blogerji imajo tu 
di v tem  sektorju vedno večjo 
vlogo. Izdelek poskusijo, fotogra
firajo, opišejo njegove značilno
sti; n jihov pozitivni kom entar 
lahko prepriča uporabnika o 
kakovosti izdelka in  ga nato pri
vede do nakupa. Zaradi tega jim 
kozm etične industrije večkrat 
pošiljajo izdelke na dom  z 
upanjem  na pozitivno reklamo. 
Ko bloger govori o izdelkih, naj 
bodo to oblačila, ličila, prehram 
beni ali tehnološki izdelki, ki 
imajo prepoznavno znamko, jih 
reklamizira. Zaradi tega je pro
blem  prikritega oglaševanja na 
blogih izredno aktualen.
Z blogi prihaja do novih  oblik 
interakcije. Posameznik, ki želi 
deliti svoja zanimanja z virtual
no skupnostjo, lahko doseže 
tako popularnost, da tudi neho
te vpliva na kolektivno m iselno
st. S tem  ne privabi samo inter
netne  uporabnike, am pak tudi 
oglaševalce, tako se nam en  pi
sanja bloga iz preproste želje po 
družabnosti sprem eni v za
služek.

KF
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Papež Benedikt XVI. in EU

Odločna podpora konvenciji 
o prepovedi kasetnega streliva

spodarske reintegracije tistih, ki 
jih je prizadela uporaba takšne
ga streliva. "Nadaljnji napori so 
potrebni za zvišanje števila rati
fikacij", je še poudarila.
Kasetno strelivo je orožje, v  kate
rem  je več m anjših delcev - od 
bom b, granat do raket -, ki se 
razsujejo po obširn ih  obm očjih. 
Veliko teh delčkov pa lahko osta
ne neeksplodiranih tudi več let 
in  predstavlja posebej veliko ne
varnost civilnem u prebivalstvu, 
še ko se oborožen konflik t že 
konča.
Tovrstne bom be so sporne prav 
zaradi številnih žrtev m ed civili
sti. Po ocenah organizacije Han- 
dicap International je kar 98 od
stotkov žrtev kasetnih bom b ci
vilistov, m ed njim i skoraj tretji
na otrok.

28. srečanje treh dežel pri Vrbskem jezeru

Jezus pravi: Zaupajte!

Srečanje tre h  dežel oziro 
m a rom anje  vern ikov  iz 
dežele Furlanije, avstrijske 

Koroške in  dela Slovenije bo  v 
soboto , 21. avgusta 2010, p ri 
Mariji na O toku ob Vrbskem je
zeru n a  avstrijskem Koroškem 
v celovški škofiji. Geslo le 
tošnjega srečanja se glasi Jezus 
pravi: Zaupajte!
Srečanje se bo začelo ob 11.15 s 
slovesn im  štirijez ičn im  so
m aševanjem  škofov in  duhov
nikov, ki ga bo vodil krški škof 
m sgr. dr. Alois Schvvarz. Na 
začetku bogoslužja bodo  p red
stavnik i župnij, ki m ejijo  na 
Vrbsko jezero, prinesli vodo za 
blagoslov, ki jo bo d o  rom arji 
lahko vzeli s seboj. Po sv. m aši 
bo  k u ltu rn i p rog ram  in  p rija
teljsko druženje. N astopili b o 
do zbori iz Furlanije (Coro di 
Latisanotta), Slovenije (zbor 
K onservatorija za g lasbo Jurij 
Slatkonja iz Novega m esta) ter

p ih a ln a  godba Abwerzger in  
Die Strom losen iz avstrijske Ko
roške. O rganizatorji bodo  p o 
skrbeli za voden ogled M arijine 
cerkve v nem škem , 
slovenskem  in  ita 
lijanskem  jeziku.
V im e n u  Cerkve na 
Slovenskem se bodo 
srečanja udeležili lju
bljansk i p o m o žn i 
škof msgr. dr. A nton 
Jam nik, koprski škof 
msgr. M etod Pirih ter 
koprski p o m o žn i 
škof m sgr. dr. Jurij 
Bizjak. Rom anje b o 
do organizirale posa
m ezne župnije  in  
agencija TRUD.
Pobudo za srečanje 
treh  dežel je leta 1981 dal nek
danji videm ski nadškof msgr. 
A lfredo Battisti, celovški škof 
msgr. dr. Egon Kapellari in  lju
bljanski nadškof msgr. dr. Aloj

zij Šuštar pa sta jo takoj p o d p r
la. Prvo tovrstno srečanje je b i
lo leta 1982 na Svetih Višarjah, 
po tem  pa vsako naslednje leto v 
en i izm ed (nad) škofij. Leta 
2011 bo  srečanje v ljubljanski 
nadškofiji.
Srečanje izm enjaje organizirajo 
videm ska, celovška in  ljubljan

ska (nad) škofija. G loboka ver
nost in  zaupanje v M arijino p ri
p ro šn jo  je skupna vsem  trem  
narodom , ki kot sosedje že več 
kot 1.200 let živijo d rug ob d ru 

gem . Srečanje tre h  dežel je 
cerkvena iniciativa, ki im a tudi 
širši k u ltu rn i in  s im bo ln i p o 
m en. U deležencem  daje prilož
nost, da povezovalno m oč vere 
začutijo v  živo in  jo doživijo kot 
spodbudo za poglobitev  oseb
nega odnosa z Marijo in  Bogom 
ter po trd itev  osebne in  družbe

n e  odg o v o rn o 
sti za m edseboj
no  sožitje in  so
delovanje m ed 
ljudm i, ki p re
sega narodne , 
k u ltu rn e , je
zikovne in  po li
tične pregrade. 
D odatne in fo r
m acije dob ite  
p ri dr. Janezu  
Grilu, vodji p ri
pravljalnega 
odbora, GSM: 
041/634-667, 
e-naslov: janez. 

gril@ druzina. si, v vseh treh  je
zikih pa tu d i n a  spletn i strani: 
h ttp : //w w w . kath-k irche-
k aern ten . a t/pages/berich t. 
asp? id=17436.
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Razmišljanje

O duhovnih seminarjih

Papeški svet za pastoralo migrantov in popotnikov

Turizem, praznovanje različnosti

T ema svetovnega dneva  
turizma, k i ga je  predlaga
la pristojna svetovna or

ganizacija: "Turizem , p razno 
vanje različnosti", nam  odpira 
p o ti za srečanje s človekom  v  
njegovi različnosti in  antropo
loškem  bogastvu.
Različnost je  dejstvo, stvarnost, 
in  k o t  pravi papež B ened ikt 
XVI., je  tudi nekaj pozitivnega, 
pravzaprav dobrina, n e  pa  
grožnja ali nevarnost, zato si že
li, da bi "vsi ljudje sprejeli n e  sa
m o  obstoj ku lture drugega, am 
p a k  bi se z  n jo  tudi obogatili". 
Izkušnja različnosti je  človeške
m u  b ivanju  lastna, saj razvoj 
vsakega posam eznika poteka p o  
stopnjah, k i spodbujajo osebno  
rast in  zorenje. Gre za postopno  
odkrivanje tega, kar nas obdaja 
in  kar nas razlikuje od  drugega. 
Pri p o z itiv n e m  vredno ten ju  
drugega opažam o protislovje, 
ko  p o  eni strani ugotavljamo, da 
se kulture in  verstva v  dobi glo
balizacije vedno  bolj zbližujejo  
in  da v  središču vseh ku ltu r  cve
ti pristna želja p o  miru, m edtem  
k o p o  drugi strani prihaja do ne
razum evanja, p red so d ko v  in  
g loboko zakoreninjenih  nespo
razum ov, ki dvigajo pregrade in  
razpihujejo spore. V  nas je  strah 
pred  drugačnim  in  neznan im . 
Zato si m oram o prizadevati, da 
bom o  diskriminacijo, ksenofo

bijo in  nestrpnost preobrazili v  
razum evanje in  vza jem no  
sprejem anje, pri čem er bo m o  
hodili p o  po teh  spoštovanja, vz- 
goje ter odprtega, graditeljskega 
in  obvezujočega dialoga.
Pri tem  naporu im a Cerkev p o 
m em b n o  vlogo, saj izhaja iz glo
bokega prepričanja papeža 
Pavla VI. (1963-1978), ki 
ga je izrazil v  okrožnici Ec- 
clesiam  suam , da "mora 
Cerkev vstopiti v  dialog s 
svetom , v  katerem  živi. 
Cerkev postaja beseda, p o 
staja sporočilo, postaja p o 
govor". Če hoče biti gradi
teljski in  iskreni dialog pri
sten, "se m ora izogniti p o 
puščanju, re la tiv izm u  in  
sinkretizm u , napajati ga 
mora iskreno spoštovanje 
do drugih ter velikodušen  
duh sprave in  bratstva".
S tega vidika je  turizem, če 
om ogoča stik  z  drugačni
m i načini življenja, drugi
m i verstvi ter p og led i na 
svet in  na n jegovo zgodo
vino, prav tako priložnost 
za dialog in  poslušanje, 
predstavlja povabilo  k  izo 
gibanju zaprtosti v  lastno  
kulturo  in  k  odpiranju ter 
soočanju z  drugačnim i načini 
m išljenja in  življenja. N i torej 
presenetljivo , če skrajneži in  
fun  dam en talisti čn e teroris tičn e

skupine turizem  doživljajo k o t 
nevarnost in  k o t cilj, k i ga je  tre
ba uničiti. M edsebojno pozn a 
vanje bo pom agalo pri gradnji 
pravičnejše, solidarnejše in  bolj 
bratske družbe.
Začetno človekovo izkušnjo gle
de različnosti danes doživljam o

tud i v  virtua lnem  svetu, tem  
kozm ičnem  velemestu, k i je  n e
n eh n o  na voljo vsakomur. Prek 
te p rvo tne virtualne, k inem a to 

grafske ob like  turizm a lahko  
različnost opazujem o od  blizu, 
saj n a m  približa oddaljenega  
človeka. Ta oblika turizma prva 
poveličuje različnost.
Še posebej pa je  turizem  v  sm i
slu fizičnega potovanja tisti, k i 
poudarja naravno, ekološko, 
družbeno, ku lturno , p re
m ožen jsko  in  religiozno različ
n o s t ter nam  odkriva sku p n o  
opravljeno delo, sodelovanje  
m ed  narodi, ed inost ljudi v  ču

doviti in  hkrati vznem irljivi raz
ličnosti n jihov ih  uresničitev. 
Pri odkrivanju  različnosti se 
pojavljajo tud i protislovja in

om ejitve. Če se turizem  razvija 
brez etike odgovornosti, pride  
vzporedno do  nevarnosti en o 
ličnosti in  lepote k o t "čara p o k 
varjenosti" (prim . M dr 4,12). 
Do tega pride na primer, ko  do 
m ačini turistom  iz svojih izročil 
pripravijo predstavo in  jim  n u 
dijo različnost k o t  tržni p ro iz
vod zgolj zaradi dobička.
Vse to zahteva napor obiskoval
ca in  domačina, da bosta lahko  
vzpostavila držo odprtosti, spoš

tovanja, b ližine in  zaupanja. 
Tako se bosta v  želji p o  
srečanju drugih, spoštovanju  
n jihove  osebne, ku lturne in  
verske različnosti, odprla dia
logu in  razumevanju. 
Različnost temelji na skrivno
sti Boga. Stvariteljska beseda 
je izvor bogastva vrst, na čelu 
z  n jim /n jo , ki je "podoba in  
p o d o b n o s t"  Boga. Sve top i
semska poetična beseda je  be
seda različnosti, utemeljitelji
ca id en tite te  sleherne ust
varjene reči, saj je  Stvarnik pr
vi, k i je  opazoval lepo to  in  
dobroto vsega, kar je  naredil 
(prim. 1 M z 1). Bog je  tudi ti
sta čudovita m oč, počelo  edi
n o sti vseh različnosti, k i se 
kažejo k o t "razkritje Duha v  
korist vseh" (1 Kor 12,7). Ob 
opazovanju  različnosti člo
vek odkriva sledove Božjega 
v  človeških  stopinjah. Sku 
p e k  različnosti verujočem u  

odpira pota za približevanje n e 
skončni Božji veličini. Kot pojav  
z  m ožnostjo  posvečevanja raz
ličnosti pa je  turizem  za nas

lahko tudi krščanski, odprta p o t  
do njegove kon tem pla tivne  iz 
povedi.
Bog Cerkvi daje nalogo, naj v  
Kristusu Jezusu in  v  m oči Svete
ga Duha oblikuje n o vo  stvarst
vo in osredini v  N jem  (prim. E f 
1,9-10) vse bogastvo človeške  
različnosti, k i jo  je greh sprem e
n il v  delitve in  spore, da bi pri
speval k  "utem eljitvi nove druž
be v  duhu  binkošti, v  kateri raz
lični jeziki in  kulture n e  bi več  
preds ta vij ali n  eprem  os tl ji vih  
meja k o t p o  Babilonu, am pak bi 
bilo m ogoče prav v  taki različ
nosti uresničiti n o v  način k o 
m unikacije in  občestva".
Te m isli lahko opogum ijo  vse, 
ki se ukvarjajo s pastoralo turiz
ma, zlasti do  tistih, k i p o  svoje 
trpijo zaradi tega pojava, čeprav 
je  le-ta znam enje  našega časa in  
nosi v  sebi p ozitivne  vidike, k i 
sm o jih  znova poudarili ob n e 
davni 40. ob le tn ic i objave di- 
rektorija Peregrinans in  terra. 
Božji duh naj premaga sleherno  
ksenofobijo, diskriminacijo, ra
sizem, zbliža oddaljene, v  zrenju  
edinosti/različnosti ene člo
veške družine, b lagoslovljene  
od Boga. D uh je  tisti, ki združuje 
v  edinosti in  miru, harm oniji in  
vzajem nem  priznanju. V  N jem  
sta red in  dobrota sedem dnev
nega stvarjenja. Naj On vstopi v  
izm učeno  človeško zgodovino  
tudi prek  turizma, 
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Papež Benedikt XVI. se je v 
nedeljskem nagovoru ver
nikom  dotaknil Konven

cije ZN o prepovedi 
uporabe kasetnega 
streliva, ki je pričela 
veljati pred kratkim.
Spom nil se je vseh 
ub itih  zaradi tega 
streliva in  pozdravil 
prepoved njegove 
uporabe. EU pa je 
pozvala države k 
čimprejšnji ratifika
ciji konvencije.
Papež je v nagovoru 
okoli 4000 ver
n ikom  z balkona 
svoje po le tne rezi
dence Castelgandolfo izrazil "za
dovoljstvo" s konvencijo, ki jo je 
podpisalo 107, ratificiralo pa 37

držav.
"Moje prve misli so nam enjene 
številnim  žrtvam, ki so utrpele

ali še trpijo resno fizično in  m o
ralno škodo, vključno z izgubo 
življenja, zaradi teh  zah rb tn ih

naprav", je dejal. Ocenil je še, da 
je m ednarodna skupnost poka
zala "m odrost in  daljnovidno

st", ko je sprejela konven
cijo, in  vse države pozval 
k pristopu.
Na konvencijo se je odz
vala tud i visoka zunanja 
predstavnica EU Catheri- 
ne Ashton, ki je v im enu 
Unije izrazila "globoko 
zaskrbljenost" zaradi ve
likanskih hum anitarn ih , 
socialno-gospodarskih in 
razvojnih izzivov, ki jih še 
vedno predstavlja upora
ba kasetnega streliva. 
Konvencija poudarja uk
repe za pom oč žrtvam , 

zato je A shtonova potrd ila od
ločnost Unije za krepitev nege, 
rehabilitacije ter socialne in  go-

S prašujem  se, kakšen p o 
m en  in  vp liv  imajo  
duhovn i seminarji, ki jih  

občasno prirejajo v Sloveniji in 
jih  vodi povabljen karizma
tičen voditelj. V m islih  im am  
seminarje, k i poudarjajo 
slavljenje Boga in  ponujajo  
predvsem  zunanje čustveno  
dogajanje. Zgoščeni so na 
nekaj dni s skrbno pripravlje
n im  program om , ki vključuje 
čaščenje, nagovore, m olitve, 
spoved in  sv. mašo. Imajo p o 
dobno strukturo kakor duhov
ne vaje v tišini, a so v primerja
vi z  n jim i bistveno bolj 
m nožično  obiskani. Spremljajo

Najsvetejšega, pripravlja prid i
ge, spodbuja k  m olitvi, vabi k  
spovedi in  vsak dan daruje sve
to mašo. Udeleženec seminarja 
pa je do svojega župnika pogo
sto zelo kritičen. Pozablja na 
njegovo stanovitnost, k i je  ne  
zm o ti prekom eren čustveni na
boj. N eom ajno in  vztrajno  
služi Kristusu ter prinaša lju
dem  njegovo odrešenje. Vsak 
dan, znova in  znova. Gotovo se 
domači žu p n ik  veseli udeležen
ca duhovnega seminarja, k i ga 
je srečanje z  Gospodom na le- 
tem  tako prevzelo, da m u  bo z  
vso ljubeznijo tudi do domače 
Cerkve z  veseljem hvaležno  
služil. Skrbi pa ga za tiste ude
ležence, ki v  domači župniji še 
naprej iščejo enak vzorec oz
nanjevanja in instan t rešitev 
vseh problem ov. Jezus nas uči 
(prim Lk 9,23): "Če hoče kdo  
iti za m enoj, naj se odpove sebi 
in  vzam e vsak dan svoj križ ter 
hodi za m enoj". Terna drugem  
mestu: "Vzemite nase m oj ja
rem  in učite se od m ene, ker 
sem  kro takin  v  srcu ponižen, 
in našli boste počitek  svojim  
dušam; (prim. M t 11,29) ". Za 
to p o t pa je potrebno soočenje

jih  navdušenje, glasno 
prepevanje, ploskanje 
ter in tenzivno  čustvo
vanje, zlasti to je tudi 
sicer v  današnjem času 
zelo izpostavljeno. Vsi 
govorijo, da ž iv im o  v  
pom anjkanju  pristnih  
odnosov in  n e  znam o  
več izražati čustev, 
tako je  tudi ponudba  
raznoraznih terapevt
skih program ov obil
na.
Razmišljamo dalje, 
kakšna je  vrnitev udeleženca 
seminarja v  dom ači kraj. V do
m ači župniji n jegov žu p n ik  
prav gotovo z  vso skrbjo in  lju
beznijo organizira češčenja

z  realnostjo in  garanje, k i n i 
n ič  kaj lahko. Lepo je  sam o za
vedanje, da je to, zaradi Jezuso
ve obljube, prava pot.

Jana Barba
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Mašo je daroval msgr. Franc Kramberger, osrednje predavanje pa je imel dr. Jože Kopeinig

Veliko ljudi na tradicionalnem 22. romanju 
treh Slovenij na Svetih Višarjah

sposobni za iskreno spravo”. 
Slovesno mašo je daroval m etro
polit in  mariborski nadškof dr. 
Franc Kramberger, ob katerem je 
sodelovalo veliko izseljenskih in 
drugih slovenskih duhovnikov, 
višarska Marijina cerkev pa je bi
la pretesna za vse vernike, zato 
jih je izjem no veliko poslušalo 
mašo tudi pred njo. Nadškof dr. 
Kramberger je najprej poudaril

izjemen pom en Svetih Višarij in 
božjepotnega središča skozi sto
letja in  nato dejal: "Že od 16. sto
letja so Svete Višarje imenovali 
'Božja pot treh narodov1, danes 
lahko rečemo ' Božja pot Evrope'. 
- In tem u jubilejnem u dogajanju 
pridružujem o danes 'Srečanje 
treh Slovenij'. Slovenska beseda 
'srečanje' vključuje besedo 's- 
reča'". V svoji homiliji je nadškof 
spregovoril predvsem o verskih 
resnicah in  je prikazal tri matere: 
Marijo, Cerkev in  dom ovino, a 
dotaknil se je tudi odnosa verni
ka do države in  dom ovine Slo
venije: "Odkar im am o samostoj
no neodvisno državo, pišemo sa
mi svojo zgodovino v svojo knji
go, ne več v zgodovinsko knjigo 
drugega naroda; smo svoji gos
podarji pred svetom, tud i pred 

Bogom, sami smo od
govorni za vse, kar se 
dogaja pri nas".
Prav zato po m nenju  
nadškofa: "Po skoraj 20 
letih  sam ostojnosti 
ugotavljamo, da ni vse 
tako, kakor smo priča
kovali. M nogi so, žal, 
celo razočarani, malo- 
dušni, brezvoljni, nave
ličani, bolj obrnjeni v 
preteklost kot v prihod
nost. Vsi, ki oblikuje
m o življenje v m atični 
domovini, pa tudi v za
mejstvu in  izseljenstvu, 
si m oram o prizadevati, 
da bo naše življenje 
bolj pravično, solidar
no, dostojanstveno, 
manj zam orjeno, bolj 
veselo in  srečno, manj 
sprto, razdvojeno in 
bolj spravno. Vsem, ki 
se danes udeležujem o 

že 22. srečanja treh Slovenij na 
Svetih Višarjah, in  vsakemu po
sebej, želim ponoviti o dom ovi
ni Jezusove besede: 'Glej, tvoja 
m a ti '! Vzemi jo k sebi! Nosi jo v 
svojem srcu! In ko smo že nekaj 
let v družini evropskih narodov, 
skrbimo v podvojeni meri, da bo 
ostala mati, da bo ohranila svojo 
identiteto, krščanske korenine, 
vero očetov, svoj jezik, ki je po bi.

pa zato, da bi znali bolje in  veli
ko bolj sogovornike poslušati. 
Cilj dialoga po njegovem ni v 
tem, "da m nožim o besede, m ar
več da raste ljubezen, da zmaga 
resnica. Dialog pom eni iskati 
resnico in  v njej živeti"! Dr. Jože 
Kopeinig je svoje predavanje 
končal z besedami: "Le v iskre
nem  dialogu in  z vzravnano 
hrbtenico bom o premagali, kar 
nas še ločuje, in  le tako bom o

N a Svetih Višarjah, blizu 
trom eje m ed Italijo, 
Slovenijo in  Avstrijo, se 

je m inulo nedeljo, 1. avgusta, ob 
650. obletnici romarske poti že 
22. tradicionalnega srečanje treh

Slovenij, ki ga organizirata Ra
faelova družba in  Zveza evrop
skih izseljenskih duhovnikov, 
udeležilo vsaj tri tisoč slovenskih 
ljudi iz Slovenije, zdomstva in  za
mejstva. Osrednje predavanje na 
tradicionalnem  svetovišarskem 
srečanju in  romanju je imel rek
tor Katoliškega doma v Tinjah na 
Koroškem dr. Jože Kopeinig, 
m edtem  ko je opoldansko mašo 
v nabito polni cerkvi daroval m a
riborski m etropolit in  nadškof 
dr. Franc Kramberger ob somaše
vanju izseljenskih in  drugih 
duhovnikov.
Udeleženci rom anja treh  Slove
nij na Svete Višarje so se zbirali že 
pred osmo uro, kajti prav takrat 
se je začel križev pot, ki je vodil 
do cerkve Matere Božje na Svetih 
Višarjah, ki jo krasijo im enitne 
poslikave Toneta Kralja. Križeve
ga pota se je udeležilo več kot sto 
vernikov, letos so ga posvetili 
blaženem u Lojzetu Grozdetu in 
trpljenju, ki se je zgodilo v Hudi 
jami. Sicer pa so organizatorji 
povedali, da je na Svete Višarje 
letos prišlo peš na Srečanje treh 
Slovenij vsaj 600 ljudi, m ed nji
m i izjem no veliko takih, ki na 
Svete Višarje prihajajo vsako leto. 
Dr. Jože Kopeinig je po pozdravu 
predsednika slovenskih izseljen
skih duhovnikov Janeza Puclja 
imel za svetiščem višarske M a
tere Božje predavanje z n as lo 

narodov. Tu se niso zbirale ar
m ade z orožjem  in nabojem  
sovraštva drug proti drugem u, 
temveč z nabojem  vere in  ljube
zni, sprave in  bratstva m ed naro
di". Dr. Kopeinig se je nato n a 
slonil na misel nem škega kan
clerja in  enega ustanoviteljev 
sedanje Evrope Adenauerja, ki je

ti in  v njej sproščeno zaživeti". 
Poudaril je, da skupna zgodovina 
združuje in  razdvaja, po njego
vem bi jo morali pisati s svinčni
kom in ne s črnilom, to pa zato, 
da bi lahko sproti in  sproščeno 
dodajali nova spoznanja in  nova 
vedenja, ki prihajajo o preteklosti 
na dan. Poudaril je, da je zgodo

vinska resnica sicer res ena sama, 
da pa jo vsak po svoje tolmači, 
navaja, interpretira, kot se je tu 
di spom nil trpljenja pod fašiz
m om , nacizm om , kom uniz
m om , o slovenskem narodu pa 
je dejal, da ni ne boljši in  ne slab
ši od drugih narodov. Iz zgodo
vine bi se po dr. Kopeinigovem 
m nenju morali vsi naučiti, kako 
potreben in  pom em ben je p lo
den dialog m ed nam i vsemi, saj

v globaliziranem  svetu edino z 
dialogom "skupaj z drugimi išče
m o resnico o človeku, o svetu in 
o Bogu". In dr. Kopeinig je zatr
dil, da resnice ni mogoče iskati 
brez dialoga z drugače misleči
mi. Prav tako je zatrdil, da kato
liška Cerkev ne m ore razlagati 
Božje resnice ljudem , če le-teh 
najprej sama ne posluša, kot je 
tudi poudaril, da resnica niti en
em u posamezniku ni vsa dostop
na.
"Dialog zahteva ponižno spoz
nanje, da nihče nim a m onopola 
nad resnico-noben učitelj, noben 
duhovnik, noben državnik, tudi 
noben papež", je dejal dr. Kopei
nig, ki je tudi zatrdil, da dialog "ni 
in  ne more biti zmagoslavje enih 
nad drugimi", kajti pri dialogu ni 
poraženca in  ne zmagovalca, 
temveč smo vsi soudeleženi, 
skupno obogateni z novimi spoz
nanji. Zato se je dr. Kopeinig za
vzel za lepše in  bolj strpno življe
nje na vseh ravneh, na osebni in 
seveda tudi javni ravni, za večjo 
simpatijo m ed ljudmi, predvsem

vom  Dialog - iskati resnico in  v  
njej ž iv e ti! , v katerem je m noži
co priso tn ih  Slovencev iz treh 
Slovenij nagovarjal k dialogu, 
strpnosti, prijaznosti in  iskanju 
skupne resnice, ki nas edina lah

ko po njegovem osvobaja in  
nam  kot narodu om ogoča 
polno življenje. Če lahko da
m o samo kratek kom entar k 
letošnjem u rom anju treh Slo
venij, bom o rekli, da je dr. Ko
peinig pripravil zares 
im en itno  predavanje, 
saj je nagovarjal prav 
vse, skušal združiti vse 
in  nagovarjal k združe
vanju, sodelovanju, di
alogu, lepšemu skupne
m u življenju. Dolgolet
n i udeleženec srečanj 
na Sv. Višarjah prof. To
maž Pavšič nam  je po 
menljivo dejal, da se je 
srečanje zares "prijelo 
in  tako naše Svete Višar- 
je zares postajajo du 
hovno središče, polno 
plem enite simbolike, ki 

lahko nagovarja tudi ljudi, 
ki niso verni"!
Dr. Kopeinig je o Svetih Vi
šarjah dejal, da so "strateš
ka točka Združene Evrope, 
kjer so se že nekdaj zbirali 
verniki rom anskih, slo
vanskih in  germ anskih

dejal, da so romarski kraji prav
šnja glavna mesta sveta. O Svetih 
Višarjah je dodal, da so simbol 
združene Evrope, kraj srečanja in 
dialoga m ed sosednjimi narodi 
in  kulturami.
Sicer pa je dr. Kopeinig glavno 
misel svojega predavanja razgrnil 
v svojem pogledu na potrebo in 
nujo po dialogu, "ki naj bi nam  
omogočal bolje spoznati resnico 
o naši zgodovini, se z njo spravi-
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Prvackova se veselimo z novomašnikom Andrejem Vončino
da a p o sto l b i n je g o v  
posta l.
P od  sv o je  n a j skrije  
te srce,
p o s v e tn e  že lje  n a j 
zatre.

Na Tabor n a j te p e lje  
p o  razsvetljen je , 
na  K alvarijo  p o  l ju 
bezen  in  trp ljen je. 
N a j b o  J e zu s  tvoja  
m o č,
n a j ti v e d n o  bo  v  p o 
m o č .

P r v a č k o v c i s m o  v e s e l i  in 
p o n o s n i ,  ker je  b ila  n a š a  
ž u p n ija  po  8 3  le t ih  s p e t  
b la g o s lo v l j e n a  z
novom ašnikom , ki s e j e  rodil 
leta 1 9 8 3 .
Za ta dar s e  Bogu in našem u  
z a v e tn ik u  S v . A n d reju  
prisrčno zahvaljujem o. 
Doživetje je  bilo veliča stn o  -

e n k r a tn o , kot da s e  n e b o  
dotika naših  src in c e le  vasi. 
Varstvo n a še  n eb ešk e  Matere 
in B ožji b la g o s lo v  naj ga  
sprem lja ved no in povsod. /  
S. Č.

D ragi A n d re j!

Te Jezu s je  izbral,

K  J e zu su  b o š  o vce  
vodil,
o kra lje s tvu  B o žjem  

j im  govoril.
Z a kra m en te  b o š delil, 
z  Je zu so m  trpljenja ke lih  p il.

S ve ti D u h  n a j te vodi, 
vseh  za p rek  o svobod i.
K  M ariji v e d n o  se zateči, 
p o  n je j  p o t  v o d i k  v e č n i  
sreči.

S. Č.

Kratke
Vsakoletno romanje na Barbano: 30. avgusta
Slovenske župnije goriške, tržaške in videm ske škofije vabijo 
na vsakoletno  romanje na Barbano, združeno z molitvenim

dnem  za duhovne poklice, ki bo v ponedeljek, 3 0 . avgusta. 
Romarsko sv. m ašo ob 11. uri bo vodil celjski škof, msgr. Stanko  
Lipovšek.

Jamlje: sv. Benedikt
V vasi Vižintini, ki spada pod župnijo Jamlje v goriški nadškofiji, 
im am o m adžarsko kapelico, ki je  p osvečen a  sv. Benediktu. 
Obnovljena in p osvečena  je  bila 2 9 . maja 2 0 0 9  ob prisotnosti 
predsednika m adžarske države, predstavnikov cerkvene in 
civilne oblasti in š e  zlasti Madžarov, ki so  prišli na slavje.
Na godovni dan sv. B enedikta s e  zberem o župljani in med  
drugim molimo za vse , ki so  v prvi svetovni vojni padli na našem  
Krasu. Tako je  bilo tudi letos, ko je  m ašno slavje vodil naš g. 
župnik Ambrož Kodelja. /  Marco Peric

Več kot 50 tisoč strežnikov v  Rimu
V sredo in četrtek, 4 . in 5. avgusta, s e  je  na m ednarodnem  
romanju v Rimu zbralo okrog 5 3  t iso č  m in istrantov iz 17  
evropskih držav. Vrhunec srečanja je pomenila sredina papeževa  
avdienca na Trgu sv. Petra.

škofu A. M. Slomšku 'ključ do 
zveličavne narodove om ike', se 
pravi kulture, ki so jo ustvarjali 
naši predniki skoz več kot 1250- 
letno zgodovino, ki razodeva 
slovensko dušo in  slovenskega 
duha! Glej, tvoja Mati! - Marija, 
Cerkev in  dom ovina"!
Med sveto mašo je pel slovenski 
m ešani pevski zbor iz Augsburga 
v Nemčiji, ki je tud i pom agal 
sooblikovati kulturni program, s 
katerim  se je srečanje-rom anje 
treh Slovenij na Sv. Višarjah tudi 
končalo. Med program om  so 
im eli krajše nagovore številni 
vidni slovenski politiki, m ed nji
mi evropski poslanec Lojze Peter
le ter Mojca Kucler Dolinar, pris
o tn i pa so bili tud i nekdanja 
ministra Andrej Capuder ter An
drej Bajuk in  številni drugi vidni 
predstavniki slovenskega življen
ja iz zamejstva, izseljenstva in 
Slovenije, predvsem pa smo na 
Svete Višarje prišli vsi tisti, ki ver
jam em o v enotni slovenski kul
tu rn i prostor, iščemo pom oč pri 
Višarski Materi Božji in  še verja
m em o v lastno in  slovenskega 
naroda prihodnost!

Jurij Paljk
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junija, šteje že 1 6 0  članov, ki si lahko izposodijo filme, prebirajo 
film ske revije in knjige, uporabljajo računalnike.
V prvih petdesetih  dneh delovanja so  si m ediateko ogledali 
številni obiskovalci, zlasti študentje, ki so  nove prostore vzljubili 
in jih uporabljajo za ogled filmov in študij.
Prvi obiskovalci š e  najbolj cenijo m ožnost izposojanja filmov na 
dvd nosilcu. Vsakdo si lahko izposodi dva dvd-ja za sed em  dni. 
Mediateka je gostila tudi predstavitve avtorjev in knjig. Dne 
2 0 . julija s e  je  goriški publiki predstavil Enrico N ascim beni, 
novinar in pesnik. Številnem u občinstvu je  predstavil zbirko 
poezij Non p oesie  -  L'amore ai tem pi di M ySpace, njegove 
poezije so  prebirali Gabriella Gabrielli, Alberto Princis in Pierluigi 
Pintar. Vjuliju je bila mediateka tudi eno izmed prizorišč letošnje 
Nagrade Sergio Amidei. M ediateca. GO bo ponovno odprta od 
ponedeljka, 3 0 . avgusta, in sicer od ponedeljka do petka, od 
15 . do 19. ure.

Podgorci: Note v mestu
Krajevna skupnost Podgora in glasbena šola Citta' di Gorizia 
vabita na koncert skupine Ensamble Jazz om enjene g lasbene  
šo le  z naslovom  Note v m estu , ki bo potekal v sob oto , 7. 
avgusta, ob 2 0 .3 0  v Attemsovem parku v Podgori. Na večeru, 
ki ga je finančno podprla Fundacija Goriške hranilnice, bodo  
nastopili Letizia Ranalletta (glas), Pierpaolo Gregorič (tenor), 
Eugenio Dreas (bas), Gianvito Cardarola (klavir) in Riccardo 
Chiarion (bobni). Vstop prost.

Sonce miru 2010 v Kulturnem domu v Gorici

Projekt goriške pokrajinske uprave

Razpis za 100 fotovoltaičnih 
naprav do 22. avgusta

Pokrajina G orica je v  sklo
p u  delovanja odborn išt- 
va za okolje, skupaj z u s

ta n o v a m a  E ner (Ente na- 
zionale p e r le Energie R inno- 
vabili) in  Energesco z javn im  
razp iso m  p o d p rla  p ro jek t, ki 
nosi naziv 100 fo to vo lta ičn ih  
n a p ra v  za 2 0  k W p  na  
terito riju  P okra jine  
Gorica. Pokrajina G ori
ca je v ta  n am en  že iz
dala  sklep p o k ra jin 
skega o d b o ra  št. 54 z 
d n e  14. ap rila  2010. 
P osebnost razpisa je ta, 
da si je m o ž n o  s 300 
evri p r id o b iti foto- 
v o lta ič n o  n ap ravo  20 
kW p, ki b o  za 20 le t 
b rez p lač n o  p ro izva ja la  e lek 
triko . Te u g o d n o s ti p a  bo  
lahko  koristilo  p rv ih  100 p r i
jav ljen ih  n a  razpis, ki b o d o  
seveda spoštovali d o ločene za
hteve.
N a p o d lag i p rijav ljen ih  p ro 
šenj, ki jih  lahko  p redstav ijo  
fizične in  p ravne osebe s stal
n im  b iva liščem  oz. sedežem  
n a  p o d ro č ju  p o d je tja  E ner
gesco, b o  sestav ljena najp re j 
k rono loška lestvica, n a to  pa še 
lestv ica n a  p o d la g i te h n ič n e  
ekspertize, po  kateri b o  u g o 
tovljena k onk retna  p ro izvodn
ja nap rave  (izpostav ljenost

p ro ti jugu  z az im u to m  +0 -
15°).
Na pod lag i d ruge  lestvice bo  
do ločeno , kom u bo Energesco 
postav il inštalacije fotovoltai- 
čne naprave, ki bo  nud ila  ener
gijo za GSE (Gestore dei Servizi 
E lettrici), ta  pa bo  la s tn ik u

naprave energijo  izplačeval po  
d o lo čen ih  ta rifah . Cilj Pokra
jine G orica je ta, da b i z razpi
som  lah k o  vzpostav ili 100 
n o v ih  fo to v o lta ičn ih  nap rav  
n a  p o k ra jin sk em  p o d ro č ju . 
Tako b i d o d a tn o  p rispevali k 
zm an jšan ju  odv isnosti od  o r
gansk ih  goriv ter p osled ično  k 
zm an jšan ju  o n esn ažen o sti in  
uveljavitv i energetske po rabe  
iz obnov ljiv ih  virov. 
Z asebnik i, p o d je tja  in  u s 
tanove, ki b i se radi prijavili na 
ta  razpis, m o ra jo  upošteva ti, 
da je ed en  izm ed pogojev last
n ištvo  pov ršin e , n am e n je n e

postav itv i fo to v o lta ičn e  
naprave oz. uporabniška pravi
ca (na jem n ina , u p o rab a  itd.). 
Pri tem  m orajo  vedeti, da bodo 
za 20 le t "p rodaja li"  p ro izve
d e n o  e lek trič n o  energ ijo , ki 
jim  bo  izp lačana  p reko  t. i. 
"energetskega računa" (conto  

energia), p ri tem  velja 
sklep št. 74/08 AEEG 
(Autorilij per PEnergia 
E lettrica ed  il Gas). 
O b en e m  se bo d o  
m orali obvezati, da b o 
do skrbeli za dob ro  d e
lovanje in  vzdrževanje 
fo tovolta ične naprave, 
ki jim  ga bo  zgrad ila 
Energesco.
Če bo  prosilec uvrščen 

v doko n čn o  lestvico, bo  m oral 
dati 300 evrov, ki bo  nekakšna 
"č lan arin a" , v tre n u tk u  p o d 
p isa p o g o d b e  s te h n ič n im  
p a r tn e rje m  E nergesco. V 
p rim eru , da ne pride do p o d 
pisa pogodbe, bo d o  300 evrov 
vrnili.
P o d ro b n e  in fo rm ac ije  je 
m ogoče n a jti n a  sp le tn i strani 
www. enerita lia . org. Prošnje 
(sam o s p r ip o ro č e n im  p is 
m o m ) zb ira O b č in a  Tržič - 
K onzorcij za industrijsk i
razvoj, Ul. Bologna 1 do  22. av
gusta 2010 ob  12. uri.

Komelova obletnica

V soboto , 14 . avgusta , bo 
p o te k lo  5 0  le t  od sm rti 
g o r iš k e g a  s k la d a t e lj a ,  
o r g a n is ta ,  p e v o v o d je  
sloven sk ih , italijanskih in 
fu r la n sk ih  zb orov  Emila 
K o m ela  ( 1 8 7 5 - 1 9 6 0 ) .  
Obletnico so  prvi obeležili v 
m estni četrti Podturn (San 
Rocco), kjer je  Komel v letih 
1 9 0 2 -4 8  vodil zbor. V sredo, 
4 . avgusta, so  v Kulturnem 
središču Incontro ob cerkvi 
p red stav ili p ub lik acijo  o 
njem, ki jo  je  uredil Vanni 
Feresin, sodelovali so  Laura 
Madriz, časn ik ark a  Erika 
J a zb a r  in r a v n a te lj  
S lo v e n s k e g a  c e n tr a  za  
g la s b e n o  v z g o jo  Emil 
K o m el, p rof. S ilv a n  
Kerševan.
Na d a n  o b le t n ic e ,  1 4 .  
avgusta , pa bo ob 18 . uri 
p rof. A le s s a n d r o  Arbo  
p r e d a v a l o K om elu  in 
sakralni glasbi v njegovem  
č a s u ;  ob  1 9 .  uri bo v 
p od tu rn sk i cerk v i m a ša  
z a d u š n ic a ,  ki jo  bo  
spremljal zbor profesorjev s  
šo le  Komel.

Dramski odsek PD Štandrež

Priljubljeni komedijanti 
ne mirujejo!

K o se v poletnih dneh gle
dališke ljubiteljske skupi
ne najraje malce odpoči

jejo in  si nabirajo moči ter idej 
za naslednjo sezono, igralci 
dramskega odseka PD Štandrež 
neu trudno  obiskujejo bližnje in 
daljne odre ter s svojimi daljšimi 
in  krajšimi odrskimi uprizoritva
m i pestrijo kulturne programe, 
ki polepšajo vroče poletne veče
re. Čakajoč na 9. oktober, ko bo
do s komedijo Gugalnik Novaka 
Novaka v režiji Jožeta Hrovata 
nastopili na finalnem  delu Lin
hartovega srečanja 2010 -  49. 
Festivala gledaliških skupin Slo
venije v Postojni in  se potegovali 
za enega izm ed matičkov, so s 
hum orno enodejanko Stari grehi 
v razpoznavni režiji Janeza Stari
ne nastopili v Oseku in  Pevmi ob 
praznovanju zavetnice sv. Ane. 
Vsakič sta odlična igralca Majda

Zavadlav in  Božidar Tabaj izzvala 
m alho smeha in  doživela navdu
šeno ploskanje občinstva, ki zelo 
rado spremlja n juno odrsko ust
varjanje. Nič manj navdušujoč ni 
bil nastop štandreških igralcev s 
celovečerno predstavo Gugalnik, 
ki nudi vse polno sm ešnih tre
nutkov ob situacijski komiki, v 
nedeljo, 11. julija, ko so se z njo 
predstavili v Vipavskem Križu. V 
torek, 24. avgusta, bodo z istim 
delom nastopili na sugestivnem 
trgu za univerzo v Kopru, na ve
čeru v organizaciji Zveze kultur
n ih  društev, ki celo poletje ob 
torkih prireja kulturne večere na 
prostem  in  tako nudi tistim, ki 
preživljajo dopustniške dni na 
Obali, tudi ku ltu rno  osvežitev. 
Novakov hum or bodo člani štan- 
dreškega dramskega odseka, ki je 
prav gotovo najbolj dejavna lju
biteljska gledališka skupina v za-

Kratki
Mediateca. GO "Ugo Casiraghi" 
v poletnem času
M ediateca. GO “Ugo Casiraghi” je  zaprta v poletnem  času  od 
31 . julija do 2 9 . avgusta. Mediateka, kije odprta javnosti od 10.

Lutke sožitja Brede
Rovšek

V ponedeljek, 2. avgusta 
2010, so v galeriji Kultur
nega dom a ob krajšem 

nagovoru Igorja Komela, Marka 
Marinčiča, Karla Mučiča in  An- 
dree Bellaviteja odprli razstavo 
Sonce m iru  2010, s podnaslo
vom Lutke sožitja m entorice in 
anim atorke Brede Rovšek. Raz
stava je posvečena vsem 
otrokom  po svetu, prizadetim  v 
raznih vojnih morijah. Pri izdela
vi lutk so nam reč sodelovali 
otroci združenja za negovanje 
begunskih otrok Ikar iz Medvod

stavnik združenja organov ADO 
in pri tem  podčrtal pom en po 
darjanja organov, Bellavite pa je 
v im enu skupnosti Arcobaleno 
povabil prisotne, naj se udeležijo 
tudi srečanj za m ir 6. avgusta v 
Spominskem parku v Gorici in  9. 
avgusta zjutraj v Avianu. 
Prireditev Sonce m iru spada med 
pobude, ki se v dneh "opom ina 
prvega uničevanja" vrstijo na 
Goriškem in skozi celo leto v go- 
riškem Kulturnem dom u pod na
slovom Vsi drugačni, vsi enako
pravni. Še posebej pa želi pouda
riti 6. in  9. avgust, obletnici, ko 
sta pred 65 leti na japonski mesti 
Hirošima in  Nagasaki padli po 

gubni p r
vi atom 
ski bo m 
bi. Sonce 
m iru  p ri
rejata kul
tu rna  za
druga 
Maja in  
goriški 
Kulturni 
dom, v 
sodelo-

pri Ljubljani. V uvodnih 
besedah je Igor Komel 
poudaril tri dejstva: 15. 
izvedbo te prireditve, ki 
želi opozarjati na neiz
m erno  bogastvo - mir, sodelo
vanje z Bredo Rovšek, s katero so 
delali tudi otroci iz Srebrenice - 
prav letos poteka 15 let od gro
zovitega genocida - in  spomin na 
pred nedavnim  prezgodaj um rlo 
učiteljico Aleksandro Maraž, ki je 
vselej z navdušenjem  ustvarjala 
v pisanih mavričnih barvah son
ce m iru z goriškimi otroki. Ma
rinčič je pozdravil v im enu go
riške Pokrajine, Mučič kot pred-

vanju s športn im  združenjem  
Dom Gorica, Slovenskim 
dijaškim dom om  Sim on Gre
gorčič, posoškim  Združenjem  
darovalcev organov ADO in sku
pnostjo  Arcobaleno iz Gorice. 
Pokrovitelji pobude so Fundacija 
goriške hranilnice, SKGZ in pok
rajina Gorica.
Razstava bo odprta do 25. avgu
sta 2010 od ponedeljka do petka 
od 10. do 13. ure.

mejstvu in  verjetno tudi v bližn
ji okolici na slovenskih tleh, v 
soboto, 28. avgusta, ponesli še v 
Kanal, kjer bodo nastopili na 
slikovitem trgu Kontrada. Tu je 
večkrat nastopilo tudi Slovensko 
narodno gledališče Nova Gorica; 
s svojim srednjeveškim videzom 
je idealen prostor za gledališke 
predstave na prostem.
V nedeljo, 1. avgusta, je dramski 
odsek razvedril občinstvo v Tem
nici na Krasu. Na vaškem trgu

pred cerkvijo 
sta Majda Za
vadlav in  Boži
dar Tabaj s krat
kim a kom edij
skima enode
jankam a Inte
resantno..., a 
ne gre (na sli
ki) in  Stari gre
hi v režiji Jane
za Starine, v ka
terih sta se kot 
vselej m ojstr
sko in  z duho
vito m im iko 
prelevila v n a
stopajoče ko
m ične like, po

šteno spravila v sm eh gledalce, 
ki so se ob zadovoljstvu presene
čenih prirediteljev zbrali v res ve
likem številu, tako da ni izostalo 
niti ponovno povabilo za nastop, 
ki bo v prihodnje spet razjasnil 
lica in  srca domače publike. 
Sicer m ajhna kraška vasica Tem
nica se lahko ponaša z razvejenim 
delom na kulturnem, športnem, 
jamarskem in turističnem  po
dročju. Vse te dejavnosti pestrijo 
poletne večere na Krasu. / IK

Na pobudo kriške operne akademije in SKD Hrast basistovem rodnem  kraju. Tam
_ |  _  • I I  |  •  so leta 2008 prvič na oder po-Opera II Campiello udi staviiiMozartovoFigarovosvat

v Doberdobu
bo, lani pa Puccinijevo stvaritev 
Gianni Šchicchi.

zgodbo beneških prebivalcev 
m alega trga (ki m u pravim o 
campiello), kjer se dogajajo lju
bezenske zgodbe in  poroke, a tu 
di medsosedska kreganja in  spo-

Operna komedija II Cam
piello, ki jo pripravlja 
M ednarodna operna 
akademija Sv. Križ pri Trstu, bo v 

naslednjem  tednu gostovala tu 
di na Goriškem. Po premieri in 
p rvih  ponovitvah na Tržaškem 
bo kriška akademija pod vodst
vom m ednarodno uveljavljene
ga basista Aleksandra Švaba gos
tovala tudi v Doberdobu: opero 
si boste lahko ogledali v ponede
ljek, 9. avgusta, ob 21. uri v n o 
vem  občinskem  parku (zraven 
telovadnice). V prim eru dežja bo 
opera na sporedu v torek, 10. av
gusta, ob 21. uri prav tako v ob

činskem parku. Dober- 
dobsko ponovitev prireja 
s kriško akadem ijo tudi 
doberdobsko društvo 
SKD Hrast.
Kriška operna akademija 
praznuje letos tretjo ob
letnico obstoja. Nastala je 
kot pevska odskočna des
ka za številne mlade pev
ce, ki pri nas gojijo ljube
zen do lirične glasbe. Primerno 
kakovost je pobudi vdahnil uve
ljavljeni operni pevec Aleksander 
Švab, ki je dom a iz Sv. Križa. Na
ravno je bilo torej, da se je tudi 
operna akadem ija oblikovala v

II Campiello je opera, ki je nasta
la izpod peresa skladatelja Er- 
m anna VVolfa Ferrarija, njena 
predloga pa tiči v znanem  isto
imenskem dramskem delu Carla 
Goldonija. Gre za življenjsko

ri. Iz lahkotnega ozračja, ki vse
skozi preveva delo, pa v sklep
nem  razmišljanju glavnih juna
kov izluščimo tudi nauk, ki om e
njeno lahkotnost postavlja v 
nekoliko resnejši okvir. / AČ
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Poletno središče Srečanja 2010 v Zavodu Sv. Družine

Prijetno in zabavno druženje 
z vrstniki se je končalo

V deževnem, po jeseni di
šečem julijskem dnevu, v 
petek, 30., so se otroci, ki 

so obiskovali poletno središče 
Srečanja 2010 v Zavodu Sv. Druži
ne, poslovili od razgibanih spro
stitvenih trenutkov v družbi vrst
nikov in skrbnih animatorjev. Le
tos je "letovišče za otroke" v kra
sni zeleni prostranosti vrta šolskih 
sester v ulici Don Bosco v Gorici 
prvič potekalo v skupni organiza
ciji Skupnosti družin Sončnica in 
Športnega druženja 01ympia, ki 
je sicer že v prejšnjih letih v 
zadnjem tednu poletnega središča 
prirejalo športni kamp. "Srečanj" 
bi brez velikodušnega privoljenja 
šolskih sester, ki vsakič rade volje 
odstopajo svoj lepi vrt in  večjo so-

došlo novost. Otroci so se namreč 
družili kar sedem tednov, od 14. 
junija do 30. julija. Kdor je želel, je 
lahko v njem  tudi kosil -  kosilo 
nudijo organizatorji zadnja tri le
ta -, saj je središče od ponedeljka 
do petka delovalo od 7.45 
do 15. ure. Kot nam  je po
vedala predsednica Sonč
nice Ani Saksida, je to 
možnost vsak dan izkori
stilo okrog 25 otrok, starši 
pa so že izrazili željo, da bi 
poletno središče delovalo 
tudi v avgustu. Prireditelja 
bosta o tem  podaljšku še 
razmislila. Za sedaj lahko 
z veseljem ugotavljata, da 
jim je bilo vreme povsem 
naklonjeno, saj je vroče

tega so v središču namenjali več 
časa telesnemu razgibavanju oz., 
kot se je sama izrazila, motoriki. 
Konkretno, veliko so hodili -  da
našnji otroci skoraj ne vedo več, 
kaj je hoja! -  in  pri tem  seveda

sko ustvarjali marsikaj le
pega in  se z njimi neobre
menjeno družili, kar je go
tovo dobra šola za 
življenje. Kar so s spretnim 
delom rok ustvarili, so po
nosno razkazali na razsta
vi, ki so jo postavili na 
ogled 30. julija, v njim  na
menjenem prostoru Zavo

da Sv. Družine. Na njej sta kar 
prekipevali domišljija in  iskrivost 
barv. Beležke s školjkami in  spo
minske knjige iz recikliranega pa
pirja, živobarvni pajaci, hobotni
ce, vetrnice, metulji, vlakci iz pa-

bo, ne mogli uresničiti, vsaj v 
takem obsegu ne. Zato se sestram 
vsi, odgovorni za središče, starši 
in seveda še najbolj prisrčno otro
ci, ki so brezskrbno uživali v čudo
vitem zelenem gaju, iz srca zah
valjujejo.
Letošnje sodelovanje m ed organi
zacijama, katerim a so pri srcu 
otroci in mladina, se je izkazalo 
za posebno učinkovito in  posre
čeno; prineslo pa je tudi dobro-

sonce skoro vse dni pošteno žga
lo, tako da so se mali varovanci 
najraje zadrževali v bazenu in  uži
vali v objemu vode, seveda vselej 
pod budnim  očesom animatorjev 
in  m inianim atorjev. Te pa je 
usmerjala energična koordina
torka središča Damijana Češčut -  
tajnica pri 01ympii - z dolgoletno 
izkušnjo trenerke športnega ple
sa, ritmike in  uvajanja najmlajših 
v športne dejavnosti. Prav zaradi

spoznavali okolico in  zanimivosti 
našega mesta in  lepega grajskega 
naselja. Premišljeno so tako zdru
ževali sprostitvene trenutke s po
učnim i. Med le-te gotovo spada 
tudi lov na zaklad, ki so se ga otro
ci po skupinah tako radi udeleže
vali.
V sredo, 28. julija, so načrtovali 
daljši izlet k Tolminskim koritom, 
pa so se premislili, ker je bilo vre
me tiste dni bolj nestanovitno. Ob 
športnih aktivnostih, ki so bile tu 
di v telovadnici Slovenskega špor
tnega centra Mirko Špacapan na 
Drevoredu 20 septembra, so se 
otroci na raznolikih delavnicah šli 
časnikarje, izdelovalce ročnih del, 
tudi iz odpadnih materialov in  re
cikliranega papirja. Dvakrat na te
den so, po že "stari" navadi, hodi
li v središče CISI in  tam  z mladimi 
s posebnimi potrebami prijatelj-

pirnatih tulcev, majice z odtisom 
rok, meduze, ogrlice iz odrezkov 
plastičnih slamic, risbe v različnih 
tehnikah, prikupne domače živa- 
lice iz papirja... so pričali, da otro
ci res niso stali križem rok in  v sre
dišču niso poznali dolgočasja! Po
leg vsega, kot so obljubili, so ob 
koncu pripravili tudi brošuro, v 
kateri so "časnikarski" zapisi, iz
rezki člankov o središču, ki so izš
li v našem časopisju, poimenski 
seznam dvanajstih animatorjev in 
92 (!) otrok, od treh do dvanajstih 
let, ki so se zvrstili v tem  poseb
nem  "letovišču" sredi mesta.
Ta vsakdanja več kot poldrugi me
sec trajajoča srečanja so jim prine
sla veliko veselja, razigranosti, no
vih prijateljskih stikov in  poučne 
ustvarjalnosti, tako da bo spomin 
nanje še dolgo živ.

Iva Koršič

Mednarodni filmski festival Sergio Amidei

Pogled v delo vrhunskih 
mojstrov

ci lahko ogleda
li nemške in ju
dovske filme ter 
dokumentarce 
o teh tem ati
kah. Izbor je bil 
vezan na delo 
Uga Casiraghija, 
ki je m ed dru
gim preučeval
nacistično filmsko propagando, 
nemško filmografijo in dela ju
dovskih režiserjev, kar je zbrano 
v knjigi Naziskino. Ebrei e altri er-

odlična priložnost za ogled vrhun
skih filmov velikih mojstrov in 
spoznavanje novih ustvarjalcev.

inca

V Hiši filma na Travniku in 
v parku Coronini Crom- 
berg je, od četrtka, 22. ju

lija, do nedelje, 1. avgusta, potekal 
29. m ednarodni filmski festival 
Sergio Amidei. Dogodek je, kot 
vsako leto, privabil veliko število 
obiskovalcev, predvsem 
na večerni ogled novejših 
filmov, ki so tekmovali za 
nagrado za najboljši sce
narij. Mnogi radovedneži 
so z zanimanjem sprem
ljali tudi raznovrstno po
nudbo spremljevalnega 
programa, retrospektivo 
francoskega režiserja Ro
berta Guediguiana, retro
spektivo zgodovinskih fil
mov in dokumentarcev 
Naziskino -  Film and 
Reality, vezanih na študij 
kritika Uga Casiraghija, 
pregled italijanske pro
dukcije iz 60. let, izbor 
kortom etražnih filmov, 
novih italijanskih dokum entar
cev, srečanje z avtorji, razstave in 
druge projekte. Festival se je urad
no končal v soboto, 31. julija, s po
delitvijo nagrade v parku Coroni
ni Cromberg. Organizatorji so ga 
podaljšali še do nedelje zvečer, ko 
so v parku predvajali film izven 
tekmovanja Koncert režiserja Ra- 
duja Mihajleanuja, ki se je temat
sko povezoval z glavnimi vsebina
mi letošnjega programa. V nedeljo 
popoldan so se z dokumentarcem 
spomnili ravnokar preminule ve-

znanje potegovala zanimiva dela 
zadnje kinematografske sezone, 
Cosmonauta Susanne Nicchiarel- 
li, HappyFamily Gabrieleja Salva- 
toresa, M ine vaganti Ferzana Oz- 
peteka, Perdona e dimentica Tod- 
da Solonza, La prima cosa bella 
Paola Virzd'ja, Welcome Philippa 
Loireta, L 'uom o che verra1 Giori- 
gia Dirittija in La nostra vita Da- 
nieleja Luchettija. Tekmoval je tu
di film Dieci inverni Valeria Mie- 
lija, ki je prejel nagrado Opera Pri
ma 2010.
Izven tekmovanja so si obiskoval-

ranti, ki je izšla po kritikovi smrti 
in so jo predstavili na festivalu. 
Na ogled so bili tudi dokumentar
ci goriških avtorjev, Attores Chri
stiana Natolija o padcu železne 
zavese, Pogled skozi železno zave
so Anje Medved, s pričevanji o 
življenju ob meji med Gorico in 
Novo Gorico, ter Trenutek reke /  
II tempo del fium e  Anje Medved 
in Nadje Velušček o življenju ob 
Soči.
Festival, ki bo naslednje leto praz
noval okroglo 30. obletnico, pri
rejajo odbor za kulturo goriške 

občine, filmsko društvo 
Sergio Amidei, oddelek 
videmske univerze 
DAMS, v sodelovanju z 
goriško trgovinsko zbor
nico, s pomočjo dežele 
Furlanije Julijske krajine, 
Fundacije goriške hranil
nice, goriške pokrajine 
in s pokroviteljstvom 
kulturnega oddelka fran
coske ambasade v Italiji. 
Poslanstvo mednarodno 
priznanega festivala je 
širjenje filmske kulture, 
vsakoletno srečanje je

like italijanske scenaristke, Suso 
Cecchi D'Amico, ki je kot članica 
žirije vsako leto, in zadnjič letos, 
sodelovala pri izboru zmagovite
ga filma.
Nagrado za najboljši scenarij so 
letos podelili komediji Soul Kit-

chen  (2009) mladega turško- 
nemškega režiserja Fatiha Akina, 
ki prikazuje barvito, etnično raz
noliko življenje restavracije na ob
robju Hamburga. Film so nagra
dili, ker uspešno združuje zabav
no atmosfero z iskrenim pogle
dom na sodobno Evropo in bi
stroum no ter duhovito opisuje 
večplastno, hitro spreminjajočo 
se družbo. Nagrado je v im enu 
zmagovalcev prejel koproducent 
Flaminio Zadra.
Ob nagrajenem filmu so se za pri-

Obvestila
Svet s lo v en sk ih  organizacij
sporoča, da bo goriški urad zaprt 
zaradi dopusta od ponedeljka, 9. 
avgusta, do petka, 13. avgusta 
2010 .

Kulturni center Lojze Bratuž je
zaprt zaradi dopusta od 20. julija 
do 24. avgusta 2010.
Društvo slovenskih upokojencev
za Goriško sp o ro ča , da bo 
društveni sed ež  na korzu Verdi 
51/int. zaradi počitnic zaprt od 2. 
do 31. avgusta.
Mednarodna operna akademija 
Križ pri Trstu, ki jo vodi maestro 
Aleksander Švab, v sodelovanju z 
Združenjem za Križ in Pokrajino 
Trst, v sklopu festivala “Open door. 
Gledališče v gledališču 2 0 1 0 ”, bo 
uprizorila operno komedijo v treh 
dejanjih Ermanna VVolf-Ferrarija II 
cam piello, po Carlu Goldoniju. 
Predstave: od 31.7 . do 4. avgusta, 
ob 21. uri, na 6. festivalu morja v 
parku ljudskega doma v Križu; 5. 
avgusta, ob 21. uri, na trgu pred 
županstvom v Zgoniku; 7. avgusta, 
ob 21. uri, v Gradežu na trgu pred 
baziliko; 8. avgusta, ob 21. uri, v 
Vidmu v palači Morpurgo in 9. 
avgusta, ob 21. uri, v Doberdobu. 
SCGV Emil Komel sprejema vpise 
všolsko leto 2 010 /11 . Informacije 
na tajništvu (tel. 0 4 8 1  532163 , 
0 4 8 1  5 4 7 5 6 9 ) ,  em ail
info@emilkomel. eu ali na spletni 
strani www. emilkomel. eu. 
Slovenska knjižnica Damir Feigel 
iz Gorice, Korzo Verdi 51, sporoča, 
da bo urnik v poletnem času, od 
28. junija do 3. septembra 2010, 
naslednji: ponedeljek: 8. -16.; torek
8. -16.; sreda 8. -16.; četrtek 8. - 
16.; petek 8. -16. Zaprta pa bo od
9. do 20. avgusta 2010.
Od 6. do 10. septembra 2010  
dopoldne bo v Mladinskem domu 
potekala Priprava petošolcev na 
vstop  v srednjo šo lo . Vpisi in 
in form acije na te l. št . 3 2 8  
3 155040  ali 0481  536455 . Urad 
Mladinskega doma iz Gorice je 
zaprt zaradi dopusta od 19. julija 
do 31. avgusta 2010.
Kulturni center Lojze Bratuž 
prireja Lutkovno delavnico Od ideje 
do uprizoritve, ki bo potekala v 
petek, 1. oktobra, popoldne in v 
soboto, 2. oktobra, ves dan. Vodila 
jo bo priznana lutkovna ustvarjalka 
mag. Breda Varl. Kotizacija za 
udeležbo znaša 50  evrov. Kulturni 
center Lojze Bratuž bo sprejemal 
prijave na delavnico od 1. do 15. 
septem bra 2 0 1 0  na telefonsko

številko 0 0 3 9  0 4 8 1  5 3 1 4 4 5  -  
5 3 4 5 4 9  (fax) ali po e-mailu na 
info@kclbratuz. org. Podrobne 
informacije in prijavnico lahko 
dobite na spletni strani Kulturnega 
cen tra  Lojze Bratuž www. 
kclbratuz. org pod kategorijo  
gledališče.

Darovi
V spomin na Mirico Gruden daruje 
sestrična Romana z družino 50  
evrov za popravilo cerkvenih orgel 
vSovodnjah.
Za on k o lošk i center CRO v  
Avianu: namesto cvetja na grob 
Marice Černič vd. Devetak darujeta 
se s tr i R om ana in Abina z 
družinama po 50 evrov.

Čestitke
Mara in Remo, ki v Škrljah živita, 
srebrno poroko od včeraj slavita. 
Nešteto brezskrbnih in srečnih dni 
jim njuna družina hvaležno želi.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 6.8.2010 Jo 12.8.2010]
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltrakratkem  valu s  
frekvencami za Goriško 97 .5 ,91 .9  
Mhz; za Furlanijo 103 .7 , 103 .9  
Mhz; za Kanalsko dolino 9 5 .7 , 
99.5  Mhz; za spodnjo dolino Bele 
9 8 .2  Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 
1 0 3 .6  Mhz; na internetu www. 
ra d io sp a z io l0 3 . it. S lovensk e  
oddaje so na sporedu vsak dan, 
razen ob nedeljah, od 2 0 .0 0  do 
21.00. Spored:
Petek, 6. avgusta (v studiu Andrej 
Baucon): V poletje s  polkami, valčki 
in popevkami - Zanimivosti v naši 
okolici - Humor.
S o b o ta , 7 . a v g u s ta  (vodi Ezio 
G osgnach): Okno v B enečijo: 
oddaja v beneškem in rezijanskem 
narečju.
P onede ljek , 9 . av g u sta  (v studiu  
Andrej Baucon): Poletni mix z 
Andrejem - Zanimivosti doma in po 
svetu.
Torek, 10. avgusta (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 11. avgusta (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: 
lezikovni priročnik Pomagajmo si 
§ami II. del - Izbor melodij.
Četrtek, 12. avgusta (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki 
z naših kulturnih prireditev-Glasba 
iz studia 2.

ŽENSKI PEVSKI ZBOR IZ ROMK v sodelovanju  
z  ŽUPNIJO SV. LOVRENCA

vabi na

ORGELSKI KONCERT
M irko  Butkovič in Eva D olinšek  (o r g le )

A na Cotič (v io l in a )  in E lisab e tta  M o re tti ( v io lo n č e lo )

ponedeljek, 9. avgusta 2010, ob 20.30
cerkev sv. Lovrenca

Kratki
V septembru naj bi začeli obnovo 
štandreškega trga
Štandrežci bodo v osrčju 
v a s i ,  pred  d o m a č o  
ž u p n ijsk o  cerk v ijo  sv .
Andreja a p o sto la , imeli 
p ren o v ljen  trg . M orda  
z v e n i s t a v e k  m a lc e  
preveč optim istično, a po 
n a p o v e d ih  p r is to jn ih  
o r g a n o v , bi s e  d e la  
morala začeti septem bra.
Po načrtu naj bi uredili 
prostor za parkirišče, zvečali pločnike, prenovili c e s t išč e  in 
razsvetljavo. Ob trgu naj bi postavili klopi in uredili ze lene  
površine ter prehode za p ešce . Med cerkvijo in igriščem ob 
župnijski dvorani bo prehod. Poskrbeli bodo za večjo varnost 
otrok, saj bodo speljali poti za p ešce  tudi do osnovne šo le  
Frana Erjavca in otroškega vrtca.

Podli mazaški podvig v Romjanu
Običajni neznanci so  pred kratkim z žaljivim napisom pomazali 
dvojezične c e s tn e  znake - kažipot do sloven sk ega  vrtca in 
osnovne šo le  v Romjanu. Očitno kljub odprtosti marsikoga so  
v naših krajih š e  prisotni prenapeteži, ki jim je  slovenščina trn 
v peti in s e  z mržnjo vračajo v stare čase ...
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14. junij 2010: prvi dan poletnega središča SREČANJA 2010 Sončnica-Olympia...

Otroci ne poznamo animatorjev, animatorji 
ne poznajo nas. Zato... To smo mi!!!

Danes smo šli "skejtati" na ram 
po. Niti enkrat nisem padel in  bi
lo mi je zelo všeč. (Samuel)
V petek smo šli z anim atorjem

li. (Marco)
V poletnem  središču imamo ba
zen. Jaz v njem  plavam, plešem 
in se zelo zabavam. (Chiara)

li razstavo igrač, ki je v palači Co- 
ronini v Gorici. Spremljali so nas 
animatorji Eva, Valentina, Miha 
in minianimatorji Peter, Matija in

3

Imenujem se Martina, stanujem v 
Gorici in  sem stara 7 let. Obi
skujem osnovno šolo O ton Žu
pančič v Gorici in sem zaključila 
1. razred. V poletnem  središču je 
lepo.
Ime mi je Chiara. Stara sem 7 let 
in  stanujem  v Gorici. Končala 
sem 1. razred osnovne šole Žu
pančič. Letos sem prvič v polet
nem  središču Srečanja. V središču 
sta tudi sestrica Aliče, stara 5 let, 
in  bratec Nicola, ki ima komaj 3 
leta.
Ime mi je Robin. Ko sem prvi dan 
prišel v poletno središče v Zavod 
Sv. Družine, smo se otroci in ani
m atorji spoznavali. Nekatere

otroke sem že poznal. Spoznal 
sem anim atorke Majo, Marijo, 
Evo, Valentino, Veroniko, anim a
torja Miho in  m ini animatorje Pe
tra, Matijo in  Tadeja. Z njimi se 
vsak dan ukvarjamo s športom, z 
animatorko Marijo sem prvi dan 
tudi risal. Z anim atorjem  M iho 
vsak dan vsi skupaj pol ure telova
dimo. Rad se igram Med dvema 
ognjema, rad hodim  tudi v ba
zen. Všeč mi je, ko z animatorka
ma Majo in  Evo izdelujemo mar
sikaj lepega. Izdelal sem že kužka, 
kravo in  muco. Všeč mi je bil tu 
di lov na zaklad. Upam, da bo ko
nec tedna sončen in da nam  bo 
koordinatorka Damijana dovoli
la iti v bazen.
Jaz sem Alex, im am  8 let in 
prihajam  iz Sovodenj ob Soči. 
Obiskoval bom  3. razred osnov
ne šole, šola mi pa ni všeč. Všeč 
mi je nogomet, rad se lovim, sk
rivam in zelo rad igram Med dve
ma ognjema. Zelo rad plavam v 
bazenu. Poletno središče obi
skujem že drugo leto.
Imenujem se Michela. Stara sem 
8 let. Živim v Števerjanu, kjer 
bom  obiskovala 4. razred osnov
ne šole Alojz Gradnik. N im am  
nobenega brata in  sestre. Letos 
sem v središču drugo leto.
Ime mi je Salvatore in im am  6 let 
in pol. Rodil sem se 18.8.2003. Ži
vim v Gradišču ob Soči. Všeč mi 
je nogomet. V poletnem  središču 
se rad igram nam izni nogomet. 
Pišem in rišem z desno roko. 
Imenujem se Bernard. Star sem 7 
let. Stanujem v Števerjanu. V po
letnem  središču rad nagajam dek
licam. Tukaj sem že drugo leto. 
Imenujem se Petra F. Imam 7 let. 
Prihajam iz Gorice in  na jesen 
bom  obiskovala 2. razred osnov
ne šole. Letos sem že tretje leto v 
po letnem  središču. Zelo rada 
rišem.
Jaz sem Francesco in  im am  9 let. 
Rojen sem 27. marca 2001. Sep
tem bra bom  obiskoval 4. razred 
osnovne šole. V poletno središče 
Srečanja prihajam  že peto leto. 
Moj najljubši šport je nogomet, v 
središču sta mi všeč jutranja telo
vadba in  športna dejavnost.
Ime mi je Ema. Stara sem 9 let. Ži
vim v Števerjanu. V družini nas je

pet: jaz, brata Jernej in Bernard, ki 
mi vedno nagajata, mama in tata. 
Uspešno sem končala 3. razred 
osnovne šole Alojz Gradnik v Šte
verjanu. V poletnem središču sem 
drugo leto. Tu mi je všeč, ker 
spoznaš veliko prijateljev. 
Imenujem se Luka Z. Imam 8 let. 
Obiskoval bom  4. razred osnov
ne šole Fran Erjavec v Štandrežu. 
Stanujem v Gorici, v poletnem  
središču sem že tretje leto. Moj 
najljubši šport je "curling", rad 
igram tudi nogom et. Moja 
najljubša hrana je "polpeta", ze
lenjave pa ne maram.
Ime mi je Lili. Stara sem 9 let in 
obiskujem osnovno šolo v Pevmi.

Živim v Novi Gorici. V središču 
rada rišem in se kopam v bazenu. 
Jaz sem Silvia in  im am  sedem let. 
V Poletnem središču sem z bra
tom  Lorisom, ki ima 3 leta. Zelo 
rada rišem.

Imenujem se Izak. Imam 12 let. 
Končal sem 1. razred nižje srednje 
šole Ivan Trinko. Živim v Gorici. 
Moja najljubša žival je pes, moj 
najljubši šport je odbojka. V po
letnem  središču mi je zelo všeč 
bazen. Všeč mi je lepo vreme, ne 
maram dežja. Imam brata, ki mu 
je ime Luka. Moja najljubša hrana 
so pica s pršutom, pašta z mesno 
omako, riž, hrenovke, šunka, 
"polpeta", kebab in  sladoled. Ne 
maram zelenjave. Moja najljubša 
pijača je čaj, pa tudi sok, voda in 
kokakola.
Bazen, jutranja telovadba, delav
nice...
Delovni dan ali teden vpoletnem  
središču
V torek nas je anim ator Miha 
peljal na Sočo. Bili smo tudi v Re- 
m udi, kjer sm o videli konje in 
plezali po plezalih, ki so v 
bližnjem  parku. V sredo je bilo 
oblačno vreme, zato smo z ani
matorkama Majo in  Marijo izde
lovali izdelke iz odpadnega m ate

riala. V četrtek pa so nam  anim a
torji pripravili lov na zaklad. (Sal
vatore)
V tem  tednu se res nism o dol
gočasili. Bili smo pri konjih v Re- 
mudi, kjer smo se tudi gugali na 
gugalnicah in  se spuščali po to
boganu. V četrtek smo imeli lov 
na zaklad; naša skupina je zased
la drugo mesto. V petek smo tek
movali v poligonu. Bili smo tudi 
v delavnicah organizacije C. I. S. 
I., kjer so nas naučili delati izdelke 
iz recikliranega papirja. (Nicole)
V poletnem  središču m i je zelo 
všeč. Danes smo tekmovali v po
ligonu. Potem smo se po skupi
nah kopali v bazenu. V središču

vsak dan rišemo ali 
barvam o. V torek 
smo v delavnici 
ročnih del izdelali 
veliko izdelkov. 
(Karolina)
V tem  tednu  smo 
se kopali v bazenu, 
vsako jutro smo te
lovadili, igrali smo 
nogomet, zbijanje, 
bili smo na Soči, 
igrali smo se lov na 
zaklad. Bili smo tu 
di v C. I. S. I,-izde
lali smo izdelek iz 
recikliranega pa
pirja, tekmovali 
smo v poligonu. 
Vsak dan smo tudi 
jedli kosilo. (Ber
nard)

V središču se igramo, telovadimo 
in hodim o na sprehode. Bili smo 
v Remudi in  v C. I. S. I. V središču 
tudi rišemo, pišemo, izdelujemo 
izdelke. Zelo mi je všeč, ko nam  
animatorji pripravijo lov na zak

lad, poligon in ko nam  naša koor
dinatorka središča Damijana po
stavi vsak dan uganko dneva in 
potem  nagradi s slaščico tiste, ki 
uganko uganemo. (Stefania)
Ko se zjutraj v središču zbiramo, 
najraje igram o nogom et. Ob 9. 
uri nas koordinatorka Damijana 
zbere, pozdravi, potem  pa nam  
učiteljica Mirjam prebere kratko 
zgodbo. Vsako jutro tudi telovadi
mo. Včasih gremo na sprehod k 
Soči, včasih gremo v telovadnico 
01ympie, kjer se gremo raznih 
športov in  spretnosti. (Alberto) 
Včeraj smo bili pri Soči in  v 
Pevmskem parku. Videl sem 
konje in  tudi kačo. V sredo sem z 
animatorkami izdelal živali iz od
padnega materiala. V središču 
smo se igrali Lov na zaklad. (Sa
muel)
Danes sem v delavnici ročnih iz
delkov izdelala pajke in  rakovice 
iz plastičnih kozarcev. Včeraj pa 
smo bili na obisku pri konjičkih. 
Videli smo tudi ovčke. (Chiara)

Miho na "skate rampo", kjer smo 
se učili "skejtat". Miha nam  je 
pokazal, kako je priden, saj ni pa
del niti enkrat. Potem nas je držal 
za roke in  nam  pomagal, da tudi 
mi nism o padli. Vsi smo poskusi
li in  vsi smo bili pridni. (Izak)
V petek smo šli z Miho "skejtat" 
na rampo. Bilo je zelo vroče. 
Miha je zelo priden. Tudi jaz sem 
priden, ker na rampi nisem padel 
niti enkrat. (Luka)
Včeraj smo šli z Miho "skejtat" na 
rampo. "Skejtali" smo približno 
dve uri. (Ivan)

Vpoletnem  središču nam vseh 7 
tednov dela družbo bazen, ki hla
di vroče poletne dni...
V bazenu
V bazenu je zelo lepo. Plavamo in 
se igramo. Raz
deljeni smo v sku
pine. M edtem ko 
se deklice kopa
mo, se fantje 
sončijo, ko pa so 
oni v bazenu, se 
sončimo mi. V ba
zenu se kopajo tu 
di nekateri naši 
animatorji, poseb
no takrat, ko so v 
njem  najmanjši 
otroci, ki ne znajo 
plavati. (Stefania)
V bazenu je zelo lepo. Igramo se 
in  plavamo. Igramo se tudi z žo
go. V bazenu je res zelo lepo. 
(Martina)
Včeraj smo bili v bazenu. Potopi
li smo Izaka in  našega m ini ani
matorja Petra. Zelo smo bili vese-

Tudi danes me je mama peljala v 
poletno središče. Igrali smo se in 
se pogovarjali v hišici. Ob 9. uri je 
koordinatorka Damijana sklicala 
zbor. Takoj za tem  smo pol ure te
lovadili z anim atorjem  Miho, 
dokler niso prišle še ostale anima
torke, ki so nas razdelile po skupi
nah in  delavnicah. Po malici smo 
fantje šli v bazen, kjer je voda bi
la zelo mrzla. (Francesco)
V bazenu je res lepo. Igramo se in 
plavamo. (Petra F.)
V poletnem  središču imamo ba
zen. V bazenu plešemo in plava
mo kot morske deklice. Meni je 
tu zelo všeč. (Nicole)
"Danes je biu bazen zelo mrzu, 
ma mi smo šli noter in pole smo 
šli ven. Mene mi je bazen zelo 
ušeč". (Matteo)
Danes je tretji dan, ki se kopamo 
v bazenu. Deklice se gremo "sire
ne", fantje se igrajo z žogo. (Ka
rolina)
V drugem tednu poletnega sre
dišča (sreda, 28. julija) sm o obi
skali pesjak AIPA v  ulici degli Sco- 
gli (Gorica)...
Naše domače živali 
Nekoč sem s starši šel iskat psa. 
Ko je bil prvi dan z nami, je lajal 
in  jokal. Imenovali smo ga Zeus. 
Imel sem tudi m uco po im enu 
Nerone. (Alberto)
Doma im am  morskega prašička. 
Podaril m i ga je dedek. Morski 
prašiček je bele, črne in  rjave bar
ve; imenuje se Mici. (Luca)
Jaz im am  dve želvi: Freccia in 
M elman. Im am  tudi dva ka
narčka, po im enu Mike in  Luna. 
Mike je bel, Luna pa rum ena. 
(Mitja)
Doma im am  kokoši. One rade 
jejo razna semena, solato in  črve. 
(Bernard)

Jaz im am  dve papigi: samčku je 
ime Marco, samički pa Carolina. 
Marco je črn in  bel, Carolina je 
zelene, črne in  bele barve. (Mar
co)
Obiskali smo...
V sredo, 16. junija, smo si ogleda-

Tadej.
Videli smo lesene igrače, vlak, 
punčke, vojake, lesene konjičke, 
stare nam izne igre, Barbike, 
igračo telefon, otroški šivalni 
stroj, lego in  lesene kocke, pa še in 
še igrač, s katerimi so se igrali 
naše mame, očetje, "nonoti in 
none". M orda so v marsikateri 
hiši te igrače še na podstrešju... 
Razstava nam  je bila zelo všeč. 
(Ema, Petra, Martina, Chiara, Lili 
in  Michela)
V sredo, 7. julija, smo si šli na Go
riški grad ogledat razstavo starih 
glasbil iz srednjega veka. Videli 
smo kitaro, bobne, harfo, klavir, 
violino, razna tolkala. Gospod, ki 
nas je vodil po razstavi, je znal zai
grati na skoraj vse te inštrumente. 
Pokazal nam  je tudi čudna glasbi
la. Večina teh je izdelana iz lesa. 
"Maestro" nam  je tudi povedal, 
da so ta glasbila zelo draga. Raz
stava je bila zelo zanimiva. (Fran
cesco, Alex, Samuel, Julian, Izak, 
Ivan in Emanuel)
Obiskali so nas...
V sredo, 13. julija, sta prišli k nam  
na obisk Mariza Perat in  Danila 
Komjanc. Predstavili sta nam  
knijgo Metla Pika in njene dogo
divščine. Knjigo je napisala gospa 
Peratova, Danila pa jo je ilustrira
la. Danila nam  je narisala glavne 
junake zgodbe in  je bila res zelo 
pridna. Povedala nam  je tudi, 
kako spoznati čarovnico: po no
su, po laseh, po klobuku, po 
čevljih in  nogavicah.
Na koncu srečanja smo vsi otroci 
sami narisali enega izmed ju
nakov pravljice. Nekateri smo na
risali čarovnico, drugi palčka in 
seveda metlo. (Rachele, Samie, 
Sara, Karin, Chiara, Petra, Nicole 
in  Stefania)

M ed 14. junijem in 30. 
julijem sta k  nam prišla 
na obisk tudi novinarja 
Novega glasa in Primor
skega dnevnika...
Za nas so skrbeli... 
Koordinator: Damijana 
Češčut
Animatorji: Maja Deve
tak, Marija Jussa, Eva 
Kristančič, Valentina 
Kristančič, Veronika Vi
žintin, Miha Vogrinčič, 
Tanja Zorzut 
M inianim atorji: Gioia 

Innocenti, Tadej Pahor, Mateja 
Petejan, Peter Vogrič, Matija Zor
zut
Organizatorji: Skupnost družin 
Sončnica - Gorica, Amatersko 
športno  združenje 01ym pia - 
Gorica
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Pogovor /  Martina Feri

"V meni je vedno prisotna 
posebna ljubezen do petja"

Martina je ena izmed nas, 
čeprav vedno nad n a
mi. Srečam jo namreč 
vedno na koncertnih odrih tukaj 

in  tam, gori in  doli. V najrazlič
nejših zasedbah, raznobarvnih 
"paštah", na jazzu, televiziji, v 
knjižnici, kulturnem  domu, toda 
vedno je ona. Preprosta, iskrena, 
neposredna? Tudi, a Martina Feri 
je predvsem glas. Sočen, globok, 
prepoznaven. Zato sem nekoliko 
pokramljal z njo...

Martina, v  našem in širšem 
okolju te marsikdo pozna, a 
vseeno nekaj vprašanj in zani
mivosti o tebi. Si glasbeno izo
bražena pevka: kje si dobila 
največ znanja in v  katerem gla
sbenem stilu se sama najraje 
preizkušaš?

Največ glasbenega znanja sem go
tovo pridobila pri študiju klasič
nega klavirja, kjer sta m e vsak
danje igranje in disciplina prived
la do diplome. Gotovo so m i pri 
tem pomagali tudi razni pedago
gi in  n jihovo  posredovanje lju
bezni do glasbe in seveda vztraj
nosti. Ob študiju klavirja pa je bi
la v  m eni vedno prisotna posebna 
ljubezen do petja, saj m e  je petje 
navdušilo že, ko  sem bila stara pet 
le t in sem vstopila v  vrste zbora 
Vesela pomlad. Od takratni m inil 
dan, da ne bi kaj zapela. Zaradi ra
zličnih izkušenj sem se v  letih pre
izkusila z  različnimi glasbenimi 
stili, najraje pa se za zdaj posve
čam jazzu in  gospelu, ker m i ta 
dva žanra dajeta veliko svobode 
in  uživanja v  podajanju emocij. 

Koliko je po tvojem mnenju

pomembna izobrazba, koliko 
pa talent in  glasba, ki jo ima
m o v  sebi? Kaj na koncu prev
lada pri kvaliteti glasbenika oz. 
pevke, v  tvojem primeru? 

Izobrazba je p o  m ojem  m nenju  
temelj kvalitetnega glasbenika. 
Talent seveda k  temu pripomore, 
vendar če ga ne gojiš s trdim de
lom, se glasba, ki jo  imaš v  sebi, ne 
bo razvijala. Obe stvari sta torej 
pom em bni za pridobitev kvalite
te, saj se s študijem okrepi tudi sa
mozavest. Izražanje čustev ob na
stopanju postane veliko lažje, če 
imaš za sabo "tehniko", ki te pod
pira. Sama izobrazba te lahko pri
pelje do določenega nivoja, talent 
in sposobnost podajanja glasbe
nikovega notranjega sveta pa sta 
tudi odločilna.

Koliko časa namenjaš glasov
nim  vajam in glasbenemu ust
varjanju in kako ti uspe se s 
tem preživljati?

Glasovne vaje so v  m ojem  živ
ljenju ko t vsakdanji kruh. Stalno 
moraš trenirati glasilke in  mišice, 
ki so s petjem  povezane, če hočeš 
pridobiti kvaliteten rezultat. Gla
sbeno ustvarjanje je  prisotno  
predvsem na vseh vajah z  raznimi 
skupinam i in  pri učenju doma; 
vsakič se kaj novega naučim in s 
tem obogatim svoje pevsko in gla
sbeno znanje. Preživljam se v  
glavnem s poučevanjem petja na 
Soli 55 v  Trstu, z  dirigiranjem in 
korepetiranjem različnih zborov 
in seveda s koncerti.

Tvoja glasbena sodelovanja so 
številna. Če omenim, recimo, 
projekte s tvojim bratom, kita

ristom Markom Ferijem (Gomi 
Kramer kvartet ali v  duu): se z 
njim glasbeno razumeš? S čim 
se pretežno ukvarjata v  
duetu?

Z Markom se odlično ra
zum em , bodisi glasbeno 
k o t življenjsko. On m i je 
bil prvi učitelj in verjetno 
se je moja ljubezen do gla
sbe rodila prav po  njegovi 
zaslugi. Ko sem bila še 
dojenček, m i je Marko 
igral uspavanke na kitaro, 
tako da sem bila že od ma
lega obkrožena z  glasbo.
Zelo ga cenim ko t glasbe
nika, um etnika in  vsaka 
njegova kritika, bodisi po 
zitivna ko t negativna, m i 
zelo pom eni. V duu se uk
varjava pretežno z  aranž
maji različnih pesmi, 
takih, ki so obema všeč. 
Interpretacija pa nastane 
sama, ker m islim , da ne  
obstaja glasbenik, ki bi m e  
boljše poznal ko t on.

V manj formalni obliki 
te lahko spremljamo 
kot back vokalistko in 
pevko etno-rock skupi
ne Kraški ovčarji, ki nas 
že dolgo razveseljujejo 
z balkansko energijo.
Kako doživljaš to izku
šnjo in  kaj ti pomeni 
nastopanje z njimi na takih in 
drugačnih odrih? "Ovčarji" so 
v  našem okolju priznana in  
cenjena zasedba...

S Kraškimi ovčarji nastopam že 
precej let. Nastopanje z  njim i je

velik užitek in predvsem zabava, 
ker že sama glasba, ki jo  izvajamo, 
je energična in vesela. Z  n jim i

im am  tudi zelo dobre prijateljske 
odnose, kar seveda pripomore, da 
je vzdušje v  skupini idealno za 
kvalitetne koncerte.

Leto 2010 je zate obarvano 
predvsem z izkušnjo nacional

nega izbora za pesem Evrovi- 
zije EMA 2010. Na njem si se 
predstavila s pesmijo Le en dan 
v  sodelovanju z odličnim sak
sofonistom Tomažem Ne- 
dohom. Kako to, da si se od
ločila za to dogodivščino? Kje 
si dobila navdih zanjo?

Nastop na EMI je bil res posebno  
doživetje. S Tomažem sva že prej 
sodelovala na raznih odrih, nje
gova pa je bila zamisel, da bi se 
ko t neobičajen duo predstavila na 

izboru. Res nisva priča
kovala, da bo pesem  Le 
en dan sprejeta m ed  14 
finalistov, saj skladba ni 
komercialna in je žanr
sko drugačna od pesmi, 
ki sm o jih navajeni po 
slušati na odrih EME. 
Mislim, da sem se za to 
dogodivščino odločila 
predvsem iz radovedno
sti in zato, ker vsaka no 
va izkušnja m e  obogati 
in razveseljuje.
Zanima me, kakšne so 
razlike pri pevskih na
stopih na televiziji in ti
stih na koncertnih 
odrih. Si bila ob koncu 
EME zadovoljna?
Velike razlike ni, raje pa 
im am  nastopanje na 
koncertnih odrih. Večk
rat moraš na televizij
skih odrih peti v  play- 
backu, kar sovražim. Re
cimo, na EMI je bil v  ži
vo samo vokal, glasbena 
spremljava je bila posne
ta... na tak način ne m o 
reš z  glasbeniki graditi ti
ste energije, ki jo lahko 
imaš na koncertih, ne  
moreš posredovati p u 

bliki, ki te posluša, svojih emocij. 
Tako igranje je zame nesmiselno, 
čeprav navzven lahko zveni per
fektno. V nekem  smislu sem na 
EMI bila razočarana, ker sem opa
zila, da sloni ta scena predvsem na

"show-businessu", na popularno
sti pevca (letos strokovne žirije ni 
bilo, glasovala je le  publika), kako
vost in interpretacija skladb oz. 
glasbenikov sta skoraj na zadnjem  
mestu. Vsekakor pa je bila izku
šnja pozitivna, ker sem stopila v  
stik s slovensko glasbeno sceno. 

Te dni nastopaš na tržaških 
odrih Triestelovesjazz, festivala 
s projektom Martina Feri 
Group "Stevie Wonder Tribu- 
te". Kako izgleda ta zasedba, od 
kod zamisel zanjo in  čemu 
prav Stevie Wonder?

Zasedba bo drugačna od tiste, ki 
sm o jo navajeni poslušati za p e
sm i Stevieja, saj sm o skladbe 
aranžirali v  jazzovskem stilu. Na 
odru bodo z  m ano igrali Marko 
Čepak na kitari, Pietro Spanghe- 
ro na basu, Giuliano Tuli na 
saxofonu in Manuel Kos na bob
nih, tokrat pa se bom  preizkusila 
tudi v  igranju na klavir. Odločila 
sem se za VVonderja, ker je zame 
najbolj popoln glasbenik vseh ča
sov, zaljubljena sem v  njegov glas 
in njegove skladbe m e  nav
dihujejo s posebno energijo. 

Nam lahko razkriješ svoje tri 
najljubše pesmi Stevia Won- 
derja?

Najljubših pesm i je več, ker je nje
gov opus res neskončen. Tiste, ki 
m i dajejo največ užitka pri iz
vajanju, pa so Lately, 1 wish in  
Ribbon in the sky.

Za konec še napovednik za 
bližnjo prihodnost: kje bomo 
lahko Martino Feri kmalu po
slušali?

V mesecu avgustu in  septembru 
m e čaka kar nekaj koncertov v  
različnih zasedbah; naj om enim  
nastop na trgu Hortis v  sklopu fe
stivala Triesteloves jazz, 10. avgu
sta koncert z  Gorni Kramer kvar
tetom  v  vasi Fara ob Soči in 27. 
avgusta predstavitev zgoščenke 
Tomaža Nedoha v  Goriških Br
dih.

Jernej Šček

M iramarski grad  /  R azstava v  konjušnicah

Joan Miro
Pogovor /  V esna Tomšič

Kapljice kulture

V konjušnicah Miramar- 
skega gradu so, ob leto
šnji muzejski noči, odprli 

razstavo, posvečeno katalonske
m u m ojstru Joanu Miroju. Z m o
nografsko postavitvijo, ki je na 
ogled od 15. maja do 7. novem 
bra in  je nastala v sodelovanju 
Zavoda za varstvo 
ku ltu rne dediščine 
Furlanije Julijske kra
jine (Soprintenden- 
za per i Beni Storici,
Artistici ed Etnoan- 
tropologici), m ilan
ske družbe Alef-cul- 
tural m anagm ent in 
tržaške občine, je po
novno zaživelo ob
novljeno razstavišče 
ter obogatilo kultur
no ponudbo Mira- 
marskega gradu.
Veliki španski pesnik 
kromatskih iger (na
slov razstave je 
"Miro. II poeta del 
colore") se pred
stavlja s preko se
demdesetimi litogra
fijami, jedkanicam i 
in  drugimi grafični
mi deli, ki so krasila 
um etniške revije, 
knjige ter pesniške 
zbirke. Joan Miro 
(1893 -  1983) je bil 
slikar, kipar, grafik, mojster kera
mike, eden najpom em bnejših  
predstavnikov abstrakcije in  na
drealistične umetnosti. V svojem 
opusu se ni mogel omejiti na eno 
samo likovno zvrst, saj so m u vse 
pom enile sredstvo za umetniško 
izpoved, ki je bila edini pravi cilj. 
Ustvarjanje grafičnih listov in 
knjižnih ilustracij ga je tako prev
zelo, da je v nekaterih obdobjih 
opustil slikarsko dejavnost, da bi 
se popolnom a posvetil tisku.

Skupaj s Picassom in Matissom je 
obogatil francosko tradicijo izde
lovanja um etniških knjig (livres 
d'artiste), ki je nastala v 19. sto
letju ter se kasneje razširila po ce
lem svetu. Z veliko ljubeznijo je 
ilustriral dela sodobnih pesnikov, 
pisateljev, Jacquesa Preverta, Pau

la Eluarda, Tristana Tzare in  
m nogih  drugih, saj je strastno 
ljubil poezijo. V pisano besedo je 
svobodno posegal z elem enti iz 
lastnega domišljijskega sveta, 
reinterpretiral jo je z barvami, s 
fantastičnimi znaki ter abstrakt
nim i risbami iz osebne m itolo
gije. Umetnik je podvojil vsebi
no, vzpostavil je dialog m ed be
sedilom in ilustracijo, ki sta po
stala enakovredna. Miro se je 
začel razmeroma pozno ukvarja

ti z grafičnimi tehnikam i. Prve, 
še nekoliko okorne ilustracije, je 
izdelal leta 1928 za pesniško 
zbirko bodoče muze nadrealistov 
Lise Hirtz Deharme, po drugi voj
n i pa je postal eden največjih 
mojstrov litografije. V 30. letih je 
začel tudi sodelovati s Tristanom 
Tzaro, n juno plodovito skupno 
delovanje je doživelo vrhunec le
ta 1950, ob izidu knjige Parler 
seul, kjer je Miro v intim nem  dia
logu orisal Tzarove izpovedi, n a

stale v obdobju zdrav
ljenja v psihiatrični 
bolnišnici. Delo je izš
lo v sodelovanju z 
M irojevim glavnim  
podpornikom , trgov
cem in  založnikom  
Aimejem M aeghtom . 
M aeght je začel leta 
1946 izdajati avant
gardno um etniško re
vijo Derriere le Miroir, 
ki je do leta 1982 pred
stavljala dela številnih 
sodobnih umetnikov. 
Revija je nadaljevala in 
pom ladila tradicijo 
znanih francoskih pu
blikacij, nam enjen ih  
likovnem u ustvarja
nju. Poleg originalnih 
grafičnih listov velikih 
um etnikov, Calderja, 
Legera, Matissa, Giaco- 
m ettija, Chagalla, 
Miroja, so bila v njej 
objavljenja številna be
sedila znanih  sodob
n ih  piscev in  kritikov, 

Bretona, Valeryja, Eluarda, Que- 
neauja, Preverta... Maeght je od 
leta 1948 dalje objavil številne 
Mirojeve grafične liste in  s tem  
bistveno pripomogel k njegove
m u razvoju. Vsaka stran je bila 
plod bujne domišljije in  vedno 
novih invencij, saj je revija nudi
la um etn ikom  prostor, kjer so 
lahko eksperim entirali različne 
izrazne možnosti in  razvijali svoj 
grafični potencial.

inča

Predsednica Zveze sloven
skih kulturnih društev Go
rica Vesna Tomšič je v 

kratkem pogovoru predstavila le
tošnjo tretjo izvedbo prireditve 
Kapljice kulture, ki bo potekala 
od ponedeljka, 2., do petka, 6. 
avgusta.

Kakšen je letošnji program in
kakšne so novosti?

Kapljice kulture  
so nam enjene  
vsem, ki bi radi 
pokazali svoje ust
varjalne sposob
nosti na različnih 
področjih. Udele
ženci se lahko  
predstavijo s p le 
som, glasbo, p e 
tjem, gledališkim  
nastopom , fil
m om , fotografijo, 
literaturo, poezijo  
in  drugim . Vsak 
ima na razpolago 
p e t m inut, da oča
ra gledalce in lah
ko  nastopa v  svo
jem  jeziku  brez 
prevoda. Priredi
tev bo potekala ob 
Gregorčičevem ki
p u  v  Ljudskem vr
tu na Verdijevem  
korzu, od 2. do  5. 
avgusta. Po n o 
vem  se bom o  v 
petek, 6. avgusta, 
preselili v  Spo
m insk i park na 
Korzo Italia, kjer 
bo končna prire
ditev, posvečena  
miru. Na dan tra
gedije v  Hirošimi se bomo, v  so
delovanju s skupnostjo Arcoba- 
leno, spom nili na žrtve atomske 
bombe. Pridružili se nam  bodo

kolesarji iz  združenja "Blaženi 
graditelji miru", ki se, poleg dru
gega, zavzemajo za odpravo jedr
skega orožja. Tisto ju tro  bodo  
štartali izpred Rižarne v  Trstu in 
v  naslednjih dneh, z  raznimi p o 
stojankami, nadaljevali do Avia- 
na, kjer se bodo pred ameriško  
bazo spom nili na eksplozijo dru
ge atomske bom be vNagasakiju.

Ali pričakujete številno ude

ležbo na letošnjih Kapljicah 
kulture? S kakšnimi prispevki 
se ljudje prijavljajo?

Dobili sm o  že številne prijave,

vendar je še prostor za vsakogar, 
k i bi se rad udeležil prireditve. 
Nastopili bodo glasbeniki, svojo 
prisotnost so potrdili tudi plesal
ci iz novogoriške šole Terpsiho- 
ra, ki so z  nam i že sodelovali. Do
bili sm o film ske posnetke, ki so 
letos sicer daljši, zato se nism o  še 
odločili, ali jih  bom o vključili, 
saj traja prireditev vsak večer eno 
uro. Počakati m oram o do 
zadnjega dne pred začetkom, da 
dob im o  vse prijave. Želim o si 
udeležbe m ladih ustvarjalcev, še 
več gostov  iz  Slovenije, v  pro 
gram bi radi vključili tudi duho

vite prispevke. 
Kako je bilo s 
prejšnjimi izvedba
mi?
Prvi dve izvedbi sta 
bili zelo uspešni. 
Vabila za udeležbo 
sm o pošiljali števil
n im  ustanovam (to 
sm o  seveda storili 
tudi letos) in dobili 
kvalitetne izdelke. 
Nastopali so ljub i
teljski gledališki 
igralci, prisluhnili 
sm o srednjeveški 
glasbi, ogledali 
sm o si fotografske 
in  film ske pro jek
cije. Imeli sm o celo 
čarovnika in  ku li
naričnega mojstra, 
ki je  v  petih  m in u 
tah naredil torto. 
Kdo je podprl prire
ditev?
ZSKD je Kulturne 
kapljice organiziral 
v  sodelovanju z  go- 
riško Pokrajino, s 
pokrovi tel j  s tvom  
O bčine Gorica, s 
prispevki so nas 
podprli Zadružna 
banka Doberdob- 

Sovodnje, KB Center, Čedajska 
banka, JSKD, bar Kubik in  pro
dajalna sladoledov II Gelatiere.

inča
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Kratki
Dolina /  Pripravlja se načrt za ohranitev in 
razvoj doline Glinščice
Za september je napovedano širše javno srečanje o novi ureditvi 
oz. določitvi ob sega  D eželnega naravnega rezervata doline 
Glinščice. Do takrat bi moral namreč biti pripravljen prvi osnutek 
načrta za ohranitev in razvoj rezervata, ki ga pripravlja podjetje D. 
r. e. am. Italia v sodelovanju s  podjetjem Veneto Progetti. Podjetje 
D. r. e. am. Italia je namreč pred časom zmagalo na razpisu, ki ga 
je objavila uprava Občine Dolina, januarja letos pa je podpisalo 
pogodbo, ki določa, da mora v roku osmih m esecev pripraviti 
osnutek načrta, za kar je skupaj s  podjetjem Veneto Progetti 
oblikovalo začasno združenje. Omenjeni osnutek naj bi torej

za g led a l luč  
sveta
septembra, ko 
bi ga m orali 
predstaviti na 
javnem 
srečanju, nato 
bi stekla vrsta 
posvetovanj z 
la stn ik i in 
prebivalstvom. 
Na podlagi teh 
srečanj naj bi 
popravili oz.

dopolnili načrt, ki bi moral v dokončni verziji biti nared za m esec  
februar prihodnje leto.
Kako potekajo priprave, s e je  nekaj več izvedelo prejšnji teden, ko 
je  na dolinskem  županstvu  potekalo srečan je  izved en cev  
omenjenih podjetij s  predstavniki občinske uprave in kmetovalcev 
ter člani tehnično-znanstvene skupine, medtem ko so  se  načrtovalci 
pred časom že sestali s  predstavniki srenj. S teh srečanj je izšla skrb 
domačinov in stanovskih organizacij, da bi nova ureditev rezervata 
ne prizadela v š e  dodatni meri že itak precej penaliziranih  
tradicionalnih, zlasti kmetijskih dejavnosti. Kraški in breški 
pridelovalec je namreč od t. i. zaščitenih območij in rezervatov, ki 
so se  začeli pojavljati v 70. letih prejšnjega stoletja, doslej spoznal 
v glavnem le njihov omejevalni potencial, tako da prinaša velike 
težave že odločitev, da razširiš kak vinograd. Poleg tega je tu 
prisotna še  narodnostna problematika, saj s  takimi omejitvami 
slovensko narodno skupnost, ki živi na tem ozemlju, izrinjajo z le- 
tega. Pri nadaljnjem načrtovanju je treba upoštevati vlogo domačih 
pridelovalcev, kijih je treba vključiti v upravljanje rezervata. Dodatno 
težavo predstavlja dejstvo, da se  območje rezervata večkrat pokriva 
s t . i. evropskimi zaščitenimi območji Natura 2000 , ki jih je določila 
deželna uprava Furlanije Julijske krajine in za katere pripravljajo 
upravni načrt.
Načrt za dolino Glinščice ima že nekaj novosti: načrtovalci iz 
območja rezervata so  že izvzeli nekaj več zemljišč okoli Gročane, 
medtem ko obstaja tudi želja, da bi omilili omejitve na območju 
Drage, kjer imajo domačini svoje vinograde, in Botača. Vendar gre 
pri tem še le  za načrt v nastajanju, tako da bo slika jasnejša še le  v 
septembru, ko bi moral biti dokončan prvi osnutek načrta. Takrat 
bi morali izvedeti kaj več.

N agrada Luchetta /  Naši angeli še vedno  
lebdijo nad zlom
Tudi letos so  bili otroci zmagovalci mednarodne novinarske nagrade 
Luchetta, ki jo že vrsto let prireja Fundacija Luchetta, Ota, D'Angelo, 
H rovati n.
Otroci so  namreč bili prisotni v številnih časopisnih in televizijskih 
prispevkih kot tudi v fotografskih reportažah, iz katerih je strokovna 
komisija -  ki so  jo sestavljali odgovorni uredniki televizijskih in 
časopisnih dnevnikov in direktor prve državne televizijske mreže 
Mauro Mazza ter predsednik združenja tujega tiska v Italiji Maarten 
van Aalderen - izbrala najbolj pomenljiva pričevanja o nasilju zoper 
otroke v vročih prizoriščih po svetu. Nagrajenci so  tako s  svojim 
delom ovrednotili spomin na štiri tržaške medijske operaterje, ki so  
leta 1 9 9 4  na različnih vojnih prizoriščih (Marco Luchetta, 
Aiessandro Ota in Dario D’Angelo v Mostarju, Miran Hrovatin v 
Mogadišu) v opravljanju svoje službene dolžnosti nasilno izgubili 
življenje.
Na nagrajevalnem večeru, ki ga je v sredo, 21. julija, na Trgu 
Enotnosti po geslom Naši angeli vodil novinar Lamberto Sposini, so  
se  zvrstili Alfredo Macchi, Viviana Mazza, Nina Lakhani, Dorothee 
Ollieric, Roberto Carulli in Armando Dadi.
Alfredo Macchi je zmagal nagrado Marco Luchetta za najboljši 
televizijski dopisniški niz, v katerem je orisal mučno usodo otrok v 
indijski pokrajini Tamil Nadu, kjer so  izkoriščani kot delovna sila. 
Edina možna rešitev je zanje Susaj Ray, ki je v otroštvu utrpel isto 
usodo. V odraslih letih je zato ustanovil organizacijo, ki skrbi za 
vzgojo otrok v tovarnah. Viviana Mazza pa je prejela nagrado 
Luchetta v sekciji tiskanih medijev za reportažo o zgodbi Delare 
Darabi, mlade Iranke, kije prevzela krivdo umora pri neki tatvini, 
da bi rešila svojega fanta: oblastjo je usmrtila lani maja. Nagrado 
D’Angelo za evropski tisk je prejela Nina Lakhani, novinarka 
časop isa  The Independent on Sunday, za zapis o delovanju 
mednarodne organizacije Plan, kijesvojčassprožila akcijo za popis 
novih rojstev v državah tretjega sveta: na tak način je v 3 2  državah 
rešila pozabe in zlorabe 4 0  milijonov otrok. Nagrada Ota za 
najboljše televizijske posnetke je šla snemalcu Rai Šport Robertu 
Carulliju za reportažo, ki je  bila posn eta  v času  afriškega  
nogometnega prvenstva v Angoli, državi, ki je že več let podvržena 
vojnemu nasilju. Armando Dadi je s  fotografijo, ki jo je objavil 
dnevnik II Corriere della Sera, zmagal v sekciji, poimenovani po 
Miranu Hrovatinu, ki nagrajuje najboljše fotografske posnetke. Dadi 
je v svoj objektiv ujel ljubeznivega dedka, ki v zatočišču v L’Aquili 
tolaži vnuke po hudem potresu. Izjemno hud potres na Haitiju je 
prireditelje vodil v snovanje posebne nagrade Luchetta za najboljšo 
reportažo: prislužila si jo je novinarka di France 2 Dorothee Ollieric, 
ki je v svojem poročanju dokumentirala dramatične življenjske 
razmere otrok na otoku v mesecih po naravni ujmi.
Nagrada Luchetta je postala prepoznavna in tako posredno 
podkrepila delovanje Fundacije Luchetta, Ota, D’Angelo, Hrovantin, 
ki skrbi za malčke, ki sta jim vojna in revščina odvzeli nasmeh.

TRŽAŠKA POŠTA | Unesco

Kras je samo eden!

Unesco je 1.2010 proglasil 
za M ednarodno  leto 
zbliževanja kultur: 
praznovanje naj bi ovrednotilo 

kulturni dialog kot tem eljni ka
m en različnih po litičn ih  
soočanj, bodisi v krajevnem  
vidiku bodisi na državnem  in 
m ednarodnem  prizorišču. Prav 
zato je tržaško središče Unesco 
priredilo v sodelovanju tržaških 
in  deželn ih  znanstven ih  u s
tanov razstavo, ki so jo odprli v 
petek, 30. julija, v razstavnih 
prostorih  Poštnega in  
telegrafskega m uzeja Srednje 
Evrope na glavnem  sedežu 
tržaške pošte na trgu  V ittorio 
Veneto.
Razstava ovrednoti številne 
lokacije v deželi FJK in v sosed
n jih  državah, ki jih  je Unesco 
svojčas proglasil za kraje sve
tovne dediščine. V vitrinah  bo 
tako na ogled do 30. septem bra

(od 9. do 13. ure, od ponedeljka 
do petka) bogata dokum entaci
ja o ostankih iz rim skih časov v 
Ogleju, o slovitih  Škocjanskih 
jam ah pri Divači, o poreški kat
edrali; obiskovalec bo dobil tudi 
m nogo zanim ivih informacij v 
zvezi s čedajsko občino in rudni
ki živega srebra v Idriji: obe 
lokaciji čakata na uvrstitev v sez
nam  Unesca. Razstavni material 
dopolnjuje še dokum entacija o 
dejavnosti m ednarodnega 
središča za teoretično fiziko, ki 
im a sedež v Grljanu, in  o drugih 
znanstvenih središčih v deželi. 
Razstava bo priložnost, da se bo
do ljubitelji znam k seznanili tu 
di z bogato filatelistično emisijo, 
s katero je Italija hotela poudar
iti doprinos in  prizadevanje Un
esca pri oh ran jan ju  svetovne 
kulturne in  naravne dediščine. 
Na ogled bo prva znamka, ki jo 
je država izdala daljnega leta

1950; v času se je emisija znam k 
v čast Unesca večala. Zadnjo 
'Unescovo' znam ko so ita li
janske pošte izdale 6. maja letos 
ob praznovanju  konca del 
gorske železnice v Švici.
Na odprtju razstave je bila prisot
na tud i direktorica Parka Skoci- 
janskih jam Gordana Beltram, ki 
se je prirediteljem  zahvalila za 
vabilo k sodelovanju. V svojem 
nagovoru je poudarila b ližino

naravnega bisera. V tem  vidiku 
se jasno zrcali Unescov m oto za 
leto 2010: lepo bi bilo, da bi se 
zbliževanje ku ltu r nadaljevalo 
tudi na našem  teritoriju, ki ga je 
nekoč hudo prizadela m ejna čr
ta. Prav je zato imela direktorica 
Beltramova, ko je trdila, da tega 
področja ne gre deliti na dve ge
ografski enoti: "Kras je sm o 
eden"!

IG

glede n a  sm er vožnje, torej s 
tega vidika problem  ne obstaja, 
gre pa za p o litičn o  dejanje 
tržaške desnice, ki se raje ozira 
nazaj v h ude  čase polpretekle 
zgodovine, nam esto da bi z od 
ločilnim i dejanji pom agala pri 
rasti, razvoju in  ugledu našega 
m esta, ki b i lahko  odigralo 
p o m em b n o  vlogo v združeni 
Evropi, Evropi narodov in  naro
dnosti.
Podpisana svetnika iskreno 
obžalujeta upravičeno odločitev 
opozicije, da ob ponovni okvari 
sn em aln ih  in  g lasovalnih  
naprav protestno zapusti dvora
no; v trenu tku , ko je večina 
po trd ila  nadaljevanje seje in  
dnevnega reda, pa sta m enila, 
da je prav, da o staneta  v dvo
rani, posežeta v razpravo in  
g lasujeta proti; negativn i glas 
celo tne opozicije pa bi im el v 
tem  p rim eru  še kako velik 
pom en  in  težo.
Igor Švab (Demokratska stranka 

-  SSk) in Emiliano Edera (Lista 
PrimoRovis)

Uspeh
Mednarodna operna akademija v Križu

premierne uprizoritve 
opere II campiello

B asist Aleksander Švab si ni 
privoščil prem ora po za
htevnem  nastopu v Verdi
jevi operi Atila, s katero so se v 

Ogleju spomnili obletnice bar
barskih vpadov. Izvedel je namreč 
novo premiero, tokrat kot vodja 
Mednarodne operne akademije v 
Križu, s katero je priprav
il opero II campiello Er- 
m anna Wolf-Ferrarija.
"To opero sem izbral 
zaradi več dobrih razlo
gov: v prvi vrsti zaradi 
imenitne uglasbitve, na
to zaradi teksta v 
beneškem narečju po 
Goldonijevi istoimenski 
komediji, ne nazadnje 
pa zaradi komične vse
bine, da bi lahko z njo 
privabili tudi novo pub
liko, predvsem mlade, ki 
navadno ne spremljajo 
opernih predstav". Z 
novim šolskim letom bo 
skrb za širitev operne 
kulture postala didak
tični projekt, ki bo n a
menjen osnovnošolcem 
in srednješolcem in ga je je že pod
prla Pokrajina Trst. Prav gotovo bo 
stik z očarljivim, za mlajše sicer 
nekoliko oddaljenim svetom vses
transko koristna izkušnja na solid
nih osnovah. Švab je v nekaj letih

trmasto in  vztrajno zgradil velik 
projekt, ki se z minimalnimi sred
stvi in  veliko dobre volje razvija in 
uveljavlja z izvedbo produkcij, s 
katerimi mladi pevci izoblikujejo 
svoje pevske in  scenske sposob
nosti na tak način, ki jim ponuja 
dragocen kakovosten vpogled v

trgu, kjer se prepletajo želje, zav
ist, ljubezen, hrepenenja pre
prostih ljudi in  nekaterih 
plemičev. Komično-sentimental- 
na zgodba je s prim ernim  reži
jskim obravnavanjem lahko zelo 
hvaležna snov in umetniški vodja 
akademije je tudi tokrat dokazal

mnoge aspekte operne upri
zoritve. Akademija je potrdila 
dober vtis z novim  izzivom, 
dveurno operno komedijo v treh 
dejanjih iz leta 1936, ki govori o 
prepirljivih sosedih na beneškem

svojo odrsko izkušnjo z režijo, ki 
je učinkovito izkoristila upri
zoritveni prostor in je omogočila 
mladim  izvajalcem, da so 
sproščeno ustvarili pravo vzdušje, 
v katero se je publika vživela. V

vlogah temperamentne Lu- 
ciete in bolj sentimentalne 
Gnese, n junih  nem ogočih 
mater v komičnih kreacijah 
dveh moških, vročekrvnega 
Anzoleta, Orsole in njenega 
sina Zorzeta, domišljave Gas- 
parine, ki je zaljubljena v el
egantnega uživača, viteza As- 
tolfija, a se mora zato znebiti 

strogega nadzorstva strica Fabrizia, 
se vrstijo razne zasedbe, kar 
omogoča sodelovanje dvaindva
jsetih pevcev različne narodnosti. 
Pianistki Desire Broggi in  Silva 
Ruscazio sta prevzeli zahtevno nal
ogo spremljanja na dva sintetiza
torja, Svab pa upa, da bodo njegovi 

pevci zadnjič nastopili 
brez orkestra, saj so s 
svojim trudom , 
resnim  delom in 
dosežki dokazali, da 
so vredni upoštevanja 
in mecenske podpore. 
Solopevska mednaro
dna akademija v Križu 
se iz leta v leto 
vključuje v širšo 
mrežo koristnih sode
lovanj; letošnja pro
dukcija je namreč za
živela na tradicional
nem  kriškem Festi
valu morja, a tudi v 
programu pokra
jinskega poletnega 
festivala Gledališča v 
gledališču; v četrtek, 
5. avgusta, bo na trgu 

v Zgoniku, v soboto na naravnem 
prizorišču pravega "campiella" v 
Gradežu, v nedeljo v palači Mor- 
purgo v Vidmu, v ponedeljek pa v 
občinskem parku v Doberdobu.

PAL

Zadnja seja tržaškega občinskega sveta

Odmevi na 13. julij

N ekaj več kot dva tedna 
sta m in ila  od  13. julija, 
ko je Trst doživel enega 

od naj pom enljivejših trenutkov 
svoje novejše zgodovine s pris
o tnostjo  predsednikov  Italije, 
Hrvaške in  Slovenije, 
p o k lo n  N arodnem u do 
m u ob 90. obletnici poži
ga in  pri spom eniku  
istrskim  beguncem  ter 
veličastni koncert na os
rednjem  m estnem  trgu 
pod  d irigen tsk im  vod
stvom  Riccarda M utija. 
Tržaški občinski svet pa je 
na zadnji seji pred polet
n im  prem orom  razpravl
jal in  izglasoval resolucijo 
načeln ika svetniške 
skupine NZ Lippolisa, s 
katero obvezuje upravo, 
naj nam esti n a  dvojez
ične cestne table z napisi

krajev v tržaški občini italijan
sko trobojnico, saj "dvojezični 
napisi zbegajo še posebno tu r
iste, ki ne vedo, ali se nahajajo v 
Sloveniji ali Italiji".
Podpisana občinska svetnika

levosredinske opozicije, Igor 
Švab (D em okratska stranka- 
SSk) in  Em iliano Edera (Lista 
Prim o Rovis), sta v svojih 
posegih ostro obsodila resoluci
jo, saj jo im ata za strum ental- 
izacijo, če že ne za pravo p ro 
vokacijo, saj prav na m ejni črti 
že stojijo tab le v sim bolu  
evropske zastave in  z napisom  
Slovenija ozirom a Italija seveda
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O bvestila
M e d n a r o d n a  o p e r n a  
akademija Križ pri Trstu, ki jo
vodi m aestro Aleksander Švab, 
v sodelovanju z Združenjem za 
Križ in Pokrajino Trst, v sklopu  
f e s t iv a la  “O p en  d o o r . 
G ledališče v gledališču 2 0 1 0 ”, 
uprizarja op ern o  kom edijo  v 
treh dejanjih  Erm anna Wolf- 
Ferrarija II cam piello, po Carlu 
Goldoniju. Predstave so  bile od 
3 1 .  7. d o  4 . a v g u s ta  na 6 . 
f e s t iv a lu  m orja  v parku  
lju d sk e g a  d o m a  v Križu; 5 . 
avgusta, ob 21 . uri, na trgu pred 
ž u p a n s t v o m  v Z g o n ik u ; 7. 
avgusta, ob 2 1 . uri, v Gradežu 
na trgu  p red  b a z il ik o ;  8 .  
avgusta, ob 2 1 . uri, v Vidmu v 
palači Morpurgo in 9. avgusta, 
ob 21 . uri, v Doberdobu.
V D o m u  b la g r o v  (Le  
Beatitudini) bodo tudi letos 16., 
17. in 18 . avgusta duhovne vaje 
za ž e n e  in d ek le ta , ki jih bo 
vodil pater Bogdan Rus z Brezij. 
Za p ojasn ila  in za prijave s e  
obrnite na g o sp o  Normo Jež, 
t e l e f o n  0 4 0  2 9 9 4 0 9 ,  iz 
S lo v e n i j e  p r e d k lic n a  š t e v .  
0 0 3 9 .
S lo v en sk e  ž u p n ije  g o  r iške, 
tr ž a šk e  in v id e m sk e  šk o fije

vabijo na vsak oletno  romanje 
na B a r b a n o , z d r u ž e n o  z 
molitvenim dnem  za duhovne  
poklice, ki bo v ponedeljek, 3 0 . 
avgusta. Romarsko sv. m ašo ob  
1 1 . uri bo vodil ce ljsk i šk of. 
msgr. Stanko Lipovšek. 
G lasbena m atica - šo la  Marij 
Kogoj prireja poletno delavnico  
za o trok e  od 5 . do  1 1 . le ta  
Uvajanje v sv e t g la sb e  (petje, 
igranje, ples...) od 3 0 . avgusta  
do 3. septem bra.
Informacije bodo na razpolago 
vsak dan (razen ob sobotah) od 
9 . d o  17 . u re na  t e l .  š t .  
0 4 0 4 1 8 6 0 5  (tajništvo šola). 
Svet s lo v e n sk ih  organ izacij 
sporoča, da bosta urada v Trstu 
in Gorici do 31 . avgusta imela 
naslednji umik: od ponedeljka 
do četrtka od 9. do 13 . ure, ob  
petkih bosta zaprta.

Darovi
Za rojansko glasilo Med nami 
daruje Ivo Jevnikar z družino v 
sp o m in  na M atejko Peterlin  
Maver in Nadio Pahor Verri 5 0  
evrov.
Za akcijo nakupa riža otrokom  
patra Pedra Opeke, ki deluje v 
m isijon u  na M a d a g a sk a rju , 
daruje N. N. 1 .0 0 0  evrov.

Padriče

Veliko slavje v Domu 
Jeralla

D n e  26. ju lija  p ra z n u je 
jo  g o d  Je zu so v i s ta ri 
s tarši Jo a h im  in  Ana. 

N jiju  so v  D o m u  Ie ra lla  
izb ra li za zavetn ika . N jim a  v 
ča s t p r ire ja jo  vsako  le to  v e 
liko slavje. Tako je b ilo  tu d i 
le tos. V ta  n a m e n  so ok rasili 
v r t  z z a s ta v ic a m i ra z lič n ih  
barv . Že p re d  za č e tk o m  
p raz n o v an ja  26. ju lija  so nas 
o b  17. u r i  ra z v rs tili  p o  v r tu  
p o  z e le n i trav ic i, v  se n c i

S om aševali so štirje d u h o v n i
ki, gostje  D o m a. M o n s in jo r  
je p r in e s e l p o z d ra v e  in  
b la g o slo v  g o sp o d a  nadško fa . 
Tudi bazovsk i in  naš ž u p n ik  
g. Žarko Škerlj je po sla l p o z 
d rav e  in  o b ža lo v a l, d a  se 
le tos n i m o g e l u d e lež iti slav
ja. Tako je m a n jk a la  n jegova 
slovenska b eseda .
Ko se je k o n ča la  m aša, se je 
og lasil p re d se d n ik  D o m a dr. 
D ario  R inald i. Z ahvalil se je

Jelena Sitar (foto IG)

H j  OPZ Ladjica

Lutke so oko, skozi 
katerega gledam na svet

neko novo estetiko", n am  je 
povedala m entorica in  n am  za
upala, da je njej bližji postopek, 
n a  katerem  je slonela lanska 
produkcija, kajti m in im alistič
na estetika je zahtevnejša; iz bo 
gatega m ateriala je nam reč ve
liko lažje narediti selekcijo.
S kakšnim i m ateriali pa so teča
jnice izdelale lutke? "Z različn
im i: upo rab ili sm o stiropor, 
plastiko, papir, tekstil, das m a
so, kitajske palice in  odpadle 
cunje. Naše predstave lahko 
nedvom no postanejo iztočnica 
tu d i za naravovarstveno 
razmišljanje: tečajnica se pri nas 
uči, da m ora n a  svet gledati z 
d rugačnim i očm i in  kreativno 
uporabljati najrazličnejša sred
stva, tud i odpadni m aterial". 
Ali bodo dekleta gojila ljubezen 
do lu tk  tu d i v odraslih  letih? 
"Prepričana sem, da bodo. M or
da se bo katera izm ed n jih  celo 
odločila, da se bo  nekoč z lu tka
m i resneje ukvarjala. Ampak tu 
di to  n i n u jno  cilj naših  srečanj. 
Če pa se to  zgodi, je tu d i d o 
bro". Kdaj pa ste vi vstopili v 
svet lutk? "Gledališki svet je v 

m eni, odkar zase vem . Z 
lu tkam i sem  se prvič 
srečala v postelji. Zaradi 
pljučnice sem  ležala in  po 
rad iu  poslušala p renos 
neke lutkovne predstave: 
domišljala sem si prizor za 
prizorom . Prvo predstavo 
pa sem  uprizo rila  na 
balkonu  v p ritličn em  
stanovanju v Novi Gorici: 
tedaj je bila pred m ano pr
va pub lika  otrok. Svojo 
ljubezen  sem  n ato  n a d 
grajevala v P ionirskem  
d o m u  v Ljubljani pod  
m entorstvom  znam enite
ga slovenskega pisatelja 
Lojzeta Kovačiča. V tem  
okolju sem  se izpopolnje
vala do konca gimnazije, 

nato  sem  svojo po t nadaljevala 
na AGRFT Z lu tkam i se tako v 
najrazličnejših  ob likah  (kot 
m entorica na tovrstn ih  tečajih, 
kot vodja Lutkovnega gledališča 
v Ljubljani, kot režiserka) ukvar
jam  že vrsto let. Skratka, lutke 
so oko, skozi katerega gledam  
na svet".

Igor Gregori

postopek  om ogoča 
večjo n a tan č n o st pri 
dramatizaciji 
pravljice, tako da iz 
nje izluščim o ključne 
situacije, iz katerih se 
bodo  razvili prizori. 
To je nam reč naš 
način  dela: n ikoli ne 
izhajam o iz golega 
besedila, ker ver
jam em o, da je pri 
lu tk ah  p o m e m b n a

Le nekaj tednov je m inilo, 
kar sm o v Devinu obiskali 
lu tkovno  delavnico  pod  
m en to rstvom  Irene Zubalič 

Žan. Prejšnji teden  pa sm o na 
sedežu devinsk ih  zborov 
pobliže spoznali lu tkovno  de
javnost skupine deklet, ki pod 
vodstvom  priznane režiserke Je
lene Sitar u rn o  pripravljajo

občasno srečevali tud i v Ljubl
jani. Vsakič sm o zaključevali 
do ločen  postopek, bolj in te n 
zivno pa se za jesensko p roduk
cijo pripravljam o te dn i v Dev
inu".
M ed tečajnicam i (to so N ina Pa
hor, M ilena Legiša, M artina 
Bearzi in  N ada Tavčar) in  m en 
torico so se v teh  letih  izobliko-

n am  bo  pom agal dojeti, kako 
sm o lutke izdelali, kaj jim  do 
p opo lnosti še m anjka in  kako 
jih  nam eravam o uporabiti. Fo
tografija je nam reč sredstvo, ki 
selekcionira pogled. Posnetek 
n am  služi tu d i zato, da 
p o stan em o  bolj k ritičn i do 
našega dela in  skušam o naše 
izdelke popraviti. Po drugi 

strani n am  ta

predstavo po  slovenski pravljici 
Zlata ptica.
"To je šesti projekt, ki ga izva
jam  s to  zasedbo obetavn ih  
m ladenk . O ne so 'jagodn i 
izbor' našega do lgo le tnega 
dela. Z njim i je lepo delati zlasti 
zato, ker razpolagajo s p redz
nanjem  iz prejšnjih let. Brez te 
podlage se tega načrta ne bi loti
la", n am  je povedala Sitarjeva. 
Skupina je do sedaj spoznala za
kon itosti razn ih  lu tkovn ih  
teh n ik  (lutke n a  palčkah, enos
tavne lutke, m arionete): za lan 
sko predstavo Jarom er so teča
jn ice uporab ljale  ročne lutke, 
tok ra t pa so se posvetile 
nam izn im . Dekliška skupina 
deluje po  čisto d rugačnem  
n ač in u  kot o troci Devinskega 
v rta ustvarjalnosti. "Vaditi sm o 
začeli v m aju, n a to  pa sm o se

vali tesna vez, zaupanje in  p lod
na m edsebojna izm enjava idej, 
tako da "jaz jim  postavljam  
vprašanja, one pa m i nud ijo  
odgovore". To pom eni tudi, da 
je b ila  dek letom  prepuščena 
izbira nad  lu tkovno  tehn iko  
letošnje produkcije in  zgodbo 
sam o. "Glede n a  to, da sm o z 
lansko predstavo prišle do roba 
neke stilizacije ozirom a m in i
m alizm a, je letos vzklila želja, 
da bi produkcijo udejanjili s po 
m očjo lepih  in  bogatih  lu tk  ter 
zahtevne scenografije. Za naše 
razm ere priprav ljam o pravi 
lutkovni Spektakel"!
Skupino sm o obiskali, ko so b i
la tehn ična  dela v zvezi z lu tka
m i končana, dekleta so se tedaj 
začela pripravljati n a  postavitev 
predstave. "Sedaj se ukvarjam o 
s t. i. foto session: niz fotografij

zlasti akcija. Izhajam o torej iz 
položajev, ki se nakazujejo m ed 
branjem . Vsako dekle je tako iz 
zgodbe izvzelo deset prizorov, 
ki jih  b om o nato  prilagodili za
h tevam  besedila. Iz statične 
situacije bom o polagom a začr
tali d inam ično dogajanje. Zgod
ba n i cilj, je razlog, da osvojimo 
nekaj novega, da se soočim o z

UMETNOST (Življenjski jubilej

Likovna pot Klavdija Palčiča
( 4  "T  Tsaka slika, ki sem jo 

\ /  na svoji likovni poti 
V ustvaril, bi bila n e

popolna, če je ne bi docela za
okrožile gledalčeve oči: šele vi da
jete podobi, ki sem jo izrisal, 
popolnejšo obliko".
S temi besedami se je Klavdij 
Palčič zahvalil občinstvu, ki se 
je v petek, 30. julija, zbralo v ga
leriji Giubileo blizu tržaškega 
nabrežja, da bi prisostvovalo 
prvemu srečanju, s katerim se 
je Slovensko kulturna gospo
darska zveza (s podporo spon
zorjem KB 1909) želela pok
loniti 70. življenjskemu jubile
ju njenega nekdanjega predsed
nika.
Zato je spregovoril sedanji 
deželni predsednik krovne or
ganizacije Rudi Pavšič, ki je svo
jega predhodnika označil za 
"človeka dialoga. S pomočjo le- 
tega je iskal rešitve na nelahka 
vprašanja". Pavšič je Palčiča spoz
nal že kot dijak: "Še danes sem mu 
hvaležen, da je znal v meni ceniti 
popoln nesmisel za risanje: vedno 
pa je podpiral moja druga zani
manja... Že takrat sem spoznal 
človeka plemenitega srca". 
M artina Kafol, predstavnica za
ložbe ZTT, ki je za razstavo tiskala 
priložnostni katalog, je predsta
vila niz prireditev v počastitev 
Palčičevega jubileja. Razstava je bi

la le prva etapa razvejenega cik
lusa pobud, ki so zaživele pod ges
lom  Prehajanja. Slikarsko preha
janje se bo iz galerije Giubileo no 
vembra selilo v Čedad, še prej pa 
bodo v Narodnem domu v Trstu 
od 24. septembra do 15. oktobra

na ogled Odrska prehajanja, kjer 
bodo razstavljena scenografska 
dela Klavdija Palčiča; od 22. n o 
vembra do 12. decembra bodo v 
goriškem Kulturnem dom u na 
vrsti Pripovedna prehajanja, to so 
umetnikova ilustratorska dela. Iz 
galerije pa se bo Palčičeva um et
nost selila na prosto, saj bo po 
tržaških ulicah razstavljenih 10 
jumbo plakatov z umetnikovimi 
umetninami.

Na tak način 
bo v celoti 
prikazan 
ploden in 
razvejen 
Palčičev

umetniški svet, ki pa ima nedvom
no izhodišče v slikarstvu. O tem 
je trdno prepričana umetniška kri
tičarka Jasna Merku', ki je spregov
orila o razstavi del, pretežno ve
likega formata. V tem izboru so za- 
objeti Palčičev estetski in  etični

čut, njegovo raziskovanje in 
eksperimentiranje: "Bil je vseskozi 
drzen v svojih likovnih izbirah, a 
znotraj parametrov, ki m u do
voljujejo, da ohranja vez z evrop
sko in krajevno kulturno dedišči
no". Njegovo slikarstvo bi lahko 
opredelili za kontam inirano 
slikarstvo, saj barva sobiva ob 
kleni risarski nastavitvi detajlov 
figure in reliefnih materičnih prv
inah. Kontaminacija je obenem

osrednji m otiv njegove likovne 
pripovedi, mišljeno tako v smislu 
likovnega pristopa kot v vsebin
skem. "Kontemplacija narave ga je 
usmerila k razmišljanju o tem, 
kako človek posega vanjo. Vsaka 
še tako bliskovito iznesena poteza 
nosi v sebi izjemno vitalnost in 
izpričuje popolno obvladanje ris
arskega polja in  raznotere 
možnosti eksperimentiranja raz
nih materialov. Ti so zapustili svo
jo sled na platnu in  to v m ater

ičnih reliefnih izstopanjih. To 
opažamo bodisi v kolažnih ele
mentih, pri kovinah, tkaninah, 
embalažah, celo v izpraskanih 
plasteh materičnih barvnih na
nosov". Ob tako m očnem  sple
tu  kontrastov občutim o tudi 
dramatičnost, pretečo
nevarnost, ogroženost,
apokaliptično vizijo človeštva 
(zlasti v cikusu Prebodeno telo, 
kjer je čutiti boj človeka za ob
stoj). V tem  se globoka eksisten
cialna vprašanja razkrivajo 
preko sim bolnih upodobitev. 
"Tudi v tem  prim eru gre za 
pošasti, ki ne pripadajo realne
mu svetu in  poosebljajo poseb

no življenjsko problematiko, člo
veške šibkosti in  vrline. Klavdij 
Palčič je v m ogočnih krilih Ikaru- 
sa uvidel nem oč uresničitve ide
alov in slikarsko zelo dramatično 
prikazal sprevrženost usode. Svet 
mitov pa je še posebej prisoten v 
ciklusu bronastih kipov manjšega 
formata, kjer razpeta krila Pegasa s 
svojim poetičnim navdihom gov
orijo o hrepenenju po svobodi".

IG

dreves in  p la tn e n ih  streh . O b 
v ra tih  n a  v r t  je sta la  sto jn ica  
z izdelki risarske delavnice, ki 
jo ob iskujejo  gostje d o m a . Na 
s to jn ic i so v a b ili k n a k u p u  
b a rv a n e  m a jice , to rb e , 
b la z in e , ša li in  še kaj. 
Iz k u p ič e k  je b il  n a m e n je n  
m is ijo n u  v  Keniji. M ed tem  so 
p r ih a ja li  s o ro d n ik i  in  p r i 
jatelji gostov  D om a. Veliko se 
jih  je n ab ra lo . K upovali so n a  
s to jn ic i in  tu d i srečke lo terije  
za B a rk o lan o . O k to b ra  
im a m o  n a m re č  tu d i  go stje  
D o m a  svo jo  "B ark o la n o " . 
Vozijo n as  n a  m o rje  n a  ladjo  
n a  o g le d  ja d rn ic , ki v 
trža šk em  p r is ta n iš č u  čakajo  
n a  veliko  rega to . O biskovalci 
so si tu d i o g led o v a li razstav l
je n e  fo to g ra fije  d o g o d k o v  v 
n a še m  D om u.
O b  17. u r i  se je zače la  sv. 
m a ša  p o d  o k r ilje m  k ip o v  
sve tih  J o a h im a  in  A ne z M ar
ijo  še d ek lic o . M ašo  je b ra l 
m sgr. P ier E m ilio  S a lv ad e ', 
g e n e ra ln i  šk o fijsk i v ika r. 
S prem lja l ga je d ia k o m  Trani.

vsem , ki p o m a g a jo  p ri d e lu  v 
D o m u , in  sp o ro č il , d a  je 
k o n č n o  tu d i  s ta v b a  D o m a 
p rešla  v  roke škofije.
Še p o s e b n o  se je z a h v a lil 
k u h a r ic i gospe  Z ofiji G oicia 
za n je n o  d o lg o le tn o  d e lo v an 
je v  k u h in ji in  tu d i rav n a te lji
ca D o m a sestra  P rim iz ia  jo je 
p o h v a lila  in  ji iz roč ila  d arilo  
za slovo. G ospa Z ofija n a m 
reč o d h a ja  v  poko j. K uharica 
se je po  m ik ro fo n u  zahvalila  
in  povedala , d a  pu šča  k u h in 
jo  v  d o b r ih  ro k ah . G ovorila  
je v  ita lijan šč in i in  s lo v en šč i
n i.
M e d te m  so že p r ip ra v lja li 
m ize  za večerjo . Postreg li so 
n a m  z o d lič n o  p r ip ra v lje n o  
h ra n o , v  o b i ln i  m e ri. M ed  
večerjo  je ig rala  sk u p in a  Lady 
L aura. Po v ečerji so za ig ra li 
in  zapeli nekaj o tro šk ih  p es
m i, da so o tro c i zaraja li. N a
to  so o tro c i p o m a g a li p ri ž re
b a n ju  lo te rije  in  s te m  je b ilo  
k o n ec  slavja. Z adovo ljn i sm o  
se razšli.

N ada M artelanc
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Ob izdaji dvojezične izkaznice

Protislovenski 
izgredi v Reziji

N a občini v Reziji so v so
boto, 31. julija, izdali p r
vo osebno izkaznico v 

italijanščini in slovenščini. Dvoje
zični dokum ent je v spremstvu 
odvetnika dvignil Gabriele Che- 
rubini, ki je bil tudi pobudnik 
uvedbe tega dokum enta v Reziji, 
dvojico pa je nato pred občino s 
kričanjem in žaljivkami pričakala 
množica protestnikov. Na dvoje
zični izkaznici, ki jo je prejel Che- 
rubini, so slovenski izrazi za zdaj 
napisani ročno, saj občina Rezija 
še nim a na razpolago ustreznega 
računalniškega programa. Cheru- 
bini je po prejetju izkaznice z od
vetnikom  zapustil občinsko po 
slopje, tam  pa ga je pričakala 
množica kakih petdeset "očitno 
nahujskanih dem onstrantov", 
opremljenih s trikolorami in na
pisi. D em onstranti so med 
kričanjem, psovanjem in petjem 
italijanske him ne Cherubinija in 
njegovega odvetnika spremljali 
vse do bližnjega kulturnega do
ma, kjer je morala očitke posluša
ti tudi predsednica Rezijanske 
folklorne skupine Pamela Pielich, 
češ da se je prodala Slovencem. 
Italijansko notranje ministrstvo je 
marca letos odredilo, da m ora 
občinska uprava v Reziji izdajati 
dvojezične italijansko-slovenske 
osebne izkaznice občanom , ki 
zanje zaprosijo.
Deželni svetnik Igor Gabrovec se
je ob dogodku odzval s temle ko
munikejem: "Pomenljivo je, da si 
je v dolini Rezije prvi izboril 
dvojezično italijansko-slovensko 
izkaznico Gabriele Cherubini -  
po rodu iz Bologne, a po srcu trd

no zaverovan v pom en bogastva 
večjezičnosti in večkulturnosti v 
naši deželi. Cherubiniju naj gre 
zato zahvala in  priznanje vse naše 
skupnosti.
Naravnost osupljivo je zadržanje 
župana Chineseja, ki je možnost 
izdajanja dvojezičnih izkaznic že 
več mesecev odklanjal in  se pri 
tem  opiral na neke nam išljene 
težave "tehnične narave". Na po
m anjkanje prim erne računal
niške opreme se je Chinese sklice
val celo potem, ko m u je obvez
nost izdajanja dvojezičnih izkaz
nic potrdilo samo italijansko n o 
tranje m inistrstvo. Na problem  
smo podpisani in  kolega deželna 
svetnika iz videmske pokrajine 
Della Mea in  Marsilio opozorili 
tudi predsednika deželnega od
bora Tonda. Na našo interpelacijo 
je župan Chinese reagiral na ne
strpen način, ki jasno dokazuje, 
da je bilo upiranje dvojezičnim 
izkaznicam vse prej kot "tehnični 
problem". Župan Rezije istočasno 
zahteva pravico do izdajanja 
osebnih izkaznic v rezijanščini, 
kar pa seveda ni mogoče, saj je za 
italijansko zakonodajo tako kot za 
stroko režijanščina krajevna go
vorica, se pravi narečje slovenske
ga jezika. Dokumente pa pravilo
ma izdajamo v knjižnih-stan- 
dardnih oblikah jezikov.
Prijatelj iz Bologne je prebil 
psihološko mejo in  nam  doka
zuje, da je marsikaj še mogoče. Če 
je dvojezična izkaznica zagledala 
luč v sila zapleteni stvarnosti Re
zije, potem  je to toliko bolj m o
goče povsod. Dobro bo, če njego
vemu zgledu sledijo tudi pripad

niki slovenske manjšine, da ne bo 
dvojezični dokum ent ostal 
osam ljen primer. Kako pa je v 
ostalih občinah? Koliko je bilo za
prošenih  dvojezičnih izkaznic, 
denim o v Čedadu? Odgovor bi 
nam  najbrž potrdil trditev, da je 
marsikaj še mogoče doseči".
"Led je prebit, sprejmimo to dej
stvo z zadovoljstvom v vednost 
ob podelitvi prve dvojezične 
izkaznice v Reziji". Tako poudarja 
tiskovno poročilo Sveta sloven
skih organizacij v zvezi z do
godkom, ki je 31. julija dal pose
ben pečat ne samo Reziji in  Re
zijanom, ampak celotni naši na
rodni skupnosti v deželi Furlaniji 
Julijski krajini.
Gre pri tem  prvenstveno za ure
sničevanje določil zaščitnega 
zakona (št. 38/2001), gre za konk- 
retiziranje posebnega dekreta 
predsednika republike Napolita- 
na, ki je določil 32 občin, v kate
rih  se m ora spoštovati načelo 
dvojezičnosti in  uresničevati vse 
to, kar določajo norm e zaščitne
ga zakona.
Živimo v pravni državi, ki je do
ločen nacionalistični duh neka
terih do vprašanja zaščite Sloven
cev v Italiji ne sme begati.
SSO izraža vso svojo solidarnost 
gospodu Gabrieleju Cherubiniju, 
ki se je leta 1976 naselil v Reziji in 
pomagal v hudih  časih prebival
stvu, ki je bilo prizadeto od potre
sa. Njemu in njegovemu pravne
m u zastopniku dr. Igorju Černu 
izreka SSO solidarnost in  priz
nanje za pogum no dejanje in  do
sledno vztrajanje pri zahtevi po 
dvojezični osebni izkaznici.
To dejanje je gotovo odprlo novo 
stran v zgodovini današnje Rezije 
in  upati je, da bodo tem u po
m em bnem u zgledu sledili prej ali 
slej tudi drugi zavedni, za medse
bojni dialog strpni in  konstruk
tivno zavzeti prebivalci v videm
ski pokrajini in v Furlaniji Julijski 
krajini, povsod tam, kjer živi slo
venska narodna skupnost.

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Severni in severovzhodni predel mesta (28)
GORICA, NJENE ZANIMIVOSTI IN NJEN ČAS Mariza Perat

Leta 1762 je bil izdan ukaz, da morajo vrata v ge
tu ob sončnem  zahodu biti zaprta. Ža prekršitev 
te zapovedi je bila predvidena denarna in  tudi te
lesna kazen.
Judje so se zaradi tega večkrat pritožili, vendar je 
bilo treba čakati do leta 1790, da so se vrata geta 
odprla.
Kljub temu se je njihov položaj polagoma izboljše
val. Tako je leta 1765 cesarica Marija Terezija gori- 
škim Judom  dovolila, da so smeli svobodno trgo
vati tudi izven geta. Že naslednje leto pa se je nad
škof Attems pritožil zaradi njihovega oderuštva. 
Leta 1772 je izšel ukaz, da morajo vrata geta ob 
22. uri biti zaprta. Do tega časa so kristjani, ki so 
se morebiti m udili v getu, morali oditi, razen če 
za svojo prisotnost n i
so im eli posebnega 
dovoljenja.
Leta 1775 so za go- 
riško judovsko sku
pnost odprli trivialko, 
to je osnovno šolo, v 
kateri so poučevali 
najbolj osnovne pred
mete.
Položaj se je precej iz
boljšal leta 1781, ko je 
cesar Jožef II. izdal od
lok, da nihče ne sme 
biti zapostavljen zara
di vere, ki jo izpove
duje. Naslednje leto 
so tako v getu odprli 
nemško normalko, to 
je osnovno šolo s po
polnim  in obsežnim  
učnim  programom.
Leta 1787 je isti cesar 
odredil, da si morajo 
vsi Judje nam esto ju
dovskih priim kov 
privzeti nem ške ozi
roma take, ki bi jih lahko nosili tudi kristjani. Ker 
so skoraj vse judovske družine že imele nemški 
priim ek, je svoj priim ek prestavila v nem ško 
obliko samo ena družina. To je bila družina Cor- 
mons, ki je svoj priimek spremenila v "Herzenau" 
(Associazione Amici di Israele -  Gorizia, Breve sto- 
ria cronologica della com unita ' ebraica di Gori
zia, 1999 -  10. zvezek - A cura di Claudio Bulfoni).
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Iz istih poročil tudi izvemo, da je bilo leta 1788 v 
getu 25 hiš z 270 osebami. Že naslednje leto je 
njihovo število naraslo na 293, m edtem  ko jih je 
leta 1800 bilo 450, vendar so tu  bili všteti tudi 
Judje, ki so živeli zunaj mesta. V getu je obratova
la tudi predilnica svile. V njej so bili zaposleni bo
disi Judje bodisi kristjani.
Precej pravic so Judje pridobili pod  francosko 
upravo. Tako so leta 1812 dobili pravico, da so se 
lahko nastanili tudi izven geta. Naslednje leto so 
bila odstranjena železna vrata, ki so zapirala vhod 
v geto s strani cerkve sv. Ivana.
Leta 1814, torej pod Avstrijo, je izšel ukaz, da m o
rajo geto spet zapreti in  da se morajo vanj vrniti 
vsi Judje, ki so se m edtem  nastanili v drugih pre

delih mesta. Vendar 
do tega n i prišlo in 
tako so Judje leta 
1817 imeli izven ge
ta že 17 hiš, m ed
tem  ko je njihova 
skupnost štela 334 
oseb.
Ulico, v kateri je 
nekoč bil geto, so 
leta 1880 poim eno
vali po judovskem 
jezikoslovcu Grazia- 
diu Izaiji Ascoliju. 
Med prvo svetovno 
vojno so bile sina
goga in  tudi bližnje 
hiše zelo poškodo
vane. Sinagogo so 
po vojni spet odprli 
leta 1920. Prvi 
obred je opravil ra
b in  Erm anno Frie- 
den thal (Associa
zione Amici di 
Israele -  Gorizia, 
Breve storia crono

logica della com unita ' ebraica di Gorizia, 1999 - 
10. zvezek - A cura di Claudio Bulfoni). Leta 1930 
se je goriški judovski skupnosti pridružila judov
ska skupnost iz Vidma in iz San Dani el ej a. Tega le
ta je nam reč v Italiji izšel zakon, na podlagi kate
rega je bilo treba v državi om ejiti število judov
skih skupnosti.
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Judovska sinagoga v Gorici

Temnopolti duhovnik in 
bodeče cvetice
Ob vrnitvi iz dokaj odročnega predela južne Italije. 
Zdi se, da v svojem življenju čutim vse pogostejšo 
potrebo po umiku v male realnosti, ki mi posredno 
pokažejo na določene plati mojega, našega vsakda
na. Saj vem, da ni treba daleč stran, nasprotno: vča
sih vneto iščemo drugje to, kar je možno najti tudi 
tukaj in zdaj. Le pogum je potreben. Da se osvobo
diš žal že ponotranjenih spon, ki ti že vse življenje 
narekujejo, kako naj misliš, kako naj delaš, s kom 
naj se družiš, čemu se je bolje izogibati, kaj sprejeti 
in česa ne.
V idiličnem belem mestecu na jugu je v italijanšči
ni maševal temnopolti 
duhovnik. Ko sem vstopila v 
cerkev, sem čez ramena ljudi 
v klopeh uzrla obraz, temen 
kot oglje, šele nekaj sekund 
zatem sem se presenečeno za
strmela v živozeleno svilo, v 
katero je bil odet. Pravzaprav 
bi to ne bil noben dogodek 
vreden omembe, če bi ga ne 
seštela izkušnji v večjem me
stu tega malo poznanega in 
tako zaničevanega italijanske
ga juga. Videla sem elegantne 
temnopolte študente, enako elegantne, enako ogle- 
no črne ali olivnopolte natakarje in prodajalce v 
butikih in glasbenih trgovinah. Spraševala sem se, 
kje jim je dom, morda Tunizija? Morda dlje: Sene
gal? Gotovo moj pogled preveva neko idealiziranje 
razmer, ki še zdaleč niso rožnate, zagotovo pa vem, 
da me je ob pogledu na možno normalizacijo do
ločenih ekstremnih pojavov, kot je lahko priselje- 
ništvo, preveval zelo lep občutek.
Morda te počitniški oddih postavi v stanje drugač
nega razmišljanja, ne vem. Morda pa je res ravno 
obratno: veliko manj obremenjeno gledaš na stva
ri, včasih ti uspe videti rešitve in ohraniti optimi
zem povsod in v vsaki situaciji.
Zanimivo naključje: mož je v mali knjigarni na ju
gu kupil knjigo različnih življenjskih zgodb. Izdala 
jo je velika italijanska založba. Povsem nepričako-
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vano je med raznimi poglavji našel tudi zgodbo da
nes petindvajsetletnega Jawada iz Kabula. Na vo
zičku. V Kabulu ga je srečal Paolo Rumiz; pred 
odhodom v Italijo ga je vprašal: "Jawad, kaj so 
tvoje največje sanje? Za trenutek odmisli vse pro
bleme in m i povej"!
Jawad je zelo jasno spregovoril o svoji želji po štu
diju filozofije na najboljših svetovnih univerzah, 
takih, na katerih so knjižnice polne knjig, v Kabulu 
so nasprotniki znanja uporabili njihove strani za 
gretje čajnika. In takih, kjer se lahko brez proble
mov kretaš na vozičku.
Po prizadevanju Paola Rumiza, ki je uvidel njegove 
neverjetne učne zmožnosti, je Jawad po devinskem 
kolidžu bil sprejet v Oxford, odločil pa se je za 

Združene države Amerike, 
ker je pomislil, da bi “ne bil 
vedno obravnavan ko t dru
gačen, integracija bo gotovo 
lažja. Nikoli pa bi ne pričako
val, da bom dočakal dobo 
temnopoltega predsednika". 
Danes Jawad sodeluje v sku
pini, ki izdeluje ekspertize za 
razvojno pomoč Afganista
nu.
Zanimivo naključje: Jawad in 
njegovo življenje ravno tu, na 
tem koščku Italije, kjer so res 

življenjski stroški nižji, zato pa je tu tudi realnost, 
kjer se družine celo leto morajo preživljati s tem, 
kar jim dajejo turistični meseci. Temnopolti žu
pnik. In švig spomina na besede prijateljice, ki si 
čez mejo urejuje skromen dom. Ko mi je pred me
seci kazala mali vrt pred hišo, se mi je zdelo čudno, 
da ima soseda pogled stalno uperjen v tla: lopata in 
urejanje cvetic. Stale pa smo morda štiri metre 
stran druga od druge.
"Prvi dan sva se vljudno pozdravili in ogovorili, 
dan zatem, ko se m i je pri urejanju hiše pridružil še 
m ož in je slišala, da je Italijan, se je njeno zadržanje 
spremenilo. Sama sem Slovenka, sin obiskuje slo
vensko šolo, m ož je najodprtejših pogledov, soseda 
pa m i je zaradi njegove “neustreznosti" umaknila 
pozdrav. Saj vem, da se bo s časom vse uredilo, a 
pravim si: je v  letu 2010 to res možno"?

Kanalska dolina

Izdali so drugo 
zgoščenko Tako so peli

Pred poletjem  so v Kanalski 
dolini izdali novo zgoščen
ko, ki nosi naslov Tako so 

peli-Cosi' cantavano. V zgoščen
ki, ki je druga po vrsti (prvo so 
izdali lani), so zbrane pesmi, ki 
so bile posnete v Ukvah m ed le
ti 1968 in  1972. Največ jih je po
snel dr. Pavle M erku1, ki jih je na
to podaril Glasbeno narodopi
snem u inštitutu, ki danes deluje 
v SAZU. Posnetki, ki so bili oprav
ljeni s takratno tehnologijo in  v

neprim ernih  prostorih, največk
rat v gostilni, in  so bili seveda oh
ranjeni na starih in  delom a že 
pokvarjenih trakovih, so na zgo
ščenki predstavljeni tako, kot so 
bili registrirani v originalu in 
brez zvočnih popravil. Vsekakor 
so se morali založniki zgoščenke 
kar potruditi za izdajo kakovost
nega izdelka.
V zgoščenki zasledimo pesmi, ki 
so jih takratni pevci peli v knjiž
ni slovenščini in  v krajevnem na

rečju. Zgoščenko so izdali Gla
sbena matica-Glasbena šola v Ka
nalski dolini Tomaž Holmar, Sto
ri in  S KS Planika ob delni finanč
ni podpori krajevne gorske skup
nosti. Glasbeno, tehnično sveto
vanje ter ureditev zgoščenke je 
opravil prof. M anuel Figelj. V le
tošnjem letu načrtujejo tudi tisk 
spremljajoče knjižice s sprem ni
mi teksti in  besedili pesmi v iz
virniku in  italijanskem prevodu. 
Zgoščenka je zagotovo prispevek 
slovenskih ustanov, ki delujejo v 
Kanalski dolini, k ohranjevanju 
pevske in kulturne dediščine, hk
rati pa spodbuda k nadaljnjemu 
delu in  raziskovanju na ozemlju, 
kjer je še prisotna avtohtona slo
venska govorica.

Rudi Bartaloth

Razstavi slikarskih del Štefana Turka in Roberta Faganela
ARS LOCI. Um etnost v prostoru  
svetega /  Cikel razstav sodobne  
sakralne umetnosti
V cerkvici Device Marije v Bovcu bodo v soboto, 7. 
avgusta, ob 20 . uri, odprli razstavo tržaškega

slikarja Štefana 
Turka, z naslo
vom Portae Au- 
reae (Zlata vra
ta), ki bo na o- 
gled do 7. sep 
tem bra 2 0 1 0 . 
Slikarska dela 
bodo predstav
ljena v ciklu raz
stav  so d o b n e  
sakralne umet
nosti, ki se  za
čenja prav s  to 
postavitvijo. Or
ganizator raz
stave je društvo 

ARS Bovec, kustosinja pa Monika Ivančič Fajfar. 
Štefan Turk bo predstavil cikel monumentalnih slik 
na leseni podlagi, z motivom gotskih arhitekturnih 
d eta jlo v . Z geo m etr ijsk im i vzorci, ljudsko  
ornamentiko in stiliziranimi krščanskimi simboli 
delujejo Turkove slike arhaično in prvinsko. Motiv 
vrat nosi simboliko prehoda med starim in novim, 
zemeljskim in nebeškim ter simboliko srečanja med 
različnimi svetovi.
Turk je Portae Aureae predstavil tudi v goriški galeriji 
Ars in z njimi opremil koledar Goriške Mohorjeve 
družbe.

Svet Roberta Faganela /  Prvobitni 
elementi /  Retrospektivna razstava
V razstavni dvorani občinske palače v Auronzo di 
Cadoreso, od 1. do 19. avgusta, na ogled slikarska 
dela Roberta Faganela. Avtorja je  na odprtju 
predstavila pesnica Irene Navarra, s  katero je 
Faganel leta 2 0 0 9  izdal lirični dnevnik La terra, la 
visione (Zemlja, vizija).
Roberto Faganel je neutrudni popotnik, ki na 
platno b eleži p o g led e  na naravo, m esta  in 
preb ivalce štev iln ih  dežel po širnem  sv etu , 
domačih krajev, bujne havajske narave, ameriških 
metropol, Grand Canyona, Tunizije... Slikar se  skozi 
p o d o b e  g lob ok o  vživlja v k o m p le k sn o st in 
večplastnost 
življenja, nara
ve, moči prvo
bitnih elem en
tov, zemlje, zra
ka, vode, ognja.
Dela predstav
ljajo duhovno  
potovanje skozi 
veličino stvar
s tv a , ki je  za 
človeka nujno, 
da vsa j m alo  
razkrije skriv
nosti življenja.
Z e n e r g ič n o , 
odločno potezo 
in materičnim občutkom za barvo, v postimpre- 
sionističnem slogu ustvarja prizore z igro svetlobe 
in sen ce  ter kromatskih kontrastov.
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Razmišljanje ob poročilu o stanju in varovanju človekovih pravic

Ali je Slovenija še socialna 
in pravna država?

Poročilo o stanju in  varovan
ju človekovih pravic v 
Sloveniji, ki ga je državne

m u zboru in  predsedniku repub
like predložila varuhinja om en
jenih pravic dr. Zdenka Čebašek- 
Travnik, pom eni eno izmed 
izhodišč za presojo učinkovitosti 
socialne, pa tudi pravne države. 
Zaradi hitrega razslojevanja 
družbe, ki se kaže tudi v naraščan
ju krivic in  izrinjanju revnih na 
obrobje življenja, se je varuhinja 
pač upravičeno vprašala, ali je 
Slovenija še socialna država, in 
opozorila, "da pravna država bol
je deluje za tiste, ki imajo denar in 
si lahko privoščijo odvetnike. 
Enako velja za zdravstvene 
storitve".
Med perečimi zadevami je dr. 
Zdenka Čebašek-Travnik omenila, 
da v Sloveniji živijo nekateri otro
ci, ki zaradi neurejenega 
zavarovanja staršev, ki ne plačuje

jo prispevkov za zdravstveno 
zavarovanje, nim ajo pravice do 
zdravstvenih pregledov in  varstva. 
Ob prejemu in oceni poročila je 
tudi državni poglavar dr. Danilo 
Tiirk izrekel pridržke o učinkovi
tosti socialne države in pri tem vla
di dal več predlogov za uspešne
jšo politiko in  ravnanje na 
posameznih področjih. Kot je de
jal, ga posebno skrbi stanje v 
zdravstvu, ki bo nastalo zaradi 
preklica soglasij zdravnikov za de
lo čez polni delovni čas. Predsed
nik države je tudi ob predstavitvi 
poročila o varovanju človekovih 
pravic ponovil, "da im am o v 
Sloveniji eno pravno državo in ne 
dveh", vendar je bil tokrat stvaren, 
saj je dodal, "da pravna država ni 
enako dostopna vsem ljudem". 
Med bližnjimi aktualnimi dogod
ki omenjamo kampanjo za volitve 
županov in občinskih svetov, 10. 
oktobra. Opozicijski poslanci iz

Slovenske demokratske stranke in 
Slovenske nacionalne stranke so 
vložili zahtevo, da Državni zbor 
izreče nezaupnico (v Sloveniji ta 
izraz zamenjujejo z besedo inter
pelacija) m inistru za šolstvo in 
šport, Igorju Lukšiču. Očitajo mu, 
da je v nekem  razpisu poizkušal 
zagotoviti sredstva za zgraditev 
športnega parka v Stožicah, ki je 
velik predvolilni projekt ljubl
janskega župana Zorana 
Jankoviča. V povezavi z volitvami 
v Ljubljani je razumeti tudi pam 
flet, ki ga je v informativnem ted
niku Reporter objavil Janez 
Turinek, dušni pastir iz Artič na 
Štajerskem. Osti njegovega pisan
ja so uperjene zoper ljubljanskega 
župana Zorana Jankoviča, 
državnega poglavarja dr. Danila 
Turka in  premierja Boruta Pahor
ja. Janez Turinek zatrjuje, "da po 
novem pri nas, m enda na pobudo 
Kitajcev, upravljajo državo tako,

kot bi upravljali malo večje mesto 
oziroma hotel. Zato je letos pred 
lokalnimi volitvami opazno, da je 
slovenska vlada samo servis 
glavnega mesta Ljubljane. Pri
20.000 kvadratnih kilometrov 
njene površine bo tak način up
ravljanja lahko uveljaviti in  ga ob
vladati. Ljubljanski župan 
Jankovič si bo že letos zgradil do
volj spomenikov v glavnem mes
tu, da ga bodo lahko pom nili 
rodovi. Veliko iger in  malo 
drobtinic bo okusilo več 
državljanov, kom unalna in 
frastruktura bo ponujala 
poceni deževnico".
Zanimivi so zmeraj novi za
pisi in  analize o značajih in 
delovanju predsednika države 
dr. Danila Turka in  premierja 
Boruta Pahorja v sedanjem 
času in  razmerah v Sloveniji.
Dr. Aleš Maver, profesor na 
mariborski enoti ljubljanske 
teološke fakultete, je v daljšem 
pogovoru, objavljenem v novi 
številki političnega tednika 
Demokracija, o vlogi predsednika 
Turka dejal, "da je on zanj velika 
uganka, njegovo zmago na volit
vah pa bolj pripisujem nespret
nosti njegovega tekmeca Lojzeta 
Peterleta. Po drugi strani bi od 
predsednika republike, ki mora

biti že po definiciji nestrankarski, 
pričakovali več taktnosti. Bojim se, 
da je Tiirk na neki način še vedno 
pretirano hvaležen določenim  
skrajnim krogom na levici, ki jim 
po svojem m nenju dolguje 
predsedniški položaj. Je pa po svo
je presenetljivo, da im am o 
predsednika vlade Boruta Pahorja, 
ki se trudi biti nestrankarski, in 
politično dokaj jasno umeščene
ga predsednika republike, čeprav

bi moralo biti obratno. Glavni 
zmagovalec sedanjega položaja v 
Sloveniji je premier Borut Pahor. 
Njegova moč v vladajoči koaliciji 
se je v zadnjem letu povečala. 
Znebil se je obeh glavnih tekme
cev v koaliciji in  vladi, Gregorja 
Golobiča in  Katarine Kresal". 
Predsednik vlade Borut Pahor se 
je ob koncu prejšnjega tedna v Bo
hinju ponovno sestal s hrvaško

premierko Jadranko Kosor, 
razpravljala pa sta o nerešenih 
problem ih med državama. Na
jbolj zapleteno vprašanje je tisto o 
dolgovih nekdanje Ljubljanske 
banke deviznim varčevalcem na 
Hrvaškem. Če bi se dogovorili o 
razpletu, bi Nova Ljubljanska ban
ka lahko odprla svojo enoto oziro
ma poslovalnico v Zagrebu. Našo 
javnost pa bolj zaskrbljuje predlog 
zakona o novem  zakonu na 

nepremičnine, ki bi ga uvedli v 
letu 2011. S tem  zakonom  bi 
obrem enili vse lastnike 
neprem ičnin enako; tiste, ki 
imajo eno stanovanje in  ga 
uporabljajo za prebivanje, kot 
bogate lastnike nepremičnin, ki 
jih ponujajo na tržišču.
Branje časnikov v  Sloveniji se 
je povečalo
Z nacionalno raziskavo branja 
so ugotovili, da se v Sloveniji 

ponovno povečuje branje čas
nikov. K tem u veliko prispeva 
brezplačni časnik Žurnal. Med na
jbolj branimi plačljivimi revijami 
ostaja Ognjišče, ki im a 225.000 
bralcev. Pošta Slovenije pa je izdala 
razglednično dopisnico za 
obeležitev 650-letnice romarske 
poti na Svete Višarje, ki jo najbolj 
obiskujejo Slovenci.

Marijan Diobež

D  J U  •letnica 
R O M A R SK E  PO T I

S V E T E  V I Š A R J E

Nekaj počitniških idej za krizne čase

Tudi doma si je mogoče 
napolniti baterije

Škol, Poldanovec, Mrzovec, Mod- 
rasovec, Golak ipd. Zanimiva je 
tudi pešpot za zidom, ki vodi 
okrog vasi, ali pa sprehod po 
markirani gozdni poti do Lažne. 
Tamkajšnji dom je pred kratkim 
znova odprl vrata, tako da je 
mogoče z domačimi dobrotam i 
nadoknaditi izgubljene kalorije. 
Če vzamete s seboj na Lokve 
gorsko kolo, se vam  odpre na 
številnih gozdnih poteh po 
Trnovskem gozdu nova dimenzi
ja, če ste bolj 
lene sorte in  vas 
na skoraj 1000 
metrov nad
morske višine 
zvabi le bolj svež 
zrak, pa je 
mogoče tudi na 
Lokvah doživl
jati podobne 
občutke kot na

---

Sredi julija, ko je res hudo 
pripekalo, sem na ulici 
srečal starega prijatelja, s ka

terim sva pred leti skupaj trenirala 
eno od borilnih veščin. Dolgo se 
nisva videla, zato sva malo pok
lepetala o tem  in onem . M imo
grede sem ga vprašal tudi: "Kaj pa 
počitnice, si že kam  šel, se kam 
odpravljaš"?, kar se mi je, glede na 
gnečo pred turističnimi agencija
mi in  počitniško mrzlico, ki v teh 
dneh kljub krizi trese večino, zde
lo vprašanje na mestu. "Nikamor 
ne grem. Bom kar doma. Saj ne 
rabim počitnic", me je presenetil 
z odgovorom, ki mi je dal misliti, 
pa čeprav vem, da dela kot krupje 
v Hitu in  je eden tistih 
"srečnežev", ki so v službi le čez 
vikend, pa kljub tem u zaslužijo 
dovolj za dostojno preživetje. Z 
izraza na njegovem obrazu je bilo 
jasno razbrati, da lenobnega 
poležavanja na kateri od plaž 
daleč od doma ali česa podobne
ga res ne potrebuje. Oči so mu 
pomirjeno žarele, zadovoljen nas
m eh se m u je širil čez obraz. Vesel 
sem bil zanj. Tudi zaradi njegove
ga odgovora mi je bilo nekaj dni 
kasneje, ko se je zaradi niza nelju
bih  pripetljajev "sfižil" načrt o 
nekajdnevnem solo kolesarskem 
izletu v neznano, veliko lažje spre
jeti dejstvo, da je načrtovana pus
tolovščina padla v vodo in  da 
bom  kar lepo število prostih dni

preživel doma. Tolažil sem se tudi 
s tem, da sem itak totalno skurjen 
od dela in bi me novi kraji, ljudje, 
izkušnje, prevoženi kilometri ipd. 
trenutno le še dodatno obreme
nili. "Bom vsaj kaj prebral, "zrih- 
tal" marsikaj, kar je bilo dolgo na 
čakanju, pa za malega Natana 
bom  imel več časa", sem se bodril 
in iskal pozitivne strani dopusto
vanja doma. Jana je morala v času 
mojega domačega počitnikovanja 
vsako jutro v službo, mali pa je bil 
v vrtcu, tako da sem imel dopold
neve povsem zase, kar je bilo pra
vo razkošje. Popoldnevi so bili rez
ervirani za kratke izlete v 
bližnjo okolico in  v 
nekaj dneh sem se 
prepričal, da tudi obiski 
teh znanih in že večkrat 
obiskanih krajev še kako 
napolnijo baterije. V 
nadaljevanju je
nanizanih nekaj predlo
gov za popoldanski, 
celodnevni ali večd
nevni izlet na Goriškem.
Začnimo z Lokvami, oa
zo m iru sredi 
Trnovskega gozda, ki so 
le dobrih dvajset kilometrov odd
aljene od Nove Gorice. Če ne 
marate gneče, potem priporočam 
obisk med tednom, ko obiskoval
cev skoraj ni. Lokve so lepo 
izhodišče za osvojitev katerega od 
bližnjih vrhov, kot so na primer

plaži, še posebej ob koncu tedna, 
ko je "gužva". Le ležalnik ali 
mehko podlogo je treba prinesti s 
seboj. Nekaj popoldanskih uric je 
dovolj tudi za lahkoten, družinski 
naskok in  sestop s Škabrijela, 
Sabotina in  Svete Gore. Na vsako

od naštetih vzpetin vodi več poti 
in  vsaka od njih ponuja povsem 
drugačno zgodbo in  doživetje. 
Svojevrstno poglavje je reka Soča, 
ki je od izvira dalje pravi magnet 
za turiste od blizu in  daleč. Zan
imiva je za ljubitelje narave, pa tu
di za ribiče. Tam, kjer se reka peni 
in  šumi, je vse polno kajakašev, 
na njenih mirnejših odsekih pa je 
mogoče uživati tudi v sproščen
em  veslanju kanuja. Za sedem 
evrov na uro lahko kanu (z vesli in

rešilnimi jopiči) najam ete na 
Mostu na Soči in  z njim  odves- 
late do sotočja Soče in 
Tolminke, kjer se vedno kaj za
nimivega dogaja. Privlačna je 
tudi za kopalce, predvsem tiste, 
bolj odporne na mraz, saj tudi 
v  najtoplejših poletnih mese
cih v zgornjem toku pa vse do 

Solkana v nekaj sekundah dobro 
ohladi telo in  duha. V porečju 
Soče je tudi cela vrsta manjših, na 
videz neuglednih pritokov, ki pa 
se jih -  vsaj nekatere - res izplača 
raziskati. V večini od njih ne boste 
srečali žive človeške duše, prav

lahko pa kakšno zanimivo 
nečloveško. Višje kot se povzpnete 
ob njih, bolj je divje in v nekater
ih  prim erih brez prim erne 
opreme preprosto ne gre. Tovrst
no  amatersko soteskanje proti 
toku ni za vsakega. V primeru, da 
gre kaj narobe, postane zaradi 
težke dostopnosti vse skupaj pre
cej zoprno, zato je prvo pravilo 
zdrava pamet. Pri Nadiži, ki je zad
nja leta vse bolj "in", letos še 
nisem bil, po poročanju kolegov 

in znancev pa 
je tam  trenut
no precejšnja 
gneča. Če vam 
to ustreza, je 
tudi Nadiža 
dobra izbira za 
kratek oddih 
oziroma čofot, 
saj je tem per
atura vode bolj 
človeška kot v 
Soči. Vsekakor 
je obiska vre
den slap Koz
jak pri Ko
baridu, do 

katerega vodi lepa sprehajalna 
pot, ki gre tudi preko visečega 
mostu nad Sočo, in  še bi lahko 
našteval. Potem so tu še čarobna 
Brda, pa mistični Kras in  rodovit
na Vipavska dolina, kjer je tudi cel 
kup zanimivih kotičkov in kjer se 
turizem vse bolj prebuja. Med za
nimivejšimi cilji velja omeniti še 
Sesljanski zaliv, ki pa pride v 
poštev le za tiste, ki že dolgo časa 
niso bili na "pravem" morju, pri 
čemer mislim vsaj na južno Dal
macijo, če ne Grčijo, Sardinijo in 
podobne morske turistične bis
erčke. Lani sem naredil veliko na

pako in  se v Sesljan odpravil le 
nekaj dni po vrnitvi z grškega oto
ka Kos, in kar je še huje, proti Sesl- 
janu smo jo m ahnili pozno 
popoldne. Kljub temu da je voda 
spominjala na mineštro, sem se 
vrgel noter in nekajkrat zamahnil, 
potem  pa nehal kravlati, saj se 
pod vodo ni videlo deset cen
timetrov daleč in  sem bil povsem 
obupan. Letos je "štorija" malo 
drugačna kot lani. Letos tudi naša 
družina iz prve roke občuti 
posledice krize, zato ne bo Grčije, 
tako da je tudi jutranji skok do 
Sesljanskega zaliva, ko je voda še 
razmeroma čista, dobrodošel. Pre
cej družin, pa tudi posameznikov 
je na isti barki. Vse več je tistih, ki 
ne grejo nikam or na dopust, pa 
ne zato, kot kolega s Hita, ker 
počitnic ne potrebuje, saj dela od 
ponedeljka do petka, kar se m u 
zljubi, ampak zato, ker si tega pre
prosto ne morejo privoščiti. Ni 
denarja. Že nekajkrat sem bil 
zraven, ko so otroci na vprašanje 
"Kam greš pa ti letos na dopust"? 
le tiho sklonili glavo in zlezli sku
paj, kar res zaboli, zato je danes 
najbolje, da se otrokom  ne 
postavljajo taka vprašanja, saj so 
časi "gnilega" socializma, ko smo 
šli vsi otroci na morje, pa čeprav le 
v kolonijo, za vedno mimo. Kako
rkoli že, tudi domači kraj in njego
vo okolico je mogoče z malo 
domišljije in  dobre volje spre
meniti v zanimivo počitniško des- 
tinacijo in  kje, daleč od pobe- 
blj enega sveta tudi prespati, mor
da pod milim nebom, zastonj, saj, 
kot pravijo, ne vem pa, ali to še 
drži, so najboljše in  najbolj 
dragocene stvari zastonj.

Nace Novak

Ljubljana /  200-letnica Botaničnega vrta

V današnjem času izredno 
pomembna ustanova

B otanični v rt Univerze v 
Ljubljani letos praznuje 
200-letnico delovanja. 

Vodja vrta Jože Bavcon je za STA 
dejal, da je v rt ustanova, kjer o 
rastlinah lahko spoznam o m ar
sikaj, zato so bili sprva tudi us
tanovljeni zaradi študiranja 
rastlin. Sčasoma so botanični vr
tovi dobili m nogo funkcij in so 
danes izredno pom em bne us
tanove na svetu.
Ljubljanski botanični v rt deluje 
neprekinjeno že od leta 1810 in 
letos praznuje 200-letnico delo
vanja, tako je poleg Narodne in 
univerzitetne knjižnice naj stare

jša slovenska kulturna, znanstve
na in  izobraževalna ustanova v 
Ljubljani, je povedal vodja 
Botaničnega vrta Jože Bavcon. 
Njegov ustanovitelj je bil Franc 
Hladnik, po katerem se imenuje 
rastlina hladnikia, ki je del nove
ga logotipa Botaničnega vrta. 
Botanični v rt po besedah Bav
cona sodi m ed srednje stare 
bo tan ične vrtove na svetu. V 
njem  si je mogoče ogledati več 
kot 4500 različnih dom ačih in 
tujih rastlin v devetih vsebinskih 
enotah. Ustanova skrbi za pred
stavitev dom ačega in  tujega 
rastlinstva, ki uspeva v našem

podnebju, je pa tudi 
življenjski prostor 
pisane družbe rastlin in 
živali.
A tudi delovanje te naše 
najstarejše ustanove ne 
poteka brez težav. Pred 
časom je bila na robu 

propada. "Leta 2008 se je izkaza
lo, da smo ostali brez financiran
ja, ker nism o bili mestni zavod. 
Tedaj nas je v večini financirala 
Mestna občina Ljubljana. Težave 
smo težko reševali, vrt še vedno 
nim a dovolj denarja za norm al
no  obratovanje kot ostali vrtovi", 
je poudaril. A kljub tem u vrt, kot 
pravi, deluje kot najbolj razviti 
botanični vrtovi na svetu.
Na to kaže tudi gradnja tropskega 
rastlinjaka, ki ga financira m in
istrstvo za visoko šolstvo, znanost 
in  tehnologijo  prek ljubljanske 
univerze. Naložba, vredna okrog 
m ilijon evrov, bo vrtu, ki bo

nared predvidom a jeseni, po 
m nenju Bavcona dalo tisto, kar 
potrebuje - tropski vrt. To pa zato, 
pojasnjuje, ker smo v zm ernem  
podnebju in  se teh rastlin ne da 
gojiti v zunanjem  delu vrta.
Zelja vodje Botaničnega vrta je 
tudi, da bi obnovili stari rastlin
jak iz leta 1955, a tu  se zapleta.

Mestna občina Ljubljana se je že 
spomladi odpovedala sredstvom, 
ki bi jih zaradi odžagane "operne 
bukve" nekam  drugam  vložila, 
in jih je nam enila botaničnem u 
vrtu, pojasnjuje Bavcon in  doda
ja, da se zatika pri okoljskem 
ministrstvu.
Botanični v rt danes sodeluje s

prek 300 vrtovi v Evropi in  po 
celem svetu, leta 2007 pa je bil 
predstavljen v knjigi Botanic gar- 
dens a living history. Med 178 
zgodovinsko pom em bnim i 
botaničnim i vrtovi na svetu, ga 
knjiga uvršča v prvo desetino na
jpom em bnejših vrtov na svetu. 
Poleg lokacije na Ižanski ulici 
delujeta v okviru vrta tudi rastlin
jaka ob biološkem  središču 
Biotehniške fakultete na Večni 
poti pod Rožnikom in v Tivoliju 
ob čolnarni.
Botanični vrt kot skriti biser os
rednje Slovenije vsako leto obišče 
okoli 50.000 ljudi, opravijo pa tu 
di do 8000 strokovno vodenih 
ogledov za učence, dijake, štu
dente in  ostale zainteresirane 
skupine.
Ob 200-letnici vrta je bil v 
nedeljo 11. julija brezplačen izlet 
s turistično ladjico po Ljubljanici 
in  ogled vrta.
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Zgornje Posočje /  Obnova po potresu iz 1.2004

Neizrabljene možnosti
Dv a n a js te g a  ju lija  je 

m in ilo  šest le t o d  p o 
tresa , ki je le ta  2004  

p r iz a d e l Z g o rn je  P osočje  in  
p o  s ta t is t ič n ih  p o d a tk ih  
p o šk o d o v a l 1700 objek tov . V 
te m  času  je več ko t p o lo v ica  
p o š k o d o v a n ih  a li u n ič e n ih  
stavb , v  k a te r ih  so ljud je  b i 
v a li, že o b n o v lje n ih  a li so 
zg ra jen e  n a d o m e s tn e . 
P ris to jn i za o b n o v o  n a  M in i
s tr s tv u  za o k o lje  in  p ro s to r

R e p u b lik e  S lo v en ije  (M O P 
RS) p red v id e v a jo , d a  b o  o b 
n o v a  tra ja la  vsaj še neka j let, 
za to  lahko  u g ib am o , da so tu 
d i za to  p o tre b n a  sredstva  še
le  n e k je  n a  p o lo v ic i. D o le 
to šn je g a  ju lija  je  b ilo  n a  
p o š k o d o v a n ih  o b je k tih  
o p ra v lje n ih  4 7 2  p o p ra v il

d im n ik o v  in  s tre h , r e k o n 
s tru ira li so 138 objek tov , 146 
je b ilo  ru š ite v  in  n a  te h  lo k a 
cijah  zg ra jen ih  58 n a d o m e s t
n ih  g raden j. Skupaj b o  še 25 
rušitev , p r ip ra v lje n ih  je b ilo  
814 p ro jek tov , v  n a č r tu  p a  je 
še 68  rek o n stru k c ij in  n a d o 
m e s tn ih  g raden j.
N a M O P RS o c e n ju je jo , da 
b o d o  za d o k o n č a n je  o b n o v e  
p o  p o tre su  2 0 0 4  rab ili oko li 
70 m ilijo n o v  evrov. D oslej so

p o ra b ili 34  m ilijo n o v  evrov. 
Č eprav  je b ilo  sp o ro če n o , da 
je t. i. o b n o v a  p o  v e lik o n o č 
n e m  p o tre s u  le ta  1998 
k o n č a n a , p r iz a d e ti  p rav ijo , 
d a  je iz tega o b d o b ja  v id e ti še 
kak šn o  gospodarsko  poslop je  
ra z p o k a n o  in  v  p ro p a d a n ju . 
To p a  je n e n a v a d n o , če v e 

m o , d a  so 
n e k d a n je  to 
v a rn e  v  Bov
cu  n a  d n u  le 
stvice
d o h o d k o v  v 

S loveniji, da je p rež ivela  tu r i
s tič n a  s tra teg ija  p o s ta v ila  
n e k d a j z n a n o  b o v šk o  desti- 
n a c ijo  m e d  z a če tn ik e ... 
L judje se iz n jih  la h k o  rešijo  s 
sa m o zap o slitv ijo . P rav n eo b - 
n o v lje n i  a li p a  p o ru š e n i  
o b je k ti  (zgolj p o r u š e n a  v e 
lika sta ra šola), n a  lokaciji ka
te r ih  n iso  z g ra d ili n ič esa r, 
ko t je np r. 8 tiso č  m 2  k o ris t
n ih  s ta v b n ih  p o v rš in  n e k 
d a n j ih  v o ja šn ic  v  B ovcu a li 

p a  še ra z p o k a n  za se b n i g o 
spodarsk i ob jek t, za ka tere
ga la s tn ik u  n iso  p r iz n a li  
u p ra v ič e n o s t i  za o b n o v o , 
kaže, d a  se n e k d o , ki im a  
šk a rje  in  p la tn o  v  ro k a h , 
de la  n a p o l slepega v  težk i 
g o sp o d a rsk i s itu a c iji, ko 
m o ra  p re d n o s tn o  p o sk rb e 
ti za p rež iv e tje  ta jk u n sk ih  
b a n k  in  pod je tij, k i so p o 
sta la  de l s is tem a g o sp o d a r
skega p re ž iv e tja  p o lit ik e  
ob la s ti in  p o d ze m lja  h k ra 
ti. P rav tako  n i slišati, d a  b i 

za “želje, ki jih  n i m o g o č e  iz
p o ln i t i" ,  k o m u  u sp e lo  p r i
p rav iti p ro je k t za k o riščen je  
ev ro p sk ih  s o l id a rn o s tn ih  
raz v o jn ih  sredstev  za ta k šn e  
p r im e re  razvoja d ru ž in sk eg a  
p o d je tja  a li g o sp o d a rsk e  
d ru žb e .

M M

Zapletena politična zadeva

Še o pasteh arbitražnega

Strokovna pomoč pri raznovrstnih težavah

Psihoterapija je danes po mnenju 
terapevtov že del osebne higiene

Zd ru že n je  zak o n sk ih  in  
d ru ž in sk ih  te rap ev to v  
S lovenije je o b  m e d n a 

ro d n em u  d n ev u  d ru ž in e  orga
n iz ira lo  d an  relacijske d ru ž in 
ske terapije. Kot pravi te rapev t 
C h ris tian  G o stečn ik  iz 
F rančiškanskega d ružin skega 
in š titu ta , je p sih o te rap ija  d a 
nes posta la  del o sebne h ig ie
ne , k jer lah k o  p o sa m ez n ik  s 
p o g o v o ro m  razčišču je svoje 
p ro b lem e in  travm e.
Po besedah  terapevtke 
in  tu d i raziskovalke te 
ga p o d ro č ja  Tanje Re
p ič  n i fo rm u le , kateri 
ljud je de jansko  p o tre 
bu je jo  p o m o č  te rapev 
ta . Tako tu d i en  cikel 
te rap ij, ki p o  n av ad i 
obsega 12 ur, n e  p o m e
n i n u jn o  razrešitve 
težav posam eznika.
"V časih je p ri p r im e ru  
h u jš ih  travm  p o treb n o  
tu d i po l le ta ali en o  le
to  terapij, da človek to  p rebo li 
in  lah k o  n ap re j n o rm a ln o  
'fu n k c io n ira '" ,  prav i Repiče- 
va. V večini prim erov, zlasti ko 
gre za sp o ln e  z lo rab e  ali pa

neža lovane  ločitve oz. sm rti, 
pa je 12 u r  začetek za rešitev. 
Sicer p a  u ra  p sih o terap ije  po  
b esed a h  u stan o v ite ljice  C en 
tra  za d ru ž in sk o  in  zakonsko 
te rap ijo  Stik B arbare Kreš 
znaša okoli 40 evrov, ker pa so
financira to  dejavnost m in is tr
stvo za delo, d ru ž in o  in  social
n e  zadeve, pa lahko  nekaterim  
storitve p o n u d ijo  tu d i zastonj 
- cena p o m o č i je tako  odvisna

glede n a  p rih o d k e  osebe. 
Poleg p red stav itv e  relacijske 
d ružinske terapije so p red sta 
vili tu d i svoja sta lišča do 
o sn u tk a  zak o n a  o p s ih o te ra 

pev tsk i d e jav n o sti. O sn u te k  
zakona  m ed  d ru g im  
ocenju je jo  kot nesprejem ljive
ga, saj, ko t trd ijo , p rizn av a  
n eak red itiran a  izobraževanja, 
javno  veljavne izobrazbe U ni
verze v L jubljani pa ne. Pred 
š tirim i le ti, ko so začeli p r i
p rav lja ti zakon , zd ru ž en ja  še 
n i b ilo  in  se tako  n iso  m ogli 
vključiti v p ripravo zakona, se
daj pa želijo tv o rn o  sodelova

ti p ri zakonski u red it
vi področja . 
Z druženje zakonskih  
in  d ru ž in sk ih  te ra 
p ev tov  S lovenije je 
sa m o sto jn o  strokov 
n o  zd ru ž en je  te ra 
pevtov, ki de la jo  po  
relacijskem  d ru ž in 
skem  m o d e lu  te ra 
pije , ki ga je razvil 
G ostečn ik . Z družu je 
24 cen trov  po  Slove
niji, 70 zaposlen ih  in  
preko 150 terapevtov  

s specializacijo , m ag iste rijem  
ali d o k to ra to m  s tega p o 
dročja , ki skupaj le tn o  o p ra 
vijo  več ko t 13.000 te ra p e v t
skih ur.
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sporazuma
V svojem odgovoru (PN, 2. 

7.2010) na moje trditve o 
tem, da bodo pravi pro

blemi v zvezi z arbitražnim  spo
razum om  (AS) šele nastopili, se 
je M ilan Rakovac v veliki meri 
ognil obravnavani temi kot tudi 
m ojim  argum entom . Predstavil 
je predvsem  lastne poglede na 
pozitiven vpliv potrditve spora
zum a o slovensko-hrvaških od
nosih in  se razgovoril o evropski 
levici, kar vse pa ni bilo predm et 
mojega pisanja. Obravnavane te
me se je dotaknil le na koncu se
stavka z besedami, da ne m ore 
deliti mojega m nenja o tem, da 
bodo pravi problem i v zvezi z AS 
šele nastopili, ker bo arbitraža, ko 
bo končana, tudi že "preprosto 
udejanjena", pa ker "m eja na 
m orju takrat (kot ne danes ne 
včeraj) ne bo pom enila prav nič 
več" in  ker naj bi mi Istrani s 70% 
plebiscitarno podporo AS poka
zali Ljubljani in  Zagrebu, "kako 
se živi in  dela med sosedi".
Tudi sam bi rad videl, da bi se st
vari z arbitražo iztekle v zadovolj
stvo obeh strani, vendar ne m o
rem  m im o neizprosnih dejstev, 
ki govorijo drugače. Iz MZZ so 
nam  nam reč pred referendu
m om  sporočili, da Slovenija ne 
sprejema kake služnosti ipd., am
pak vztraja na teritorialnem stiku 
z odprtim  morjem. Pa da jo raz
sodba, ki bi nas prikrajšala za ta 
stik, "ne bo obvezovala, ker bi bi
la s tako odločitvijo kršena jasno 
določena odgovornost in 
strokovnost sodišča" (Peter Toš, 
Delo, 17.4.2010), ter da bo v tem  
prim eru "vložila uradno pritož
bo na razsodbo arbitražnega so

dišča" (Samuel Žbogar, La Voce 
del popolo, 21. 5. 2010). Da ne 
om enjam  posebej dejstva, da je 
slovensko Ustavno sodišče razso
dilo, da je Piranski zaliv in  del ak- 
vatorija, ki služi Sloveniji za do
stop na odprto morje, slovenski 
teritorij, ter da bo v prim eru nje
gove izgube treba sprem injati 
ustavo. Hrvaška pa je itak že ob 
ratifikaciji AS dala vedeti celemu 
svetu, da ne pristaja na teritorial
ni stik Slovenije z odprtim  
morjem , ter je to, m enda kar s 
pristankom slovenske vlade, za
pisala tudi v zakon o ratifikaciji 
AS. Glede na to, da sodišče lahko 
ugodi samo eni strani, ni ob na
vedenih dejstvih skoraj nobene 
m ožnosti, da bo razsodba tako 
preprosto "udejanjena", kot si za
mišlja Rakovac. Tudi trditev, da 
meja na m orju ne pom eni nič 
več, je za zdaj le pobožna želja, 
ker bi sicer hrvaška policija in  h r
vaški ribiči ne razkazovali na tak 
način  svojih mišic ob skoraj 
slehernem  prestopu slovenskih 
ribičev prek sredine Piranskega 
zaliva. Tudi trditev, kako da mi 
Istrani učim o Ljubljano in  Za
greb, "kako se živi in  dela med 
sosedi", nekoliko šepa, ker bi si
cer v obdobjih naj večje napetosti 
zaradi spora v Piranskem zalivu 
ne prihajale najtrše besede ravno 
iz ust istrskih veljakov (Damir 
Kajin, Ivan Jakovčič idr.).
Zato menim, da smo s sprejetjem 
arbitražnega sporazuma problem 
samo odložili, kupili nekaj let 
varljivega m iru, prem ier Pahor 
pa je vroč kostanj potisnil v roke 
tisti vladi, ki se bo morala sooči
ti z razsodbo arbitražnega so

dišča. Sicer pa se bodo prvi pro
blem i pojavili ob skorajšnji iz
m enjavi ratifikacijskih listin v 
parlam entih , ko bo m oral DZ 
sprejeti v vednost hrvaški doku
m ent, v katerem  naj bi z dom 
nevnim  soglasjem slovenske vla
de pisalo, da ničesar v AS ni m o
goče tolm ačiti tako, da bi Slove
niji omogočalo teritorialni stik z 
odprtim  m orjem . Sledil bo 
verjetno še hujši zaplet ob rati
fikaciji pridružitvenega sporazu
ma Hrvaške k EU, za katerega naj 
bi bila, skladno z dosedanjo prak
so, potrebna dvotretjinska veči
na, a je naj večja opozicijska 
stranka (SDS) dala vedeti, da bo o 
pridružitvi glasovala šele potem, 
ko bodo znani rezultati arbitraže. 
In, končno, lahko pride celo do 
ustavne krize, ker bi težko kate
rakoli vlada zbrala dvotretjinsko 
večino za im plem entacijo  
(sprejetje) take razsodbe, ki bi 
Slovenijo prikrajšala za del nje
nega teritorija.
Za konec, m enim , da je Rako- 
vačeva uničujoča kritika Popo
vičeve referendumske kampanje 
enostranska, prenapeta in  krivič
na, ker n i dal Popovič v dose
danjih dveh m andatih  nikakrš
nega povoda za kake očitke o ra
sizmu in ker se je iskreno trudil 
za sožitje ob meji. S svojo propa
gando pa ni povedal nič drugega 
kot to, kar je dejal tudi premier 
Pahor na TV SLO, da je nam reč 
na željo Kosorjeve on sam um ak
nil iz AS besedo "teritorialni" 
(stik nam reč), ker bi sicer h r
vaška premierka imela s tem  pre
velike težave doma. Mesič pa je 
stvari dal piko na i z besedami, 
"da je Kosorjeva Pahorju zabila 
gol".

Milan Gregorič

Kako bo na tej naši Zemlji?

Na svetu nas bo v začetku leta 
2012 predvidoma sedem milijard

lijarde  p a  v  m an j raz v itih  re 
g ijah  sveta.
M ed  v e lik im i reg ijam i sveta, 
v  k a te r ih  se b o  š tev ilo  p re b i
v a lce v  v  p r ih o d n o s t i  p o 
m e m b n o  zm anjševalo , b o  tu 
d i o b m o č je  EU-27. Po p ro jek 
c ijah  se b o  n a m re č  p reb iv a l
stvo  EU d o  le ta  2 0 6 0

zm an jša lo  n a  506  m ilijonov , 
p o te m  ko naj b i le ta  2035  d o 
seglo  svoj v rh  s 523 m ilijo n i 
p reb iv a lce v . Po te h  p ro je k 
c ijah  b o  S lovenija  le ta  2060  
im e la  m ilijo n  in  768.000 p re 
b ivalcev.
Z d ru ž e n i n a ro d i so 11. ju lij 
razglasili za sve tovn i d a n  p re 
b iv a ls tv a  le ta  1989, in  sicer z 
n a m e n o m , d a  b i u sm erili p o 
z o rn o s t  n a  n u jn o s t  in  p o 
m e m b n o s t  vp rašan j, poveza
n ih  s p reb iv a ls tv o m .

V zače tk u  le ta  2012 nas 
b o  n a  sv e tu  ž ive lo  
p re d v id o m a  se d e m  

m ilija rd . S lovenija  k sk u p n e 
m u  štev ilu  p reb iva lstva  držav  
č lan ic  EU-27 p rispeva  0 ,4  o d 
sto tka , so o b  11. ju liju , sve
to v n e m  d n e v u  p reb iv a ls tv a , 
za p isa li n a  d rž a v n e m  s ta t i 
s tič n e m  u ra d u . Ta 
d a n  je le to s p o te k a l 
p o d  g e s lo m  Vsak  
š te je m  je p o u d a rja l 
p o m e n  d o b r ih  d e 
m o g ra fsk ih  p o 
d a tk o v  za razvoj.
D o b ri d e m o g ra fsk i 
p o d a tk i so k lju č n e 
ga p o m e n a  za n a č r 
to v an je  šol, zd ravst
v e n ih  s to r ite v  in  
jav n eg a  prevoza, za 
o b lik o v an je  p o litik , 
pa  tu d i  za 
sp rem ljan je  u č in k o 
v ito s ti izvajan ja  s to 
ritev . P rav  o p o 
za rja n je  n a  p o m e n  
k a k o v o s tn ih  p o 
d a tk o v  n a j b i lju d i 
sp o d b u d ilo  k so d e lo v an ju  pri 
p o p is ih  p reb iva lstva .
P o tem  ko je š tev ilo  sv e to v n e
ga p reb iv a ls tv a  le ta  1999 p re 
seglo šest m ilija rd , se počasi 
p r ib liž u je m o  štev ilk i se d em  
m ilija rd . Po z a d n jih  u ra d n ih  
o c e n a h  Z d ru ž e n ih  n a ro d o v  
je sred i le ta  20 0 9  n a  Z em lji 
živelo skoraj 6,8 m ilija rde  lju 
d i oz. n a ta n č n e je  
6 .7 9 0 .0 6 2 .2 1 6  p reb iv a lcev . 
Š tev ilko  se d e m  m ilija rd  pa 
naj b i d oseg li v  zače tk u  le ta  
2012 .

P rib ližn o  90 o d sto tk o v  ljud i 
n a  Z em lji živ i n a  10 o d 
s to tk ih  zem ljišč  in  p rib liž n o  
p rav  to lik o  ljud i živi severno  
o d  ekva to rja . G o sto ta  p re b i
v a ls tv a  p la n e ta  v k lju č n o  z 
v se m i k o p e n sk im i o b m o č ji, 
v e n d a r  b re z  A n ta rk tik e , ki 
d e jan sk o  n i p o se ljen a , je 115

lju d i n a  k v a d ra tn o  m iljo . 
N a jm an jša  g o sto ta  je v  M o n 
go liji s š tirim i lju d m i n a  kva
d r a tn o  m iljo , n a jv e č ja  p a  v 
M o n a k u  s 4 4 .0 0 0  lju d m i n a  
k v a d ra tn o  m iljo .
V sv e tu  se d a n e s  kaže ta  dva 
zelo  raz ličn a  v zorca  rasti p re 
b ivalstva: m a jh n a  rast ali ce
lo  u p a d a n je  štev ila  p reb iv a l
stva v  n a jb o g a te jš ih  d ržav ah  
in  n a d a lje v a n je  h i t r e  ras ti 
p re b iv a ls tv a  v  n a jre v n e jš ih  
d rža v ah  sveta. 1,2 m ilija rd e  
lju d i živi v  raz v itih , 5 ,5  m i-
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Premalo poznana Afrika

Kjer ne nosijo krinke 
na obrazu

Z e po začetku svetovnega pr
venstva sem hotela nekaj 
napisati o Afriki. Ne zato, 

ker bi bila navdušen navijač, če
prav sem tokrat sledila tekmam 
slovenske reprezentance, pravza
prav sem tisti večer čisto slučajno 
vključila televizijo, ko je bilo od
prtje že pri koncu, in po 
pravici povem, da je do 
konca nisem izključila. Z 
ekrana je velo tako veselo 
razpoloženje, glasba se ti je 
zasidrala v srcu, nastopi so 
bili spontani, polni veselja, 
polni tiste pristne poveza
nosti z glasbenim svetom, 
ki jo poznajo samo Afriča
ni. In občinstvo je bilo 
enkratno. Spomnim se, 
kako sem zaspala ob otvo
ritveni slovesnosti olimpij
skih iger na Kitajskem, ko 
je bilo vse tako do pičice 
popolno, zrežirano, izdela
no, izpeljano do konca in 
seveda do skrajnosti suho
parno. Čisto jasno mi je, 
zakaj ne maram Kitajcev.
In zakaj imam od nekdaj rada Afri
čane, njihovo pristnost in prijaz
nost, njihovo preprostost, s katero 
pristopajo k nam. Celo tu na zaho
du, kjer so žrtve raznih družb, ki 
jih pošiljajo na ulice, da tam pre
prodajajo "prešvercano" blago. Ni
koli ne vem za stisko v njihovih sr-

• • •

cih, vem pa, da človeka vedno ti
kajo, nikoli me še niso vikali; ved
no te povprašajo, kako si, vedno ra
di poklepetajo, no, še preveč radi 
za naš življenjski tempo.
Tedaj članka nisem napisala, ne 
vem zakaj, čeprav so burni afriški 
ritmi še naslednje dni zveneli v

ložiti zakaj, čisto instinktiv
no je, Pap je drugačen od 
vseh ljudi, ki jih poznam. 
Pristen je, tako spontan, ta
ko vesel in povsem brez za
držkov, brez maske. Čeprav 
so Afričani mojstri v izdelo
vanju mask, kaže, da jih no
sijo le pri čarovniških obre
dih, mi pa jih nosimo vsak 

dan, vsak trenutek našega življenja 
in ob vsakem stiku z ljudmi.
Ko so mi Papa prvič predstavili, mi 
je bilo nerodno, kot je nerodno 
vsem nam  zahodnjakom. Hitela 
sem m u razlagati, da moja koža ni 
veliko svetlejša od njegove, je pa či
sto enaka koži njegovih otrok. Ves

C
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mojem srcu. Potem je prišel k nam 
na obisk prijateljičin mož iz Sene
gala, imenujemo ga Pap, čeprav to 
ni njegovo pravo ime. Pravo ime je 
za nas zahodnjake zelo, preveč za
pleteno. O Papu bi lahko rekla, da 
je ena izmed oseb, ki jih imam naj
rajši. Saj se pravzaprav ne da raz-

moj strah je bil odveč, kajti Pap me 
je objel, sprejel me je takšno, kakrš
na sem, in objel bi me, četudi bi 
bila moja koža še svetlejša. Brez za
držkov, tako kot objameš prijatelja, 
o katerem veš, da boš ostal z njim 
povezan do konca dni.
Papa, ki se je pred kratkim z druži

no in ženo, Slovenko, preselil k 
nam na Kras, so na vasi vzljubili či
sto vsi. Zaradi prijaznosti, odprto
sti, ker zna zavihteti vsako orodje, 
in ne nazadnje zato, ker je odličen 
nogometaš, ki bo ravno v teh dneh 
začel trenirati otroke in kasneje sta
rejše. Nogomet podira vse meje in 
sovraštva, vsaj med preprostimi 
ljudmi.
Zadnjič, ko je bil pri nas, sem mu 
povedala vtise s svetovnega prven
stva. Rekel je, da je bilo to prvo sve
tovno prvenstvo, na katerem ni bi
lo večjih napetosti, izgredov in in
cidentov. Ko pa je južnoafriška eki
pa "bafana, bafana" izgubila in iz
padla iz četrtfinala, so Afričani na

vijali za ostale, pač za vse, 
kajti prvenstvo je bilo zanje 
predvsem praznik, čeprav 
so bile vstopnice predrage, 
da bi si ga lahko ogledali v 
živo, in ni prineslo spre
memb v njihovo revščino. 
Afričani so revščine vajeni, 
za veselje jim je dovolj no
gometna žoga, nekaj gla
sbe, skodelica riža. Pap in 
njegova družina so se lani 
poleti preselili v hišo, kjer 
ni bilo niti vode niti elek
trike. Dvomeče sem jih gle
dala češ, kako boste preži
veli. In povedal mi je, da je 
zadovoljen, da se je znebil 
odvečnih stvari, tako pre
prosto in lepo je živeti, ko 
imaš čisto malo in ko te ne 

teži vsa ta nepotrebna navlaka. "Vi 
zahodnjaki imate preveč vsega", 
mi je rekel, "zato ste tako nesreč
ni".
Preveč vsega, predvsem preveč 
hrane. Smejeva se, ko si pripove
dujeva, kako se okoli nas vsi pri
tožujejo zaradi vročine. Ko bi v

Afriki ljudje toliko jedli, bi že vsi 
pomrli zaradi nje. Ko je toplo, pra
vi Pap, jemo malo, skoraj nič, 
predvsem sadje, in pijemo vodo, 
nekateri si privoščijo tudi nekaj

morda niti mlajši tega več ne poč
nejo, razen če ne trenirajo nogo
meta. Škoda je obleke, ugleda. Pa 
kaj bodo mislili drugi!
Za Papa vem, da se nikoli ne

riža, brez zabele, brez omak, samo 
hladen riž in nič drugega. Ko si 
ogleduje naš vrt, nam pove, da v 
Afriki ni nikoli maral paradižnikov. 
Ko so jih doma jedli, je sam šel na 
kosilo k sosedu. K sosedu, se ču
dim, ker vem, da je doma iz sene
galske prestolnice, ki je sedem mi
lijonsko mesto. Ja, k sosedu, mi z 
nasmehom odvrne, pri nas gre 
preprosto tako. Pri nas, mu povem, 
se sosedje v mestih sploh ne poz
najo in zaklepajo vrata drug pred 
drugim. Ja, ob besedi zaklepajo se 
nasmehne, mene pa je sram, ker 
sem morala pred kratkim kupiti 
ključavnico.
Pogosto igramo z otroki nogomet, 
smejemo se in se valjamo po travi, 
čeprav smo vsi odrasli, stari okoli 
petdeset. Pri nas ljudje pri teh letih 
ne tekajo po travniku za žogo,

sprašuje, kaj bodo mislili drugi. 
Mislim, da to ni v njegovi kulturi. 
Meni so prirasli k srcu njegova 
spontanost, njegova volja do živ
ljenja, njegova energija in nasmeh, 
ki se blešči kot sonce v savani. Sa
mo tedaj, ko pripoveduje, kako 
tuje velesile izkoriščajo Afriko, se 
nekoliko zresni in videti je, da trpi. 
Kajti svojo domovino ima rad, tja 
bo popeljal tudi otroke, da ne bo
do pozabili na svoje korenine. 
Smejem se, ko se vračamo z njive 
domov in me ljudje nekoliko osu
plo gledajo, ko po cesti kot najstni
ca tekam za žogo. Mislim, da je v 
moji duši ostalo nekaj Afrike, nekaj 
tistega otroškega veselja, ki ga pri 
nas ne poznamo več. Prav je, da 
nosim Afriko v srcu, saj od tam 
pravzaprav izviramo vsi!!!

Suzi Pertot

Številni osebni podatki so dostopni javnosti

Objavljeni podatki 
petine uporabnikov FB-ja

KAJ SPLOH POČNEM TUKAJ?

Raz iskovalec s p o d ro č ja  
ra č u n a ln iš k e  v a rn o s ti  
Ron Bowes je p red  d n e 

vi ob jav il zb irko  o se b n ih  p o 
datkov  s p ro filo v  več ko t 100 
m ilijo n o v  o z iro m a  p e t in e  
u p o rab n ik o v  sp le tn e  soc ia lne  
m rež e  F acebook , ki jih  je 
zb ra l s p re isk o v a n je m  Face- 
bookovega javnega im en ika , 
ko t p o ro ča  S lovenska tiskov
n a  agencija .
O m e n je n i im e n ik  za je m a  
u p o ra b n ik e , ki vsaj de l p o 

n u d il  n a  v o ljo  za p re n o s  v 
o b lik i 2 ,8 g igabajta  velike d a 
to te k e  to r re n t .  Bowes že li z 
ob javo  sezn am a o p o zo riti, da 
Facebookove zap le ten e  n a s ta 
vitve g lede zaseb n o sti p o g o 
sto  povzročijo , da se u p o ra b 
n ik i sp lo h  n e  zavedajo , kateri 
n jih o v i o seb n i p o d a tk i so jav
n o  d o s to p n i.  T o v rs ten  sez
n a m  kom urkoli, ki b i ga to  za
n im a lo , o lajša zb iran je  in  raz
v rščan je  e -p o š tn ih  p redalov , 
lokacij in  d ru g ih  javno  dosto-

datkov  s svojih  p ro filov  delijo  
z javnostjo . N a p od lag i tega je 
Bowes, ki p rih a ja  iz p o d je tja  
S ku ll S ecu rity , sestav il sez
n a m  u p o rab n ik o v  in  z n jim i 
p o v e z a n ih  ja v n o  d o s to p n ih  
p o d a tk o v  te r  ga jav n o sti po-

zdaj d o s to p n i 
ja v n o s ti p re k  F aceb o o k a  in  
s p le tn ih  iska ln ikov . P o u 
darja jo , da gre le za podatke, 
za k a te re  so se u p o ra b n ik i  
strin jali, da b o d o  javno  d o sto 
pn i, m e d te m  ko d ru g i zaseb 
n i p o d a tk i n iso  d o sto p n i.

Ko mi je prijatelj Jure Kufersin pred dnevi ob objavi zadnjega zapisa na 
Facebooku napisal, da je letos na morju prebral že osem knjig, zvečine 
pa da so to “thrillerji”, je dodal tudi, daje imel srečo, ker je prebral tudi 
Camerona, ameriškega pisatelja srednje generacije, o katerem bomo go
tovo še  veliko slišali. A poudarekje vseeno bil na grozljivkah, kriminalkah, 
detektivkah, “thrillerjih”, se  pravi knjigah, ki so žanrsko točno določene 
in jih beremo predvsem tisti, ki nas ta zvrst prevzame. Mislim, da sem že 
večkrat zapisal, a še  enkrat ne bo odveč, da zame ne obstaja spodobna 
knjižnica povprečnega izobraženca, če v nji ni vsaj nekaj knjig dobrih 
kriminalk. In iskreno vam povem, da nisem še  spoznal nobenega 
vrhunskega izobraženca, ki ne bi na leto prebral vsaj nekaj kriminalk, 
“thrillerjev”, detektivk. Evropski jeziki imamo različne vzdevke za detek
tivke, vsem pa je isto to, da pod to besedo pojmujemo točno določen 
roman. Zelo malo ljudi tudi ve, da s e je  detektivski roman pojavil sredi 
19. stoletja, za očeta tega pisateljskega žanra pa še  vedno velja Edgar 
Allan Poe s  svojim junakom, ki mu je dal ime Auguste Dupin, pa čeprav 
večina ljudi misli, da je prvo detektivko napisal Arthur Conan Doyle, ki je 
ustvaril lik nepozabnega Sherlocka Holmesa.
Moji zapisi seveda nočejo in ne morejo biti 
nobeni literarno kritični zapisi o knjigah, 
am pak sam o  pogled nanje s  s ta lišča  
strastnega in zrelega bralca, ki ima za sabo 
malo goro prebranih knjig, ve pa tudi, da 
vseh, ki sijih želi prebrati, v svojem življenju 
ne bo mogel prebrati, kot tudi ve, da je še  
vedno prav otroško radoveden, ko odpira 
neko novo, neprebrano in nepoznano knjigo.
In se  ne ukvarja več z ljudmi, ki vedno samo 
jadikujejo in govorijo, kako bi sami brali, a da 
za branje "enostavno nimajo časa”, ko pa 
sam dobro ve, da to ni res, saj jih posluša, 
kako lahko ure govorijo o brezzveznih  
televizijskih oddajah, kako lahko na plaži 
ležijo ure pod vročim soncem, a knjige ne 
vzamejo v roke.
Še najbolj nelagodno pa se  vedno počutim ob ljudeh, ki govorijo o nekem 
avtorju in njegovem delu, a vem, da knjige niso prebrali, da avtorja ne 
poznajo, ker njegove knjige niso brali, morda so  v kakem dnevnem 
časopisu prebrali odzive na pisanje, kako recenzijo, ali, karje najslabše, 
so videli film, ki je bil posnet po knjigi. Takrat se  vedno vprašam, kaj sploh 
počnem tam, saj ni bolj mučnega kot poslušanje ljudi, ki govorijo o 
nečem, česar ne poznajo, najslabši so pa tisti, ki govorijo o Dostojevskem 
suvereno in na koncu izustijo znameniti stavek: “Kako mi je všeč  
Dostojevski, kako lepo ga je brati”!, tisti stavek torej, ki ti pove, da 
Dostojevskega gotovo nikdar niso (pre) brali, ker vsakdo, ki se je  kdajkoli 
pretolkel skozi večino Fjodorovih del, ve, da to ni lepo branje, da je 
branje napor in zato raje molči o njem, ker mu je dal ta veliki Rus 
ogromno, zares ogromno, a se je  za to bogastvo moral potruditi z zbranim 
in napornim branjem. Da, napornim branjem!
Za razliko od tega klasika in drugih romanov, ki zahtevajo od bralca 
določeno zbranost in napor, pa so detektivski romani t. i. lažje branje, 
čeprav bi se  sam ne strinjal vedno s  to oznako, ker je pisanje dobrih in 
odličnih detektivskih ali vohunskih zgodb izjemno težko delo, bralec in 
literarni junak, detektiv ali vohun ali preiskovalec, morata namreč o 
umoru vedeti natanko iste stvari, zapleti so  izjemni pri dobrih piscih; kjer 
tega ni, ni dobre kriminalke, ni dobre detektivske zgodbe. Prav t. i. 
“napetost” je tista, ki bralca vleče, da “knjige ne more odložiti in jo 
prebere v eni noči”. A o tem izveste več v literarnih učbenikih pod geslom 
“detektivski roman ali detektivka”.

Te dni sem  prebral, da bodo posneli film, baje ga že snemajo z vrhunsko 
zasedbo, kot se  za tak roman spodobi!, slovitega romana enega  
največjih piscev t. i. "spystories”, vohunskih romanov, ki je v italijanščino 
preveden pod naslovom La talpa, v slovenskem prevodu ga še  nimamo, 
v originalnem, angleškem jeziku pa mu je slavni John Le Carre' dal 
naslov Tinker, Tailor, Soldier, Spy. V tem romanu iz leta 1974 se  izjemni 
George Smiley sprašuje o sebi, ko išče sovjetskega vohuna v lastnih 
vrstah. Ker sem Le Carreja prebral v celoti, lahko zapišem, da mi je ta 
zelo zajetni roman bil najbolj všeč, pravzaprav ga sam uvrščam med 
klasiko. Med klasiko vohunskih romanov seveda in romanov nasploh. 
Ne dvomim niti tega, da bodo po romanu naredili dober film, a knjige 
ne bo še  tako dober film mogel nikdar zamenjati, to ve vsakdo, ki jo je 
prebral. Bo pa zato veliko več ljudi govorilo, “kako dober je John Le 
Carre'”, čeprav ga niso in ne bodo nikdar brali...
Ko sem  pomislil na slovensko sceno kriminalnega romana, mi je pred 
oči prišel edino prijatelj Sergej Verč, kije leta 1991 izdal Rolandov steber 
in v njem ustvaril lik komisarja Bena Perka, samosvojega Slovenca, ki

raziskuje umore, živi samsko življenje 
posebneža in je po moje edini slovenski 
lik detektiva, ki je vreden serije knjig, 
doslej jih je Verč napisal že štiri, prav pa 
bi bilo, če bi po teh odličnih kriminalnih 
romanih posnel tudi kak dober film. 
Poudarekje na dober, ker drugorazred
nega filma o meni izjemno ljubem Perku 
sam  ne bi prenesel, kot ne prenaša 
slabih slovenskih filmov nihče in jih zato 
tudi ne hodimo radi gledat. Perko bi si 
zaslužil dobrega režiserja, odlične igral
ce, vse tisto, kar naredi neki detektivski 
film gledljiv, všečen, lep, dober film. Če 
bi ga snemal Scorsese z De Nirom...
Ja, sanjati je lepo! Tudi s  Perkom je bilo 
lepo, vedno lepo in je še.
Knjigo Rolandov steber mi je v stari 

tiskarni Graphart v Trstu še  sveže tiskano dal v roke pokojni tiskar Vinicio 
Stupar, tam smo namreč tiskali Novi list; vedel je, da so mi knjige všeč, 
čez očala in z obvezno cigareto v roki se  je nasmehnil: “To je nekaj 
zate”! Iskrive oči nad očali, med ustnicami cigareta, kakšen tiskar, 
kakšen človek je bil Vinicio! Kako rad je imel nas, mulce, Vinicio, ki nas 
je bral, preden je tiskal naše članke, in nas je cenil, rad nas je imel! Kako 
pogrešam danes take ljudi, kot je bil Vinicio, tiskar, človek plemenitega 
srca in imenitnega poklica!
In sem  seveda Verčev roman med prvimi prebral in napisal v Novi list 
zapis, navdušujoč zapis seveda, ker sem  nad Perkom š e  danes  
navdušen.
Kasneje sem  slišal, da nekateri literarni strokovnjaki pri nas niso bili 
zadovoljni, češ da sem  preveč hvalil Verčev roman, ki “da je samo 
detektivka”. Sam sem  tedaj zavračal vse take kritike in še  danes trdim, 
da ima Verčev Perko prav vse, kar ima in mora imeti vsak spodoben 
detektiv. Po moje je edini v vseslovenskem merilu, ki "zdrži” težo svojih 
veliko bolj slavnih kolegov, pa naj gre za Holmesa, Smileya, Bonda, 
Maigreta, Marplovo, Morsa, Poirota, Blomkvista, očeta Brovvna, 
Montalbana, Renka, VVallanderja...
No, ja, vem, prepričanih se  ne da prepričati, ampak vem tudi to, da se  
Beno Perko sploh ne bi “sekiral" preveč; ko bi bilo pa najbolj hudo, bi 
šel v bar na Veliki trg vTrstu in bi pri “šanku” sam naročil amaro, Unicum 
seveda, ter si kasneje prižgal obvezno cigareto, Diana seveda.
Kot se  sam o za Bena Perka spodobi.

p n ih  p o 
d a tk o v  u p o 
rab n ik o v  z ra- 
ziskovalčeve- 
ga seznam a.
V F aceb o o k u  
odgovarja jo , 
d a  zb irka  v se
b u je  p o d a tk e , 
ki so b ili že do

privacq?
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Očarljiv indijski svet (4) Prejšnji teden sem se 
zvečer odpravila na 
obisk k D arshani in 
Shradhi. Shradha je 
veselo tekala po sta
novanju in  čebljala v 
m arathiju (jeziku, ki 
ga govorijo v državi 
M aharastra, kjer 
sem). Ponosno m i je 
pokazala novo 
obleko in  nov 
nahrbtnik. Darshana 
jo uči tud i anglešči
ne, doslej je osvojila

finančno, 
preko organi
zacije CRY.
Kmalu ji to ni 
bilo več do
volj.
Zanimivo se 
mi je zdelo, da 
je lahko po 
svojila otroka, 
čeprav n i po 
ročena. Odda
ti je m orala 
cel kup pa
pirjev, vključ
no s podatki o 
svoji službi in 
finančnem  
stanju, overje
no potrdilo, 
da bo brat 
prevzel skrb
ništvo, če se ji 
kaj zgodi, in  
dokum ent o
lastništvu stanovanja. Ko je čez 
nekaj dni spet obiskala Jalno, je 
kar čez noč postala m am a 
punčke, po im enu Shradha. Dek
lica je bila nekaj let v intenzivni 
negi, sedaj je stara približno tri 
leta in pol, a je zelo m ajhna za 
svojo starost.

osnovni besedi: hvala in  prosim. 
Shradha je Darshano sprejela za 
svojo m am o. Počasi prihajajo na 
dan druge težave, značilne za 
svet, v katerem živim. Želim ji se
veda, da bi znala dobro uskladiti 
službeno in družinsko življenje.

Slavica Radinja

Zgodbe malih ljudi 
z velikimi dejanji

Včasih vidiš okoli sebe ve
like zgodbe m alih ljudi. 
Včasih se zgodi, da si tu 

di sam vanje vpleten  in  se 
sprašuješ, ali bi imel toliko moči 
in  volje, da bi naredil kako veliko 
dejanje.
Konec junija sem imela dva pro
sta dneva istočasno kot Darsha
na, Gvven in  Michie. Darshana 
im a tukaj drugo najpom em b
nejšo vlogo, saj je nam estnica

upravitelja centra Sangam, 
Gwen je asistentka urednice pro
grama in  Michie je prostovoljka 
kot jaz. Darshana Pawaskar je In
dijka, dom a iz Mumbaja, a se je 
zaradi službe preselila v Pune. 
Stara je dvaintrideset let. Njena 
m am a je ginekologinja, zato 
izhaja iz "dobre" družine. Gwen 
je iz Malezije, M ichie pa iz Ja
ponske.
Konec junija smo se tako vse šti

ri odpravile na izlet v Auran- 
gabad in  Jalno. V Aurangaba- 
du smo najele avtomobil in  se 
odpeljale m im o značilne 
trdnjave, ogledale smo si tem 
pelj, posvečen Šivi, in  jame El- 
lora, znane po tem, da so jih 
izklesali budistični in  h indu i
stični m enihi. Zvečer smo pri
spele v mesto Jalna. Jalna je m e
stece nevajeno turistov; tu  je ze
lo težko srečati koga, ki bi govo

ril angleško. Zjutraj smo se od
pravile na ogled sirotišnice, kjer 
je Darshana lahko videla dekli
ce, ki so na razpolago za posvoji
tev. Sirotišnica je žalosten kraj, 
ker imajo otroci tam  le nujno po
trebno za preživetje, otroci pa so 
nas bili tako veseli! Koristno je 
bilo, da smo se že prej naučile, 
kako se predstaviti v jeziku hin- 
di. V sirotišnici so sprejeli vse 
D arshanine dokum ente, sama 
pa se je tja vrnila približno teden 
kasneje s svojo mamo, da je iz
brala, katero deklico bi posvojila. 
Ko smo se poslovili od sirotišni
ce, sem sedla v rikšo z Darshano 
in  jo vprašala, kako potekajo po
svojitve v Indiji. Povedala mi je, 
da se je odločila za posvojitev 
pred prib ližno dvem a letom a. 
Zbrala je vse dokum ente, izbrala 
je agencijo, ki je p riznana od 
države, a ta ni imela nobenega 
otroka, prim ernega za posvoji
tev. Nato se je oprla na drugo 
agencijo, ki je imela otroke, a ne 
v m estu Pune. Zato se je odpravi
la v Jalno, da bi lahko posvojila 
deklico. Darshana je že v otrošt
vu spoznala, da je življenje dek
lic in  žensk v Indiji težje, zato je 
začela deklice podpirati najprej

skih rezultatov na tekm ah sve
tovnega pokala, vendar so kako
vost, odločnost in  izkušnje na 
n jeni strani, tako da lahko v 
m ednarodnem  m erilu  še mar-

Michele Leghissa, čeprav igra tu 
di pozim i v am aterskih prvenst
vih (nazadnje lani v promocijski 
ligi, s številnimi doseženimi za
detki v dresu kriške Vesne). 35-

sikaj doseže. Za zdaj je že potrdi
la državni naslov v ravnini. 
Poleti ne m iruje niti nogometaš

letni veteran iz Medje vasi je ka
petan državne reprezentance no
gom eta na mivki, ki sicer v

zadnjem  času ni bila najbolj 
uspešna, tako da je celo odstopil 
selektor Magrini. Azzurri pa so 
se kljub vsemu uvrstili v finalni 
del ugledne evrolige, ki bo ko
nec avgusta na Portugalskem. 
Mateja Černiča in Lorisa Maniaja 
smo že om enili v prejšnjem pri
spevku, v zvezi s svetovno ligo, 
kjer se je italijanska moška od
bojkarska izbrana ekipa uvrstila 
m ed najboljših šest. Nedvom no 
dobra popotn ica pred sko
rajšnjim  (od 24. septem bra do 
10. oktobra) svetovnim prvenst
vom v Italiji (in tudi v Trstu!), za 
katero sta goriška Slovenca ned
vom no resna kandidata za Ana- 
stasijevo dvanajsterico. Gabre je 
celo kapetan svoje šesterke in  je 
tud i v A rgentini nadvse zado
voljil, m edtem  ko Števerjanec 
zadnje čase ni veliko igral.
V teh  dneh stalno tekm ujeta na 
prim er še m lada tenisačica Gaje 
Paola Cigui in  veteran hitre hoje 
Fabio Ruzzier iz Lonjerja. V 
om enjenih poletnih panogah pa 
se seveda kreta tud i več naših 
športnikov v m ladinskih katego
rijah. Kolega Branko Lakovič ima 
torej pri urejanju svoje spletne 
strani po lne roke dela tud i ob 
najbolj žgočem soncu.

HC

Novosti na spletnem portalu Youtube
Po vsem  svetu priljubljena sp letna stran za izmenjavo video 
posnetkov Youtube je zvišala omejitev dolžine naloženih video 
posnetkov z 10 na 15 minut, je poročala STA. Kot so  pred dnevi 
pojasnili v Youtubeu, je bilo zvišanje omejitve dolžine posnetkov 
najbolj pogosta prošnja tistih uporabnikov, ki na stran nalagajo 
video posnetke. Uradni partnerji Youtubea, ki sodi pod okrilje 
spletnega 
velikana 
Google, so  
sicer že ne
kaj č a sa  
im eli m ož
nost objav
ljati v id eo  
posnetke, 
d a ljše  od 
10 minut.

Broadcast Yourself

Šport v vročih počitniških dneh

Ko večina počiva, so poletne 
panoge na vrhuncu

V prejšnji številki sm o se 
pom udili pri glavnini 
naših tekmovalcev, ki 

vsaj v juliju počivajo, in  sprego
vorili prav o športnem  dopustu. 
Vendar je tudi v naši sredini kar 
nekaj športnikov, ki so v tem  ča
su na vrhuncu sezone. To velja 
zlasti za individualne panoge in 
seveda za poletne discipline.
V prvi polovici julija sta jadralca 
sesljanske Čupe, Jaš Farneti in  Si
m on Sivitz Košuta, nastopila na 
članskem svetovnem prvenstvu 
v olim pijskem  razredu 470, v 
Haagu na Nizozemskem. O be
tavna Kraševca, varovanca kopr
skega trenerja Matjaža Antonaca, 
sta se uvrstila daleč od na j
boljših. Za las se nista prebila v 
zlato skupino (prva polovica so
delujočih) in bila tudi v srebrni 
neprepoznavna. N euspehu je 
botrovalo nezadostno treniranje 
v zadnjih mesecih, ko sta se p ri
pravljala na maturo, ki sta jo si
cer uspešno opravila. Imela sta

tudi kanček smole, težko sta se 
prilagajala m očnem u toku in 
sploh nenaklonjen im  vrem en
skim razmeram, ki so ju pričaka
le v Severnem  m orju. Čupina 
obetavna najstnika vsekakor ni
sta bila potrta zaradi neuspeha, 
saj sta tekmovala neobrem enje
na in brez posebnih pričakovanj. 
Prestižno m erjenje m oči z naj
boljšim i na svetu sta vzela kot 
kakovosten trening. N jun čas pa 
zadostuje za člansko kategorijo 
in  že v preostanku letošnjega po
letja želita veliko več pokazati. 
Pred nedavnim  je sezono pričela 
tudi um etnostna  kotalkarica 
Tanja Rom ano, ki vsako leto v 
tem  času trenira tako, da bi bila 
v najboljši formi v novem bru, ko 
je na sporedu svetovno prvenst
vo. Na državnem  prvenstvu v 
Roccarasu v Abrucih jo je v pro
stem programu ponovno prem a
gala 20-letna Debora Sbei, repre
zen tančna kolegica in 
vzhajajoča zvezda italijanskih

kotalk, ki je lani odv
zela Tanji svetovni 
prestol. Tudi tokrat je 
bila razlika m ed naj
boljšim a m alenkost
na. Rom anovo so v 
kratkem  program u 
celo grobo in  nera

zumljivo oškodovali sodniki, v 
daljši vaji pa je predstavnica 
openskega Poleta doživela še pa
dec, tako da je zmaga pripadla 
nasprotnici -  naslednici. Rekor
derka svetovnih kotalkarskih na
slovov se je potolažila z ru tin 
skim zlatom v kombinaciji, svoje 
najlepše lice pa bo kajpak skuša
la pokazati prav konec novem 
bra na Portugalskem, m ed sve
tovno elito, ko bo Sbeieva pred
vidom a ponovno njena najre
snejša tekmica.
V najtoplejših mesecih je zelo za
poslena tudi rolkarka kriške Mla
dine Mateja Bogateč, ki se je 
kljub čedalje večjim  p om i
slekom le predstavila na startu 
nove sezone. Osredotočila se bo 
v glavnem na tekme v sprintu, v 
katerih je najuspešnejša, njeno 
treniranje in nastopanje pa je vse 
bolj težavno, odkar se je zaposli
la kot bančna uradnica. Zaradi 
tega v začetku letošnjega tekm o
valnega leta n i dosegla v rh u n 

V  Italiji odslej strožjiprom etni predpisi
V Italiji stop ajo  v veljavo strožji prom etni predpisi, s  
katerimi država predvsem  zaostruje boj proti alkoholu  
in m a m i l o m  z a  v o l a n o m .  P o k l i c n i  v o z n i k i  in 
posam eznik i, ki imajo vozniško dovoljenje manj kot tri 
le t a ,  l a h k o  od  p r e jš n je g a  p e tk a  da l j e  v o z ijo  le  
popolnom a trezni.
Novi predpisi m ed  drugim  prinašajo  dvig kazni za  
voznike, ki bodo za volanom  telefonirali ali ne bodo  
upoštevali prehodov za p e šc e .
Po novem  v v seh  lokalih v Italiji po 3 . uri ne bodo več  
s m e l i  p r o d a j a t i  a l k o h o l a .  Na p o č i v a l i š č i h  na  
a v to cesta h  po 2 2 . uri n e bo več m o g o če  kupiti žganih  
pijač, po dveh zjutraj pa bo prepovedana tudi prodaja 
vina in piva.
Z višjimi kaznim i naj bi italijanske ob lasti financirale  
iz b o ljša n je  v a r n o st i na c e s t a h .  Prav ta k o  naj bi 
m odernizirali prom etno signalizacijo .


